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سد رکود تورمی در برابر خانه دار شدن
۷۰درصددرآمدخانوارصرفتامینمسکنمیشود

شاخص های اقتصادی تاثیر قابل توجهی بر بازار مسکن و به همین دلیل، وضعیت رشد اقتصاد کلان یک 
کشور، اثر مستقیم بر بازار مس��کن دارد. زمانی که رشد اقتصادی مثبت است، تقاضا برای مسکن افزایش 
پیدا می کند و احتمال افزایش قیمت ها و فعالیت های ساخت وس��از نیز بالا می رود. در این بین، باتوجه به 
تاثیر نرخ بهره تس��هیلات مالی بر بازار مس��کن نیز می توان گفت هنگامی که نرخ بهره پایین است، هزینه 

تس��هیلات برای خریداران مسکن کم می ش��ود و تقاضا برای خرید و تامین مسکن افزایش پیدا می کند. 
علاوه بر موارد یادش��ده، نرخ تورم از عوامل مهم تاثیرگذار در این زمینه است و در شرایط تورم بالا، افزایش 
قیمت ها شامل بازار مس��کن نیز می شود. در این بین، سیاست های دولت تاثیر زیادی بر بازار مسکن دارد 
و تدابیری مانند اعطای تس��هیلات و تس��هیلات مالی، تغییر در مقررات ساخت وس��از، تعیین نرخ و سایر 

سیاس��ت های مرتبط می تواند بازار مسکن را تحت تاثیر خود قرار دهد. عواملی مانند تغییرات در بازار کار، 
تغییرات جمعیتی، رش��د شهرنشینی و عوامل سیاس��ی و امنیتی نیز می توانند تاثیرگذار بر بازار مسکن 
باشند. در بررسی مجموع عوامل و اقدامات یادشده، در می یابیم تیم اقتصادی دولت در حوزه مسکن نمره 

قبولی نمی گیرد و همچنان سد رکود تورمی در برابر خرید خانه، قد علم کرده است.

مرزباریکمیانتامینمعیشتوازخودگذشتگی

9 و 10

16-14-8-7

معادن فراوان ایران
 گنجینه ای خفته 

در زیر زمین
2

صنعت خودرو کشورمان سال هاست از قافله جهانی عقب 
مانده و البته به واسطه اهمیت اقتصادی که این صنعت دارد 
مدام شاهد تلاش هایی از سوی دولت و متولیان امر هستیم 
تا به نوعی فاصله صنعت خودرو ما با جهان کم ش��ود. یکی 
از این تلاش ها، برگزاری نمایشگاه های گوناگون خودرویی 
اس��ت. یکی از این نمایشگاه ها که امس��ال شاهد برگزاری 
دومی��ن دوره آن بوده ایم، نمایش��گاه تحول صنعت خودرو 
است. دومین نمایش��گاه تحول صنعت خودرو ادامه دهنده 
حرکتی اس��ت که از سال گذشته با هدف تغییرات بنیادین 
در این حوزه آغاز ش��ده است. نمایش��گاه امسال با حضور 
عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت افتتاح شد 
و ب��ا توجه ب��ه تاکیدات وزیر صمت می ش��د حدس زد که 
تمرکز اصلی آن  بر خودروهای برقی باش��د که این گونه هم 
بود و بیشتر تولیدکنندگان داخلی دستاوردهای خود را در 
این زمینه ارائه دادند. آنچنان که از نام نمایشگاه برمی آید، 
خودروسازان قراراست در صنعت خودرو ایران تحولاتی که 

ایجاد کرده اند را نشان دهند. 
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در مقایسه با کشورهای همجوار و بسیاری از کشورهای جهان، 
ایران یکی از مهم ترین دارندگان مواد معدنی اس��ت. کش��ور ما با 
داش��تن ۶۸ نوع ماده معدنی، ۳۷ بیلیون تن ذخایر اثبات ش��ده و 
بی��ش از ۵۷ بیلی��ون تن ذخایر بالقوه، در میان ۱۵ کش��ور بزرگ 
غنی، از حیث مواد معدنی قرار دارد. این در حالی است که میزان 
اس��تخراج مواد معدنی، به همراه افزودن نقش سایر صنایع مرتبط 
با معدن، تنها به ۴ درصد تولید ناخالص داخلی کش��ور می رس��د؛ 
س��همی که بسیار ناچیز است و اگر زیرساخت های مناسب وجود 
داش��ت و موانع قانونی و مشکلات کنونی اکتشاف و کنترل دولت 
نبود، افزایش این رقم در تولید ناخالص داخلی کشور، می توانست 
به عنوان گنجینه ای ارزشمند، راهگشای بسیاری از مشکلات ریز 

و درشت اقتصادی کشور شود.
بهشت�سرمایه�گذاری�معدنی��

ای��ران، در منطقه ای واقع ش��ده اس��ت که کش��ورهای اطراف 
آن، مانند ترکیه، عربس��تان و کش��ورهای حاش��یه خلیج فارس، 
باتوجه به آهنگ رش��د و توس��عه اقتصادی قابل توجهی که دارند، 
نیازش��ان به منابع معدنی، روزبه روز بیشتر می شود. این کشورها، 
از حیث ذخایر معدنی بسیار فقیر هستند و بیشترین میزان مواد 
اولی��ه موردنی��از خود را وارد می کنن��د. در حالی که توجه لازم و 
سرمایه گذاری کافی و رفع موانع گوناگون برای بهره برداری بهتر و 
بیشتر از معادن، می تواند ایران را به عنوان منبع خوبی برای تامین 

نیاز این کشورها معرفی کند.
کشور ما از نظر حجم ذخایر قطعی و بالقوه مواد معدنی، وجود 
زیرس��اخت های مناس��ب، وجود بازار مناس��ب مصرف در ایران و 
کشورهای منطقه، نرخ مناسب انرژی، دسترسی به آب های آزاد و 
همچنین دارا بودن بیش از ۵۰ هزار مهندس و تکنسین متخصص 
و تحصیلکرده بخش معدن، یکی از کشورهای بسیار شاخص برای 
سرمایه گذاری در عرصه معدن محسوب می شود و می توان گفت 
که چنانچه ابر و باد و مه و خورشید و فلک، به کار آیند و مدیران 
و تصمیم گیرندگان کشور، به صرافت بیفتند تا موانع موجود را رفع 
و با تصویب قوانین و دستورالعمل های موردنیاز، فعالیت در عرصه 
معدن را تسهیل کنند،می توان یقین داشت که ایران در آینده، » 
بهشت سرمایه گذاری معدنی« خواهد شد و رونق کار معادن؛ رونق 

اقتصاد کشور و رفاه مردم را به دنبال خواهد داشت.
ایران، با داش��تن یک درصد جمعی��ت جهان، بیش از ۷ درصد 
مناب��ع معدنی دنی��ا را دارد. ذخایر زیرزمینی و معدنی مهم ایران، 
عبارتند از: نفت، گاز، آهن، مس، طلا، روی، نقره، سرب، کرومیت، 
منگن��ز، تیتانیوم، اورانیوم، لیتیوم، زغال س��نگ، قلع، گچ، نمک، 

سنگ های قیمتی مانند فیروزه و... .
شاید بد نباشد اشاره کنیم در حال  حاضر، صنعت نفت به تنهایی 
در اقتصاد ایران، بیشتر درآمد کشور را تامین می کند. دیگر منابع 
درآمد، می تواند این موارد باش��د: براس��اس اعلام چند سال پیش 
رئیس انجمن زغال س��نگ ایران، این کش��ور تا ۴۰۰ سال آینده، 
زغال سنگ خواهد داشت یا اینکه در دهه های اخیر، خاک کشاورزی 
جنوب ایران و حتی خاک س��رخ جزیره هرمز، به کشورهای دیگر 
صادر می شود و از همه جالب تر، اعلام ذخیره قطعی طلای موجود 
در معادن ایران، به میزان ۲۵۰ هزار کیلو اس��ت که می تواند منبع 
خوبی برای درآمد کشور به حساب  آید. اما پس از حضور چینی ها 
در مع��ادن ایران، دبیرکل خانه صنعت و معدن ایران در فروردین 
۱۴۰۰ اع��لام کرد که حضور چینی ها در معدن های ایران � حتی 
معادن طلای این کشور � بخشی از قرارداد ۲۵ساله ایران و چین 
بوده است. گویا این حضور، سابقه ای دیرینه تر از این قرارداد دارد و 
در سال ۱۳۹۴ نیز، ۶ پروژه بزرگ معدن های ایران، به شرکت های 
چینی معرفی شده بود و به همین دلیل، رئیس وقت اتاق بازرگانی 
تهران، در تایید همکاری ایران و چین، معادن کشور را » بی شمار 

و نیازمند سرمایه گذاری خارجی « دانسته بود.
گذشته�معادن��

از آغاز تمدن بشری، استفاده از سنگ معدن، سرامیک و فلزاتی 
که در نزدیکی س��طح زمین یافت می ش��دند، برای س��اخت ابزار 
و س��لاح های اولیه، متداول و رایج بوده اس��ت. نخستین معادنی 
که حدود ۴هزار س��ال پیش از میلاد، توس��ط انس��ان ها کشف و 
موردبهره ب��رداری ق��رار گرفت، معادن س��نگ چخم��اق بود که 

زمینه ای برای کشف و استفاده از آتش بود.
البته، قدمت یک معدن شناخته ش��ده در س��وازیلند به حدود 
۴۳هزار س��ال پیش می رسد که انسان های دوره پارینه سنگی، از 
آن بهره برداری می کردند. بعدها، مصریان برای ساخت سازه های 
عظیم س��اختمانی مانند اهرام ثلاثه، از س��نگ معدن ها استفاده 
می کردن��د ت��ا اینک��ه در مصر باس��تان، معادن ط��لای » نوبیا « 
کش��ف شد. نخس��تین معدن مس هم در ایران کشف شد. سنگ 
معدن های یافت شده در » تل ابلیس « شهر کرمان، حدود ۶هزار 
سال قدمت دارند و قدیمی ترین منطقه ای که آثار وجود مس در 

آن مشاهده شده است، در سیلک کاشان قرار دارد.
معادن ایران، به عنوان یکی از غنی ترین ذخایر زیرزمینی جهان، 
ثروتی اس��ت که تاکن��ون، کمتر دس��ت خورده و در طول تاریخ، 
ب��ه خواب��ی عمیق، در زی��ر زمین های ایران فرو رفته اس��ت. این 
ثروت و گنجینه عظیم و بکر، می تواند این سرزمین را، به یکی از 
ثروتمندترین کشورهای منطقه و جهان تبدیل کند. در حالی که 
تاکنون، چیزی بیش از حسرت برای مردم به ارمغان نیاورده است؛ 
شاید بتوان این گونه تعبیر کرد شرایط امروز مردم کشور ما باوجود 
چنین ثروت های خدادادی، مانند پدر پولدار خسیسی می ماند که 

باوجود ثروتمند بودن، به اعضای خانواده اش گرسنگی می دهد!
کارشناسان، باتوجه به تاکید مقامات بالای کشور بر جایگزینی 
مع��دن به جای نفت، امضاهای طلایی و لابی های پش��ت پرده در 
بهره برداری از معادن و بسته بودن دست تولیدکنندگان حرفه ای 

را، از جمله دلایل بی رونقی معادن کشور می دانند.
همی��ن چند روز پی��ش بود که حرف های مع��اون امور معادن 
وزارت صمت، موجب نگرانی بیشتر کارشناسان و تولیدکنندگان 
حرفه ای معدن شد. وی بااشاره به واگذاری هزار و ۵۰۰ معدن به 
بهره برداران جدید در س��ال گذشته، اعلام کرده بود، قرار است تا 
پایان سال ۱۴۰۲، تعداد ۱۰هزار معدن راکد تعیین تکلیف شوند. 
به همین دلیل هم، کارشناسان با نگرانی می گویند وقتی در طول 
یک س��ال گذشته، فقط هزار و ۵۰۰معدن تعیین تکلیف و واگذار 
شده اند، چگونه ظرف ۴ ماه باقیمانده تا پایان امسال، وزارت صمت 
می توان��د برای ۱۰ه��زار معدن، در چارچوب روال قانونی و زمانبر 
مزایده، واگذاری صورت دهد؟ فقط امید اس��ت پاسخ این پرسش 

توسط مسئولان ذی ربط، ابهامی بر ابهام قبلی نیفزاید.

وزیر ام��ور اقتصادی و دارایی در جمع صاحب نظران و اس��اتید اقتصادی 
دانش��گاه های کش��ور، تصریح ک��رد: در زمینه سیاس��ت گذاری اصلاح نرخ 

حامل های انرژی، هزینه زیاد داده ، اما درس کمتر گرفته ایم.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، سیداحسان خاندوزی اظهار کرد: 
اگر سیاست گذار، شجاعت به خرج ندهد و با ابتکار عمل، به استقبال مسئله 
و حل آن نرود، آن وقت آن مسئله است که خودش را تحمیل و او را ناچار 
از پرداخت هزینه های اجتماعی و اعتباری خیلی بالاتری برای انجام اصلاح 

می کند.
وی افزود: این در حالی اس��ت ک��ه در تنگنای حاصل از تبعات اجتماعی 

و اعتباری ناش��ی از این تحمیل، ممکن است اجرای آن سیاست، کیفیت و 
نتایج لازم را نیز نداشته باشد. متاسفانه در سال های اخیر، همین تجربه را 

در حوزه اصلاح بخش انرژی هم داشته ایم.
خاندوزی بااش��اره به برخی پیش��نهادات صاحب نظران حاضر در جلس��ه 
مبنی بر ذی نفع ساختن مردم در اصلاحات غیرقیمتی و قیمتی انرژی و نیز 
اجرایی کردن هرچه س��ریع تر طرح هایی چ��ون ارائه »گواهی صرفه جویی« 
حوزه انرژی مندرج در س��ند برنامه هفتم توس��عه، گفت: اینها جزو اتفاقات 
خیلی خوبی اس��ت که باید در دولت س��یزدهم اجرایی شود و ما در وزارت 
اقتص��اد برای یک م��دل غیرقیمتی اص��لاح بخاری ها وارد تعام��ل با اتاق 

بازرگانی شده ایم.
وزی��ر اقتصاد ادامه داد: متاس��فانه به دلیل تحریم ه��ای ظالمانه، همچون 
س��ال های وفور درآمدهای نفتی نیمه دوم دهه ۸۰ خورش��یدی، اعتبارات 
لازم به منظور جبران افزایش نرخ حامل های انرژی برای مردم را نداریم که 
اگر این طور بود، دست مان برای انجام اقدامات اصلاحی اعم از اصلاح قیمتی 
یا توس��عه انرژی ها تجدیدپذیر، بازتر از امروز بود. بنابراین، تلاش می شود با 
انجام تفاهم هایی در مسئله خودروهای برقی، از ظرفیت های بیرونی اقتصاد 
اس��تفاده کنیم تا قدری از تنگنای بودجه ای موجود درباره اجرای طرح های 

حوزه انرژی رها شویم.

ضعف�سیاست�گذاری�در�اصلاح�نرخ�حامل�های�انرژی

توسعه روابط تجاری ایران و ترکمنستان
در�نمایشگاه�و�همایش�اقتصادی�»ایران�پروژه«�تاکید�شد

معادن فراوان ایران
  گنجینه ای خفته 
در دل زمین

منوچهر محمدشمیرانی
کارشناس ارتباطات

گذرگاه کتاب در پیاده راه انقلاب

ویژه تر از خبرعکس روز

رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: تمام الزامات و کارها برای 
توسعه و گس��ترش پلتفرم ها و سکوهای داخلی در داخل و خارج 
از کشور وظیفه ما است و باید پیگیری کنیم تا این کار انجام شود؛ 
برخی مسئولان هم در پیام رسان ها و شبکه های داخلی خوب عمل 
کرده اند و برخی دیگر، در هر دو س��کو )داخلی و خارجی( فعالیت 
می کنند. محمدامین آقامیری، دبیر ش��ورای عالی فضای مجازی 
و رئی��س مرکز مل��ی فضای مجازی در گفت وگو با ایس��نا، درباره 

فعالیت برخی مس��ئولان در پلتفرم های خارجی در شرایطی که 
دولت و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از سکوها و پلتفرم های 
داخلی حمایت می کنند، اظهار کرد: به صورت کلی، سیاست مرکز 
ملی فضای مجازی، حمایت از س��کوها و پیام رس��ان های داخلی 
اس��ت. دبیر ش��ورای عالی فضای مجازی تصریح کرد: امیدواریم 
روزی برس��د که پلتفرم ها و سکوهای داخلی آنقدر عالی شوند که 

مسئولان کار را در این فضا انجام دهند.

رئیس س��ازمان هواپیمایی کش��وری اعلام ک��رد: دیگر هیچ 
هواپیمای ایرانی برای تعمیر و نگهداری به خارج ارسال نمی شود 
و امروز ایران به مقصد کش��ورهای بسیاری برای تعمیر هواپیما 
تبدیل ش��ده است. به گزارش ایس��نا، محمد محمدی بخش در 
حاشیه سفر به ترکمنستان به همراه وزیر راه و شهرسازی، درباره 
افزایش تعداد پروازها به این کشور، اظهار کرد: افزایش پروازهای 
مس��تقیم ایران و ترکمنس��تان، یک��ی از برنامه های س��ازمان 
هواپیمایی اس��ت که پیگیری می کنی��م، البته در حال  حاضر، ۲ 
پرواز هفتگی به صورت مس��تقیم از تهران به عشق آباد و بالعکس 
انجام می ش��ود. وی ب��ا بیان اینکه این تعداد پرواز، برای ش��روع 
همکاری خوب است، ادامه داد: باتوجه به اشتراکات زیادی که با 
کشور ترکمنستان داریم، امیدواریم در سفر وزیر راه و شهرسازی 
به این کش��ور، مقدمات افزایش پروازهای ۲ کشور در کمیسیون 

مشترک همکاری های اقتصادی ایران و ترکمنستان فراهم شود. 
محمدی بخش درباره تعمیرات هواپیماهای س��ایر کشورها در 
ایران، بیان کرد: امکانات و دانش در ایران برای تعمیر و نگهداری 
هواپیما و سیس��تم های فرودگاهی وج��ود دارد و در حال  حاضر 
کش��ورهایی از امریکای لاتین و آسیا هواپیماهای خود یا موتور 
آن را برای تعمیر به ایران می آورند و در کش��ورمان این کار انجام 
می شود. رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: این هواپیماها 
از نوع بوئینگ و ایرباس اس��ت و در ایران چک های س��نگین آنها 
را انجام می دهیم. بنا بر اعلام وزارت راه و شهرس��ازی، وی تاکید 
کرد: امروز ایران به مقصد کشورهای بسیاری برای تعمیر هواپیما 
تبدیل ش��ده و این دستاورد مهم در شرایطی به دست آمده است 
ک��ه صنعت هوای��ی تحت ش��دیدترین تحریم ه��ای ظالمانه و 

یک جانبه امریکا قرار دارد.

پیگیری توسعه پلتفرم ها و سکوهای داخلی

ایران، مقصدی برای تعمیر بوئینگ و ایرباس
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تجارت صنعت
خبر

پانزدهمین نمایش��گاه »ایران پروژه« با حضور بیش از ۹۰ ش��رکت فعال ایرانی در 
گروه های تولیدات فولادی، تجهیزات و مصالح ساختمانی، خدمات فنی و مهندسی، 

فعالان حوزه انرژی و دانش بنیان ها در عشق آباد برگزار شد.
به گ��زارش ایرنا، مهرداد بذرپاش نیز در مراس��م افتتاحی��ه همایش اقتصادی تجار 
و بازرگانان در حاش��یه پانزدهمین نمایش��گاه »ایران پروژه« بااش��اره به گشایش ها و 
ش��کوفایی روابط بازرگانی و تجاری ایران و ترکمنس��تان، اظهار کرد: به واسطه عزم و 
اراده پایدار، هوش��مندانه و آینده نگر، طرفین اعم از مس��ئولان دولتی و فعالان بخش 
خصوصی و شرکت های توانمند در حال رقم خوردن است. همچنین معاون دیپلماسی 
اقتص��ادی وزارت ام��ور خارجه از بهره برداری از خط ریلی چابهار � زاهدان در س��ال 
آینده خبر داد و گفت: تجارت ۲ کشور در دولت سیزدهم رشد بسیار خوبی داشته و 

انتظارمان این است که به ۳ میلیارد دلار برسد.
حجم�مبادلات�ایران�و�ترکمنستان��۲برابر�می�شود��

وزیر راه و شهرسازی از برنامه ریزی برای افزایش 
تع��داد پروازهای ایران و ترکمنس��تان خبر داد و 
گفت: حجم مبادلات تجاری ایران در کوتاه مدت 

به یک میلیارد دلار افزایش می یابد.
به گ��زارش وزارت راه و شهرس��ازی، مه��رداد 
بذرپاش پس از افتتاح نمایش��گاه »ایران پروژه« 
در عش��ق آباد، پایتخ��ت ترکمنس��تان در جمع 
خبرن��گاران اظهار کرد: ام��روز در کنار برگزاری 
هفدهمین اجلاس اقتصادی ایران و ترکمنستان، 
نمایش��گاه ایران پروژه افتتاح ش��د. وی بااشاره به اینکه ۹۴ شرکت ایرانی و ۳۰۰ تاجر 
بازرگان و فعال اقتصادی در نمایش��گاه حضور دارند، گفت: این تعداد ش��رکت کننده، 
حاکی از آن است که ایران ظرفیت های بسیار زیادی دارد که می تواند در توسعه سایر 

کشورها مورداستفاده قرار گیرد.
وزیر راه و شهرس��ازی در ادامه بااش��اره به اینکه در زمان حاضر حدود ۵۰۰ میلیون 
دلار حجم مبادلات تجاری ما با ترکمنستان است، اضافه کرد: در جلسات با مقامات 
ترکمنستان از جمله رئیس جمهوری هدف گذاری شده است تا حجم مبادلات ایران 

و ترکمنستان در کوتاه ترین زمان به یک میلیارد دلار افزایش یابد.
بذرپاش بیان کرد: در بحث حمل بار نیز هدف گذاری کرده ایم تا به رقم ۲۰ میلیون 
تن در س��ال دس��ت یابیم. برای این منظور، نیازمند توس��عه زیرس��اخت ها هستیم و 
در این راس��تا قرار اس��ت ش��رکت های ایرانی یک جاده حدود ۲۶۰ کیلومتری را در 
ترکمنستان بسازند.وی از مذاکره برای کمک به سهولت جابه جایی بار، کاهش معطلی 
در پایانه های مرزی و کاهش تعرفه حمل ریلی بین ۲ کشور ایران و ترکمنستان خبر 

داد و گفت: این امر باعث رسیدن به نقطه مطلوب افزایش ترانزیت می شود.
وزیر راه و شهرس��ازی با یادآوری اینکه طی ۷ ماه امس��ال ترانزیت ایران ۲۵ درصد 
افزایش یافته است، آن را ناشی از مذاکرات دولت سیزدهم با کشورهای همسایه اعلام 
و تاکید کرد: اصرار دولت برای حذف مقررات زائد ترانزیت با س��ایر کش��ورها، باعث 
رشد ترانزیت شده است.بذرپاش تصریح کرد: در کلان پروژه کریدور شمال � جنوب و 
در قالب ایران راه توسعه زیرساخت ها از جمله افزایش خطوط ریلی و جاده ای شرط 
لازم است، اما شرط کافی برای دستیابی به آن، کمیسیون های مشترکی است که با 

کشورهای همسایه برگزار شود.
وی درباره پروازهای بین ایران و ترکمنس��تان گفت: یکی از پیش نیازهای اساس��ی 
برای حضور س��رمایه گذاران و ش��رکت های ایرانی در ترکمنستان، افزایش پروازهای 
بین ۲ کشور است، در این راستا، مذاکراتی انجام شده است و به زودی شاهد افزایش 

این پروازها خواهیم بود.
بذرپاش ادامه داد: زمینه برای تبادل اطلاعات و تجارب و همچنین شناسایی متقابل 
ظرفیت ها و امکانات ۲ کش��ور فراهم ش��ده و امیدوارم همایش اقتصادی امروزریال 
فرصتی برای رایزنی های تخصصی و حرفه ای فعالان اقتصادی و شرکت های ۲ کشور 

باشد.
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: بدون شک، ظرفیت های بالقوه و نهان برای انعقاد 
و اج��رای قراردادهای تجاری بین ش��رکت های ایرانی و ترکم��ن در تمامی زمینه ها 
وجود دارد که در این رویداد و با حضور بیش از ۹۰ شرکت فعال ایرانی در گروه های 
تولیدات فولادی، تجهیزات و مصالح ساختمانی، خدمات فنی و مهندسی، آب و برق 
و انرژی نفت، گاز و پتروشیمی دانش بنیان شاهد حضور بخشی از این زمینه ها هستیم.
بذرپاش گفت: در قالب تشویق و حمایت هایی که از سوی بالاترین مقامات دولتی، 
به ویژه کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ۲ کشور صورت می پذیرد و دوطرف 

از این فضای مطلوب بهره مند خواهند شد.

وی خاطرنش��ان کرد: ش��رکت های حاض��ر در این نمایش��گاه اختصاصی از جمله 
ش��رکت های بزرگ و معتبر در س��طح ملی و بین المللی به ش��مار می روند و خدماتی 
که توس��ط این ش��رکت های ارائه می ش��ود، قابل رقابت با شرکت های بزرگ و مطرح 

بین المللی است.
وزیر راه و شهرس��ازی کشورمان اعلام کرد: جمهوری اسلامی ایران افتخار دارد در 
راستای ارتقای همکاری های دوجانبه و همچنین در مسیر صلح و دوستی منطقه ای 
و بین المللی تجارب ش��رکت های ایرانی را با ش��رکت های سایر کشورها به ویژه کشور 

دوست و همسایه و برادر ترکمنستان به اشتراک بگذاریم.
پیشنهاد�ایجاد�منطقه�اقتصادی�مشترک�با�ایران��

مع��اون رئی��س کابین��ه و وزی��ر ام��ور خارجه 
ترکمنستان از علاقه مندی کشورش برای توسعه 
روابط با ایران و پیش��نهاد ایجاد منطقه اقتصادی 
مش��ترک خبر داد و از ش��رکت های ایرانی برای 

حضور در پروژه های ترکمنستان دعوت کرد.
رش��ید مردوف در مراس��م افتتاحیه همایش 
اقتصادی تجار و بازرگانان ایران و ترکمنس��تان، 
اظه��ار کرد: مش��ارکت طرف ایران��ی با ترکیب 
گس��ترده در این همایش نش��ان از علاقه مندی 
ایران به ترکمنس��تان دارد. وزیر امور خارجه ترکمنس��تان با بیان اینکه روابط تجاری 
ایران و ترکمنس��تان رش��د مستمری دارد، گفت: ترکمنستان اقداماتی را برای تحقق 

اهداف راهبردی ۲ کشور انجام می دهد.
وی بااشاره به اینکه یکی از اولویت های ترکمنستان ارتقای همکاری با ایران است، 
تاکید کرد: ترکمنس��تان دارای اقتصاد فعال، ذخایر طبیعی گاز و نفت و ... اس��ت که 

فرصت های زیادی برای سرمایه گذاران ایرانی فراهم می کند.
وزیر امور خارجه ترکمنس��تان اعلام  کرد: این کش��ور اقدامات لازم را برای افزایش 

حجم تجارت با ایران انجام خواهد داد.
وی بااش��اره به نقش بازارچه های مرزی در رش��د تجارت، بیان  داشت: بازارچه های 
مرزی باجگیران در مرز ۲ کش��ور فعال اس��ت و ایجاد منطقه اقتصادی مش��ترک در 

منطقه سرخس و اینچه برون را به ایران پیشنهاد می دهیم.
مردوف با بیان اینکه بخش خصوصی ۲ کشور در رشد مبادلات تجاری اهمیت دارد، 
گف��ت: در دوره ه��ای قبلی صادرات گاز به ایران، تجارب خوبی کس��ب کرده ایم و این 

تجربه ها مبنای مناسبی برای صادرات گاز به ایران و افزایش آن است.
وزیر خارجه ترکمنس��تان ادامه داد: امروز س��وآپ گاز به کشور ثالث در حال انجام 
اس��ت و ترکمنس��تان برای افزایش آن و گس��ترش بیش از پیش همکاری ها با ایران 

آمادگی دارد.
رش��ید م��ردوف اضافه  ک��رد: امروز برای افزایش صادرات گاز به ای��ران با وزیر راه و 

شهرسازی مذاکره انجام می دهیم.
رئیس کابینه وزرای ترکمنس��تان با بیان اینکه ش��رکت های ایرانی فناوری بالایی 
در اختیار دارند، گفت: از شرکت های ایرانی درخواست می کنم با ما همکاری کنند.

وی بااش��اره به ظرفیت ترکمنس��تان در حوزه گاز و پتروشیمی، تاکید کرد: تاکنون 
چند میلیارد دلار در توس��عه تولید فرآورده های های نفت و گاز س��رمایه گذاری شده 
است و پروژه هایی در این بخش برای سرمایه گذاری داریم که آماده ایم با برادران ایرانی 

در این بخش ها همکاری کنیم.
رشید مردوف به همکاری های برقی ایران و ترکمنستان اشاره کرد و گفت: ساخت 
خط انتقال برق با قدرت ۴۰۰ کیلووات س��اعت توس��ط شرکت ایرانی در حال مذاکره 
است.وی اظهار کرد: از شرکت های ایرانی می خواهیم در احداث جاده و ورود تجهیزات 

و فناوری های جدید به ما کمک کنند.
وزیر امور خارجه ترکمنس��تان گفت: امروز انرژی های تجدیدپذیر در دنیا اهمیت 

ویژه ای دارد که می توانیم با شرکت های ایرانی همکاری داشته باشیم.
وی بااش��اره به اینکه ش��هر جدید »آرکادا« براس��اس سیستم شهرسازی هوشمند 
و بالاترین اس��تانداردهای بین المللی در س��ال ۲۰۱۴ ساخته شده است، گفت: فاز ۲ 
ش��هر عشق آباد طراحی شده و بخش های صنعتی آن برای حضور شرکت های ایرانی 
از مسائل مهم است. رشید مردوف تاکید کرد: همکاری با شرکت های ایرانی از اهداف 
ترکمنستان است و در حوزه حمل ونقل و ارتباطات سال ها همکاری های داشته ایم و 

تاکید داریم این همکاری ها ادامه داشته باشند.
وی درباره همکاری ها در بخش کشاورزی با ایران، افزود: برای کشت، افزایش بازده، 
اصلاح بذر و بهینه س��ازی مصرف برنامه داریم که در این راس��تا برای توس��عه روابط 

تجاری با ایران پیشنهاد می دهیم.

�زاهدان�� بهره�برداری�از�خط�ریلی�چابهار�ـ
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه کشورمان با بیان اینکه روابط تجاری 
ایران با ترکمنس��تان در دولت قبل کمابیش متوقف ش��ده بود، گفت: تجارت ۲ کشور 
در دولت س��یزدهم، رشد بس��یار خوبی داشته و انتظارمان این است که به ۳ میلیارد 

دلار برسد.
مهدی صفری بااش��اره به برگ��زاری هفدهمین 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
و ترکمنس��تان، اظه��ار ک��رد: این کمیس��یون 
مش��ترک بعد از یک س��ال برگزار می شود، البته 
رواب��ط تجاری ما با ترکمنس��تان در دولت قبل 
تقریبا متوقف شده بود؛ به طوری که حجم تجارت 
ما با این کش��ور به ۶ میلیارد دلار رسیده بود، اما 
بعد از آنکه مش��کلاتی درباره مسائل گاز رخ داد، 
مبادلات ۲ کش��ور ب��ه ۱۲۰ میلیون دلار کاهش 
یافت. وی افزود: خوشبختانه در دولت سیزدهم با سفر آقای رئیسی به ترکمنستان و 
رئیس جمهوری ترکمنستان به ایران، حجم تجارت ۲ کشور رشد بسیار خوبی یافته 
است؛ البته انتظارمان این است که تجارت ایران با ترکمنستان به ۳ میلیارد دلار برسد.

مع��اون دیپلماس��ی اقتصادی وزارت امور خارجه ادام��ه داد: صدور خدمات فنی و 
مهندسی به ترکمنستان، از پروژه های بزرگی است که در این کشور توسط شرکت های 

ایرانی در حال انجام است و آنها به شرکت های ایرانی اعتماد دارند.
وی با بیان اینکه تمرکزمان روی بخش کالا و قطعات پالایش��گاهی اس��ت، اضافه 
کرد: در بخش مصالح ساختمانی نیز، فضای بسیار خوبی برای همکاری وجود دارد.

معاون وزیر خارجه کش��ورمان، مهم ترین مس��ئله در روابط ایران و ترکمنس��تان را 
ترانزیت عنوان کرد و گفت: ترکمنستان علاوه بر دریای خزر، دروازه ورود ما به آسیای 
مرکزی اس��ت، البته توافقاتی با این کش��ور از لحاظ تعرفه و همس��ان کردن قیمت ها 
داش��تیم که تردد کامیون ها به صورت ترانزیت یا دوجانبه ش��کل گرفته و رشد بسیار 

خوبی نسبت به سال گذشته داشته است.
صفری بیان کرد: آینده خوبی در بخش روابط اقتصادی ۲ کشور می بینم و یکی از 
مسائل بسیار مهم ترکمنستان، ترانزیت کالا به هند و کشورهای خلیج فارس از طریق 
ایران است. وی تاکید کرد: اساس کار ما با ترکمنستان، در بخش صدور خدمات فنی 
� مهندسی و در طرف مقابل، واردات گاز از این کشور برای مصارف خودمان و سوآپ 

گازی به کشورهای قفقاز است که در دولت سیزدهم موردتاکید قرار دارد.
معاون وزیر خارجه کش��ورمان بیان کرد: زمانی که دولت س��یزدهم ش��کل گرفت، 
رئیس جمهوری تاکید بس��یار زیادی نس��بت به برگزاری کمیس��یون های مش��ترک 
داشتند، زیرا این کمیسیون ها در روابط دوجانبه به ویژه در بخش اقتصادی و کنسولی 
بسیار موثر هستند. معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه با بیان اینکه حجم 
ترانزیت از ایران نسبت به سال گذشته رشد خوبی داشته است، تاکید کرد: خط ریلی 
چابهار � زاهدان، کریدور شمال به جنوب را تکمیل می کند و کالاها با سرعت بالاتری 

جابه جا می شوند و همین امر سبب رشد ترانزیت خواهد شد. 
صفری با بیان اینکه علاوه بر ترکمنس��تان، ازبکس��تان، قزاقس��تان، تاجیکستان و 
قرقیزس��تان، درخواس��ت ترانزی��ت کالا از ایران را دارند، گفت: خ��ط ریلی چابهار � 
زاهدان باید هرچه زودتر تکمیل ش��ود و یکی از اولویت های حوزه راه، باید انجام این 
پروژه مهم باش��د، البته وزارت راه و شهرس��ازی اعلام کرده اس��ت که این پروژه سال 

آینده به بهره برداری می رسد.
رایزنی�برای�صدور�خدمات�فنی�و�مهندسی�صنعت�گاز��

معاون وزیر نفت در امور گاز با حضور در نمایشگاه 
»ایران پ��روژه« ترکمنس��تان، درب��اره صادرات 
خدم��ات فنی و مهندس��ی صنعت گاز کش��ور با 

طرف های خارجی رایزنی کرد.
به گ��زارش وزارت نفت، مجید چگنی با حضور 
در غرفه وزارت نفت در نمایش��گاه ایران پروژه که 
در عشق آباد برپا شده است، درباره توانمندی های 
فن��ی، مهندس��ی و دس��تاوردهای نیروه��ای 
متخصص صنعت گاز و توانایی ش��رکت ملی گاز 
ای��ران ب��رای ص��ادرات این نوآوری ها رایزن��ی کرد. وزارت نفت و ۴ ش��رکت اصلی با 
عرضه توانمندی های فنی مهندس��ی، فرصت های س��رمایه گذاری و نیازهای وارداتی 
و ظرفیت های صادراتی کالا، حضوری موثر در این نمایش��گاه برای شرکت های حوزه 
نفت و گاز حاضر در نمایشگاه دارد و مورداستقبال شرکت کنندگان قرار گرفته است.



براس��اس نظر کارشناس��ان، مهم ترین علت عدم تحقق اهداف در نظر 
گرفته شده برای ادغام وزارتخانه های »صنعت و معدن« و »بازرگانی«، 
گس��تردگی وظایف در وزارتخانه تازه تاس��یس بود؛ ب��ه عبارتی تجمیع 
اهداف ترسیم ش��ده در حوزه های تولید، تج��ارت خارجی، تامین مواد 
اولیه و کالاهای اساس��ی و تنظیم بازار در یک وزارتخانه، شاید موجب 
وحدت رویه شود، اما سیاس��ت گذاری، مدیریت و نظارت این بخش ها 
را بس��یار دشوار می کند. البته با اضافه شدن تحریم بانک مرکزی ایران 
و تم��ام فرآینده��ای بین المللی انتق��ال پول به تحریم های گذش��ته، 

چالش ه��ای وزارت صمت در حوزه های صنعت و تجارت نیز دوچندان 
شد. 
وزارت�صمت�متولی��۳۰درصد�اقتصاد�کشور��

گفتنی است، از ادغام وزارتخانه های »صنعت و معدن« و »بازرگانی« 
و تش��کیل وزارت »صنعت، معدن و تجارت«، بیش��ترین اس��تیضاح و 
جابه جایی چه در س��طح وزرا و چه در سطح مدیران، در این وزارتخانه 
رقم خورده است. رضا فاطمی امین وزیر سابق صمت در دفاعیات خود 
در جلس��ه استیضاح گفته بود: »وزارت صمت ۳۰ درصد اقتصاد کشور 

را پوشش می دهد، به عبارتی ۹۰ رشته فعالیت در کشور وجود دارد که 
۲۷ مورد آن در حوزه این وزارتخانه است و با وجود این تنوع فعالیت ها، 
از زمان تشکیل این وزارتخانه تاکنون فقط یک وزیر به مدت چهار سال 

به مدیریت در این وزارتخانه پرداخته است.«
ع��اوه بر این اظهارات، بررس��ی کارنامه وزارت صمت در ۱۰ س��ال 
گذش��ته حکایت دارد؛ گس��تردگی وظایف وزارت صمت از یک  س��و و 
چالش های ایجاد ش��ده به دنبال تحریم ها از س��وی دیگر، در طول دهه 
۹۰، باع��ث عدم تمرکز این وزارتخانه بر فعالیت های تولیدی، صنعتی و 

تجاری کشور شده، به طوری که براساس اطاعات مرکز آمار ایران رشد 
اقتصادی کش��ور در دهه ۹۰ حدود یک درصد به ثبت رس��یده اس��ت. 
همچنین رش��د محص��ول ناخالص داخلی و ارزش اف��زوده فعالیت های 
حوزه صنعت و معدن نیز در همین مدت به ترتیب منفی ۲.۴ و منفی 
۱.۷ گزارش ش��ده اس��ت. از طرفی، عدم تناس��ب میان عرضه و تقاضا 
کالاهای اساس��ی و پرمصرف مردم در مقاط��ع مختلف، به هم ریختگی 
و عدم تنظی��م بازارها، عدم حمای��ت از مصرف کننده، همگی حکایت از 

ناموفق بودن ادغام وزارتخانه های بازرگانی و صنعت و معدن دارد.
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تجارت صنعت
صنعت

وزارت صم�ت در حال حاضر به تنهایی متولی 30 درصد اقتصاد کش�ور 
اس�ت و برخ�ی کارشناس�ان معتقدند در چنین ش�رایطی ب�رای ارتقای 
عملک�رد، وزارتخان�ه بزرگ صم�ت با مس�ئولیت های متعدد بای�د به دو 
وزارتخانه تبدیل ش�ود. رسیدگی به گزارش کمیس�یون اجتماعی درباره 
لایحه تش�کیل وزارت بازرگانی از جمله مواردی اس�ت که در دس�تورکار 
نمایندگان مجلس در هفته جاری قرار گرفته است. اما هدف دولت از این 
لایحه چیس�ت و چرا به تصویب آن اصرار دارد؟ به گزارش مهر، بررس�ی 

تاریخ سیاست گذاری اقتصادی و تجاری ایران نشان می دهد، شروع دهه 
90 با ادغام وزارتخانه های »صنعت و معدن« و »بازرگانی« و تشکیل وزارت 
»صنع�ت، معدن و تج�ارت« همراه بود؛ تصمیمی که به دلیل پیوس�تگی و 
ارتباط مس�ائل حوزه تولی�د و تجارت، با هدف تمرکز و هماهنگ س�ازی، 
سیاست گذاری در این حوزه در راس�تای پیشرفت اقتصادی کشور انجام 
ش�د. هدفی که براس�اس کارنامه وزارت »صنعت، معدن و تجارت« در 10 

سال گذشته به هیچ وجه محقق نشده است.

انحصار�در�صنعت�و�تولید�کشور

موافقان�و�مخالفان��ایجاد�وزارت�بازرگانی�چه�می�گویند؟

نتیجه یک دهه ادغام وزارت صمت چه بود؟  

در همین زمینه، رضا غامی، کارشناس اقتصاد با اشاره به تحمیل ضرر 
و هزینه های اضافی به مصرف کننده نهایی در ش��رایط فعلی، گفت: وقتی 
در صنعت و تولید کش��ور انحصار وجود داش��ته باش��د، یعنی در صنایع 
بزرگ مانند فولاد و خودروسازی و حتی تولید روغن نباتی، چند شرکت 
محدود وجود داش��ته باشد، باید س��اختاری برای نظارت و تعیین قیمت 

نهایی، مستقل از بخش صنعت و تولید وجود داشته باشد.
وی ادام��ه داد: در ش��رایط فعل��ی، تولیدکننده هزینه ه��ای اضافی را 
به راحتی در قالب حس��اب ها، ب��ه مصرف کننده نهای��ی تحمیل می کند 
تولیدکنن��ده هزینه ه��ای اضاف��ی را به راحت��ی در قال��ب حس��اب ها، به 
مصرف کننده نهایی تحمی��ل می کند؛ مصرف کننده نیز به دلیل نیاز خود 
و وضعیت انحصاری، مجبور به تهیه کالا با قیمت موجود است؛ از سویی 
وزارت صمت به دلیل ماهیت حمایت از تولید خود، نمی تواند به درس��تی 

از حق مصرف کننده دفاع کند. به عنوان مثال درباره گران فروش��ی یکی از 
شرکت های تولیدکننده خودرو به صورت قطعات منفصله، باوجود شکایت 

سازمان حمایت، این شکایت همچنان بی نتیجه مانده است.
غامی درباره مس��ئله دیگری ک��ه در خلأ وج��ود وزارت بازرگانی رخ 
می دهد، گفت: در حال حاضر افرادی صادرات انجام می دهند و به منظور 
عدم تحوی��ل ارز حاص��ل از صادرات خود به س��امانه نیما و بدون در نظر 
گرفتن نیاز و ش��رایط ارزی کش��ور، درخواس��ت واردات کالا به کش��ور 
می کنن��د و در نتیجه این مس��ئله موجب فش��ار به منابع ارزی کش��ور 

می شود.
وی در پای��ان درباره اهداف تش��کیل و وظای��ف وزارت بازرگانی گفت: 
وزارت بازرگانی با نظارت بر واردات به کنترل منابع ارزی کمک می کند، 
همچنین تاسیس این وزارتخانه به مدیریت تجارت خارجی کمک خواهد 

کرد و در نهایت با ایجاد تمرکز در وظایف و یکپارچگی سیاس��ت گذاری 
تجارت خارجی کشور، سرمایه گذاری خارجی و درآمدهای کشور افزایش 
خواهد یافت، مس��ائلی که تاکنون موردغفل��ت وزارت صمت قرار گرفته 

است. 
تلاش�دولت�ها�برای�احیای�وزارت�بازرگانی��

ب��ر این اس��اس، دولت ه��ای دوازدهم و س��یزدهم به دنب��ال تفکیک و 
کوچک س��ازی ابَرَوزارتخان��ه صمت بودند که این ط��رح در دولت قبل به 
نتیجه نرس��ید، اما لایحه »تش��کیل وزارت بازرگانی«، مج��ددا در دولت 
س��یزدهم پیگیری ش��د و کلی��ات آن در یک ماده  واح��ده و ۶ تبصره به 

تصویب مجلس شورای اسامی رسید.
براساس این لایحه، به منظور تمرکز سیاست گذاری، راهبری، برنامه ریزی، 
نظارت و ساماندهی امور مرتبط با حوزه بازرگانی و تنظیم بازار، با تفکیک 

اه��داف، ماموریت ها و وظایف مربوط به 
امور بازرگان��ی از وزارتخانه های صنعت، 
مع��دن و تج��ارت و جهاد کش��اورزی، 
»وزارت بازرگانی« تشکیل خواهد شد. 

6 هدف�تشکیل�وزارت�بازرگانی �
همچنی��ن عل��ی به��ادری جهرم��ی 

س��خنگوی دولت در اظهاراتی مهم ترین مزیت ها و اهداف تشکیل وزارت 
بازرگانی را به این شرح بیان کرد: تقویت و تجمیع ابزارهای نظارتی دولت 
بر بازار، کنترل موثرتر قیمت ها، تس��هیل تجارت و رونق تجارت خارجی، 
سیاس��ت گذاری واح��د و چابکی در امور بازرگان��ی و حمایت جدی تر از 
 مصرف کنن��ده از جمل��ه دلای��ل دولت ب��رای تش��کیل وزارت بازرگانی

 است.

اما از آنجایی که هر طرح و لایحه ای موافقان و مخالفانی دارد، این لایحه 
نیز از این قاعده مستثنا نیست و موافقان و مخالفان نظرات متفاوتی نسبت 
به تشکیل وزارت بازرگانی دارند. مخالفان با تاکید بر پیوستگی امور مربوط 
به تولید، صنعت و واردات، تفکیک این امور و تش��کیل دو وزارتخانه برای 
هدای��ت این بخش ها را، همراه با تش��تت در وظایف و نابس��امانی در امور 
مرب��وط به تولید و تامین کالاهای اساس��ی می دانن��د. از طرفی این افراد 
تش��کیل وزارت بازرگانی را مخالف برنامه ششم توسعه دانسته و معتقدند 
این اتفاق موجب بزرگ ش��دن دولت می ش��ود. اما موافقان تشکیل وزارت 
بازرگانی با اش��اره به کارنامه ناموفق وزارت صم��ت و چالش مداوم دولت 
و مجلس در قالب س��وال و اس��تیضاح بر این وزارتخانه، بر تفکیک وظایف 
ابروزارتخانه صمت تاکید دارند. زیرا اساسا مدیریت وزارتخانه ای که متولی 
۳۰ درصد تولید ناخالص داخلی کشور است، سخت یا حتی می توان گفت 

ناممکن است. 
اداره�وزارت�صمت�توسط�یک�وزیر�غیرممکن�است��

در همین زمینه، حس��ن حس��ن خانی، کارشناس و پژوهشگر اقتصاد نیز 
ضم��ن تاکید بر ضرورت تفکی��ک وزارت صنعت، مع��دن و تجارت گفت: 
چگون��ه ی��ک وزارتخانه ب��ا حجم وظای��ف و تصمیم گیری بس��یار بالا در 
حوزه های گوناگون توسط تنها یک شخص یعنی وزیر مربوطه اداره شود و 

در همه امور موفق باشد؟!
وی توضیح داد: تجمی��ع امور و وظایف حوزه های مختلفی مانند صنایع 
کوچ��ک و بزرگ، کنترل، نظارت و مدیریت بازار، واردات کالا و مواد اولیه 
تولی��د به ح��دی وزارت صمت را بزرگ کرده که مدیریت آن توس��ط یک 

شخص غیرممکن است.
حس��ن خانی در پاسخ به مخالفان تفکیک وظایف در وزارت صمت گفت: 
ادغ��ام وزارتخانه ه��ای صنعت و معدن و بازرگانی منجر به کوچک س��ازی 
دولت چه از نظر نیروی انس��انی و چه از نظر اماکن نش��ده اس��ت. ادغام 
وزارتخانه های صنعت و معدن و بازرگانی منجر به کوچک سازی دولت چه 
از نظر نیروی انس��انی و چه از نظر اماکن نش��ده و عما فقط یک شخص، 
وزیر دو وزارتخانه ش��ده است. از سوی دیگر، تفکیک سازی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیز به همین صورت بوده و تغییرات به وجود آمده مربوط 
به اضافه ش��دن یک وزیر و چند معاون اس��ت و ساختمان ها، کارمندان و... 
یکس��ان خواهد بود. وی با تاکید بر مدیریت بهتر یک وزارتخانه کوچک تر 
گفت: تفکیک وزارتخانه صمت، نقش بس��زایی در متمرکز کردن وظایف و 
مس��ئولیت های مربوط به هر حوزه را خواهد داش��ت و اهداف ترسیم شده 
برای حوزه تولید، تجارت و مدیریت بازار که در س��ال های گذشته محقق 

نشده، دست یافتنی شود.

انگیزه�واردات�ارتباطی�به�تشکیل�وزارت�بازرگانی�ندارد��
این کارشناس اقتصاد با بی پایه و اساس خواندن استدلال ها درباره تبدیل 
وزارت بازرگانی به وزارت واردات گفت: انگیزه لازم برای واردات کالا صرفا 
ب��ا تش��کیل وزارت بازرگانی به وج��ود نخواهد آمد؛ در واقع وابس��تگی به 
واردات برای کالاهای اساسی و نیاز صنایع و بخش تولیدی کشور بر واردات 
برای تأمین مواد اولیه، علت اصلی واردات کالا به کشور است. وی ادامه داد: 
عاوه بر این، نقش اقداماتی که منجر به عدم تناسب میان قیمت تمام شده 
اق��ام در داخ��ل و قیمت موجود در خارج از کش��ور وجود دارد، پررنگ تر 
از تش��کیل وزارتخانه بازرگانی اس��ت؛ یعنی بالا رفتن بی رویه قیمت ها در 
افزایش تقاضا برای واردات کالا نقش اساس��ی دارد؛ بنابراین صرف تشکیل 
وزارت بازرگانی رش��د قابل توجهی را در واردات کالا ایجاد نمی کند و نیاز 

کشور تعیین کننده میزان افزایش یا کاهش واردات کالاست.
حس��ن خانی پایان گفت: به هرحال به نظر می رسد تفکیک این وزارتخانه 
یک تفکیک بسیار مهمی است که در سال های متمادی هم تجربه تشکیل 
وزارت بازرگانی و هم تجربه ادغام آن را داش��ته ایم و تجربه نشان داده در 
هر ک��دام از این حالت ها هم زم��ان ایرادات و مزایای��ی دارد، اما به عقیده 
کارشناسان این حوزه، در هر دو مدل پیاده شده چندان بهره وری مطلوب 
یا ناکارآمدی ایجاد نش��ده اس��ت؛ بلک��ه تاثیر مهم و اساس��ی در تفکیک 

ای��ن وزارتخان��ه در کاه��ش وظای��ف و 
مسئولیت های آن اس��ت. براساس آنچه 
از گس��تردگی وزارت صمت مطرح شد، 
کارشناس��ان اقتصاد ضم��ن تایید برخی 
چالش ه��ای تش��کیل وزارت بازرگان��ی 
معتقدن��د در راس��تای پیش��برد امور و 

سیاست گذاری های انجام شده برای ارتقای مدیریت، عملکرد بهتر و نظارت 
دقیق ت��ر در این ح��وزه می توان وزارتخانه بزرگ صمت با مس��ئولیت های 

متعدد را به وزارتخانه های کوچک تری تبدیل کرد.

سخن�پایانی
به نظر می رسد، با توجه به وضعیت اقتصادی کشور و شرایط بین المللی، 
تمرکز بر وظایف متعدد وزارتخانه ای که به عنوان متولی حدود یک سوم 
اقتصاد کشور شناخته می شود، راهکاری است که تا حدودی ناکارآمدی 
وزارت صم��ت را جبران کند. به عنوان مثال، با توجه به عضویت ایران در 
بریکس و سازمان همکاری های شانگهای، تمرکز بر تجارت با کشورهای 
موردنظر می تواند بازارهای ازدست رفته در سال های گذشته را احیا کند.

محمدرض��ا فقیری معاون اعتبارات و بانکداری ش��رکتی بانک پارس��یان و هیات 
هم��راه با امین ابراهیمی مدیرعامل فولاد خوزس��تان، روز چهارش��نبه ۲۴ آبان ماه 
۱۴۰۲ در س��الن کنفرانس ساختمان سردار شهید حاج قاسم سلیمانی این شرکت 

دیدار نمودند.
به گزارش خبرنگار روابط عمومی،  در این دیدار، علی اصغر مش��هدی زاده معاون 
مالی و اقتصادی، محمود لندی سرپرس��ت مدیریت عامل شرکت سیمیدکو، سید 
رضا هاش��می زاده مدیر حوزه دفتر مدیرعامل و حس��ین شیش��ه بر مدیر امور مالی 

شرکت فولاد خوزستان حضور داشتند. 
محمدرض��ا فقیری معاون اعتبارات و بانکداری ش��رکتی بانک پارس��یان در این 

جلسه گفت: بانک پارسیان، توانایی ارائه خدمات زنجیره بانکی را دارا می باشد. 
وی افزود: نقش ش��رکت فولاد خوزس��تان در اقتصاد کشور بی بدیل است. آماده 

خدمات رسانی به مجموعه فولاد خوزستان هستیم .
امین ابراهیمی مدیرعامل در این جلس��ه گفت: شرکت فولاد خوزستان به عنوان 
دومین تولیدکننده بزرگ فولاد در کش��ور، تعامل بالایی با سیس��تم بانکی کش��ور 
دارد. وی افزود: فولاد خوزستان در گام اول بنا دارد تا سال ۱۴۰۴ ظرفیت خود را 

۶ میلیون تن برساند. 

گام دوم رس��یدن ب��ه ظرفی��ت ۶/۱۳ میلیون ت��ن در افق ۱۴۱۰ اس��ت. یکی از 
زمینه های اش��تراک شرکت فولاد خوزس��تان با بانک پارسیان، تامین هزینه  پروژه 

احداث نیروگاهی است. 
گفتنی اس��ت، دیدار یادشده با هدف ایجاد تعامات و همکاری بیشتر میان بانک 

پارسیان و فولاد خوزستان انجام گرفته است.

با�هدف�ایجاد�تعاملات�بیشتر�میان�بانک�پارسیان�و�فولاد�خوزستان�انجام�شد

نشست�معاون�اعتبارات�و�بانکداری�شرکتی�بانک�پارسیان�با�مدیرعامل�فولادخوزستان



مسیح فرزانه، کارش��ناس حوزه خودرو درباره دستیابی به کیفیت 
رقابتی به عنوان یکی از اهداف برگزاری نمایشگاه تحول صنعت خودرو 
به  اظهار کرد: نمایش��گاه ها اصولا برای معرفی دس��تاوردهای 
یک کشور در زمینه های گوناگون برگزار می شوند. واقعیت این است 
ک��ه بعد از اعم��ال تحریم ها عملا توان رقابت��ی صنعت خودرو ما رو 
به افول گذاش��ت. قب��ل از تحریم ها صنعت و بازار خودرو یک س��ری 
بازیگر اروپایی داش��ت که بخش قابل توجهی از آنها فرانس��وی بودند 
و بعد از تحریم ها،  چینی ها جایگزین آنها ش��دند و سهم بیشتر بازار 
ما را در اختیار گرفتند. به نظر می رسد برندهای چینی به دنبال این 
هستند که دفترهای بیشتری در کشور داشته باشند و همان گونه که 
در نمایش��گاه تحول صنعت خودرو هم به وضوح مش��خص بود بازار 

خودرو ما در اختیار آنهاست.
فرزانه ادامه داد: در کل در نمایش��گاه تحول صنعت خودرو امسال 
رقابتی ش��دن محصولات صنعت خودرو چندان قابل مشاهده نبود. 
شاید به جرأت بتوان گفت براساس محصولاتی که در این رویداد به 
نمایش گذاش��ته شد، بهتر بود اسم آن را به نمایشگاه تحول خودرو 
چین تغییر می دانند. نمایش��گاهی که می خواهیم در آن رقابت را به 
نمایش بگذاری��م؛ یعنی عملا عرضه باکیفی��ت و فناوری باید حرف 
نخس��ت را بزن��د. وقتی این روی��داد روی عرض��ه محصولات چینی 

متمرکز است، دیگر معنای رقابت از آن دریافت نمی شود.
کارش��ناس حوزه خ��ودرو ادام��ه داد: اگر ش��رکت های مختلف از 
کشورهای گوناگون در نمایشگاه حضور داشتند، می توانستیم بگوییم 
هدف از برگ��زاری این رویداد، ایجاد رقاب��ت و افزایش کیفیت بوده 

است.
وی با اشاره به اینکه ورود به بازارهای جهانی، هدف دیگر برگزاری 
این نمایشگاه عنوان شده، اظهار کرد: برای ورود به بازارهای جهانی، 
باید درهای کش��ور به روی کش��ورهای دیگر و بر عکس باز باشد. از 
سویی هم، روابط اقتصادی در جهان در قالب یک سری سازمان های 
کاملا مش��خص تعریف ش��ده و انجام می ش��ود؛ یعنی نخس��ت باید 
عضو این س��ازمان ها باش��یم تا در ادامه بتوانیم با کش��ورهای دیگر 
رقابت کنیم. دسترس��ی به س��وئیفت و سیس��تم بانکی جهانی برای 
نقل وانتقالات مالی یکی از این موارد است. ما باید بتوانیم محصولات 
تولیدم��ان را بدون تحریم و محدودیت جابه جا کنیم و مس��تقیم و 
بدون واس��طه خرید و با کمترین هزینه به بازار رقابتی دس��ت پیدا 

کنیم. وقتی به هیچ کدام از این فاکتورها دسترس��ی نداریم و مهم تر 
از همه در ش��رایط تحریم اقتصادی قرار داریم،  نمی توانیم صحبت از 
برگزاری نمایش��گاه برای ورود به بازارهای جهانی کنیم و با توجه به 
آنچه در نمایش��گاه تحول صنعت خودرو شاهد بودیم، این هدف دور 

از دسترس است.
گردهمایی�خودرویی،�نه�نمایشگاه��

فرزانه درباره نقاط قوت و ضعیف این دوره از نمایشگاه تحول صنعت 
خودرو اظهار کرد: واقعیت این اس��ت که برگزاری این نمایشگاه ها با 
ای��ن کیفیت و در این ش��رایط، برای صنعت خودرو و ش��رکت های 
خودروس��از، صرفا بار مالی ایجاد خواهد کرد. اگر در زمان باقیمانده 
تا پایان س��ال، نگاهی به جدول برگزاری نمایشگاه های خودرو کشور 
و از سوی دیگر، پتانسیل و تنوع محصولاتی که در این بخش داریم، 
بیندازیم، شاهد عناوین نمایشگاهی متعدد در صنعت خودرو خواهیم 
بود. اینکه در س��ال جاری، تعداد بس��یار محدودی خودرو با اماواگر 
وارد شده و ورود تعدادی خودرو هم در هاله ای از ابهام است و اینکه 
شاهد عرضه خودروهای چینی هس��تیم که در استان های گوناگون 
به صورت نمادین چندین بار رونمایی می ش��وند؛ در این شرایط عملا 
نه می توانیم دس��تاوردی برای ارائه در نمایش��گاه ها داشته باشیم و 
ن��ه می توانیم آماری ارائه دهی��م. در کل صحبت از تحول در صنعت 
خودرو در یک بازه زمانی یک س��اله بیش��تر مانند یک شوخی است. 
باید در یک زمینه خاص، دس��ت کم ۲ تا ۳ سال برنامه ریزی و اقدام 
کنیم تا در نهایت دس��تاوردی برای ما داشته باشد که بتوانیم درباره 
آن صحبت کنیم. به نظر من، نمایشگاه تحول صنعت خودرو امسال، 
بیشتر شبیه یک گردهمایی خودرویی با محور خودروهای برقی بود، 

نه بیشتر از این و نمی توان به آن عنوان تحول داد.
وی در ادام��ه درباره ارزیابی که از کیفیت برگزاری این نمایش��گاه 
دارد، گف��ت: در چنین فضای��ی از صنعت به ج��رأت می توان گفت 
برگزاری این نمایش��گاه غیرکارشناسی و غیرعلمی بوده، از همین رو 
نیازی به موشکافی چندانی درباره لزوم برگزاری و کیفیت آن نیست. 
در ش��رایطی که صنعت خودرو ما وضعیت نابسامانی دارد و در تمام 
بخش ه��ا از قیمت گذاری و تولید گرفته تا واردات و... گرفتار اس��ت 
 برگ��زاری چنین نمایش��گاه هایی دردی از این صنع��ت دوا نخواهد 

کرد.
کارش��ناس حوزه خودرو افزود: به نظرم برگزاری صرف نمایشگاه، 

کم��ک خاصی به صنعت خودرو ما 
به ویژه در ش��رایط کنونی نخواهد 
کرد. صنعت خودرو در حال حاضر 
بیش از هر زم��ان دیگری نیازمند 
ج��ذب س��رمایه گذاری خارجی و 
انتق��ال دان��ش و فن��اوری روز از 

کشورهای صاحب نام در صنعت خودرو است.
وی در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که در نمایش��گاه تح��ول صنعت 
خودرو امسال ش��رکت ها چقدر توانس��تند برنامه های آینده خود را 
در بخش ه��ای مختلف به وی��ژه بخش فنی به خوب��ی معرفی کنند، 
اظهار کرد: امس��ال ش��اهد اتفاق، رویکرد خاص ی��ا نوآوری عجیبی 
از سوی ش��رکت های حاضر در این نمایشگاه نبودیم. انتظار این بود 
که دس��ت کم شاهد تغییراتی در نمایشگاه دوم تحول صنعت خودرو 
باش��یم که به ش��خصه نمایش چش��مگیری از س��وی خودروسازان 

شرکت کننده در این رویداد را شاهد نبودم.
نمایشگاه�هایی�صرفا�هزینه�بر��

فرزان��ه با انتقاد از برگزاری نمایش��گاه های متعدد خودرویی اظهار 
کرد: اصلا موافق چنین رویکردی نیس��تم، مگر یک خودروس��از در 
طول یک سال، توان مالی، کمی و کیفی حضور در چند نمایشگاه را 
دارد؟ تعدد نمایش��گاه های خودرویی ضمن اینکه لازم نیست، هزینه 
بالای��ی دارد. نمایش��گاه های کلیدی در کش��ورهای دیگر جهان در 
پایتخت یا قطب صنعتی و اقتصادی آنها برگزار می شود. در کشور ما 
نیز نمایشگاه خودرو تهران را داریم که بهتر بود در زمینه رویدادهای 
نمایش��گاهی تمام ت��لاش صنعت خودرو و به وی��ژه وزارت صمت بر 
برگزاری هر چه بهتر این رویداد متمرکز می ش��د. با توجه به شرایط 
کنونی باید از ش��رکت های خودروساز حمایت شود تا حضور موفقی 

در نمایشگاه تهران در شهر آفتاب داشته باشند.
وی در پایان گفت: اس��تقبال از نمایش��گاه تح��ول صنعت خودرو 
امسال براس��اس تعداد بازدیدکنندگان هم چندان قابل توجه نبود و 
محصولات خاص و جدیدی هم در آن معرفی نشد. ناگفته نماند بازار 
م��ا در حال حاضر گرفتار تامین قطعات موردنیاز خودروهای بنزینی 
چینی شده و با این وضعیت، واردات خودروهای برقی چینی، با توجه 
به هزین��ه نگهداری و خرابی آنها بدون ایجاد زیرس��اخت های لازم، 

بسیار نگران کننده است.

در ادام��ه با امیرحس��ین طیبی، مدیر مرک��ز مطالعات راهبردی و 
رس��انه سایپا گفت وگویی داش��تیم. وی بر عکس مسیح فرزانه، نگاه 
بس��یار مثبتی به نمایش��گاه تحول صنعت خودرو داشت و برگزاری 
این نمایش��گاه را گام مهمی در راس��تای تح��ول و تغییر در صنعت 
خودرو کش��ور دانس��ت و به  گفت: نمایشگاه امسال نسبت به 
سال گذش��ته با توجه به رویکردی که وزیر صمت در پیش گرفته و 
ن��گاه خاصی که به تکنولوژی تولید خودروهای برقی دارند، بیش��تر 
متمرک��ز بر خودروهای برق��ی و فناوری های این عرصه بود و در این 
راستا خودروهای برقی متفاوتی هم به بازار معرفی شد. در نمایشگاه 
امس��ال عرضه خودروهایی با اس��تایل جدید را ش��اهد بودیم که در 
چند سال اخیر بی س��ابقه بوده و به نوعی بخشی از تحولی است که 
عنوان نمایش��گاه هم بر آن تاکید دارد. طیبی افزود: البته تحولی که 
از آن صحبت و بر آن تاکید می ش��ود باید در سطحی باشد که مردم 
آن را لمس کنند که این موضوع باید توس��ط وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و همچنین نهادهای مرتبط دیگر باید پیگیری شود. وقتی 
از خودرو رونمایی شده، تولید و مونتاژ آن هم شدنی است، اما برای 
تحق��ق عینی آن، خودروس��از نیازمند حمایت دولت اس��ت. در این 
نمایشگاه شاهد عرضه خودروهای بسیار خوبی بودیم که اگر تولید و 
مونتاژ نشوند و به دست مردم نرسند، نمایشگاه سال آینده تاثیرگذار 
نخواهد بود. مدیر مرکز مطالعات راهبردی و رس��انه سایپا ادامه داد: 
چندان با این موضوع که هدف از این نمایش��گاه فرصتی برای ورود 
به بازارهای جهانی عنوان ش��ده، موافق نیستم، یکی از دلایل آن هم 
علاوه بر وضعیت اقتصادی به روابط سیاس��ی ما با کش��ورهای دیگر 
برمی گ��ردد. البته می توان موفقیت هایی را رقم زد و با تولید و مونتاژ 
خودروهای برقی در ایران، دس��ت کم این خودروه��ا را در بازارهای 

اطراف ایران عرضه کرد.

رقابت،�بعد�تاثیرگذار�رویدادها��
طیبی در ادامه با اش��اره به برگزاری دوره نخست نمایشگاه تحول 
صنعت خودرو در س��ال گذش��ته، اظهارکرد: دوره نخست نمایشگاه 
با دوره دوم آن که ش��اهد برگزاری آن طی روزهای گذش��ته بودیم، 
تفاوت های فاحش��ی داشت. نمایش��گاه تحول صنعت خودرو امسال 
بهبود کمی و کیفی قابل توجهی داش��ت و به نظرم مورد اس��تقبال 
بس��یاری از افراد قرار گرفت. در این رویداد، تنوع خودروها زیاد بود 
و دس��تاوردهای خوبی عرضه ش��د. البته نمایش��گاه اول چون اولین 
تجرب��ه بود، معایبی داش��ت و نمی توان به آن خ��رده گرفت و اینکه 
تلاش ش��ده امسال بخش��ی از آن معایب برطرف شود که باعث شد 
نمایشگاه امسال در سطح بالاتری برگزار شود. وی افزود: البته نکاتی 
هم بود که لازم اس��ت موردتوجه قرار بگیرند و برطرف ش��وند. یک 
مورد اینکه نمایش��گاه ها در این س��طح نیازمند داده پردازی توس��ط 
نهاد برگزارکننده هس��تند تا این داده ها در اختیار ش��رکت کنندگان 
قرار بگیرد که متاس��فانه این روند را در این نمایش��گاه امسال شاهد 
نبودیم. موضوع مهم تر اینکه این نمایشگاه ها می توانند فرصت بسیار 
مناسبی برای جذب نخبگان باشند، اما متاسفانه غیر از شرکت سایپا، 

هیچ ک��دام از ش��رکت های دیگ��ر 
در این زمینه برنامه ای نداش��تند. 
توس��ط  می توانس��ت  موضوع  این 
خود وزارت صم��ت برنامه ریزی و 
دنبال ش��ود. مدیر مرکز مطالعات 
راهبردی و رسانه سایپا اظهار کرد: 

در نمایش��گاه تحول صنعت خودرو امسال خودروسازان حاضر، وجه 
جدی��دی از تکنولوژی هایی ک��ه در صنعت خودرو وج��ود دارد و با 
توج��ه به محدودیت ها و ش��رایط تحریمی ک��ه در آن قرار داریم در 
خیابان های ش��هر دیده نمی شوند را به نمایش گذاشتند که جذابیت 
خاصی داش��ت. در این بخش، ویژگی خاص نمایشگاه تحول صنعت 
خودرو این بود که ما را با دنیای جدیدی از صنعت خودرو از نزدیک 
آش��نا کرد. وی در پایان ادامه داد: خودروهای عرضه ش��ده به شرط 
حمایت دولت می توانند تولید و مونتاژ شوند. ضمن اینکه نمی توان از 
ایجاد رقابت مثبت بین شرکت های خودروساز غفلت کرد؛ این بعد از 
برگزاری نمایشگاه؛ یعنی ایجاد رقابت می توان تاثیر زیادی بر صنعت 

خودرو داشته باشد.

نمایشگاهی�از�تحول�خودروهای�چینی!

نمایشگاه�امسال�در�سطح�بالاتری�بود

شهناز صفایی 
editor@smtnews.ir

سیاه وسفید نمایشگاه تحول صنعت خودرو
��تشریح�کردند کارشناسان�در�گفت�وگو�با�

از  صنع�ت خ�ودرو کش�ورمان سال هاس�ت 
قافل�ه جهانی عق�ب مان�ده و البته به واس�طه 
اهمی�ت اقتص�ادی که ای�ن صنع�ت دارد مدام 
ش�اهد تلاش هایی از سوی دولت و متولیان امر 
هس�تیم تا به نوعی فاصله صنعت خ�ودرو ما با 
جهان کم ش�ود. یکی از ای�ن تلاش ها، برگزاری 
نمایش�گاه های گوناگون خودرویی اس�ت. یکی 
از این نمایش�گاه ها که امسال ش�اهد برگزاری 
دومین دوره آن بودیم، نمایشگاه تحول صنعت 
خودرو اس�ت. دومین نمایش�گاه تحول صنعت 
خودرو ادامه دهنده حرکتی اس�ت که از س�ال 
گذش�ته با هدف تغییرات بنیادین در این حوزه 
آغاز ش�ده است. نمایش�گاه امس�ال با حضور 
عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
افتتاح ش�د و با توجه به تاکی�دات وزیر صمت 
می شد حدس زد که تمرکز اصلی این نمایشگاه 
روی خودروهای برقی باشد که این گونه هم بود 
و بیش�تر تولیدکنندگان داخلی دس�تاوردهای 
خود را در ای�ن زمینه ارائه دادند. آنچنان که از 
نام نمایشگاه برمی آید، خودروسازان قراراست 
در صنع�ت خ�ودرو ای�ران تحولاتی ک�ه ایجاد 
کرده اند را نش�ان دهن�د. در این گزارش  
کم و کیف برگزاری نمایش�گاه یادشده از سوی 

کارشناسان ارزیابی شده است.

سخن�پایانی
بنابراین گزارش، برخی از کارشناس��ان حوزه خ��ودرو با تاکید بر 
وضعیت و ش��رایط کنونی اقتصاد و به ویژه نابسامانی صنعت خودرو، 
برگزاری نمایش��گاه های خودرویی متعدد در نقاط مختلف کشور را 
بی رون��ق می دانند و معتقدند این نمایش��گاه ها هیچ تاثیر مثبتی بر 
این صنعت و ش��اخص های کمی و کیفی آن نخواهند داش��ت. آنها 
همچنین معتقدند که باید در این دوره زمانی تمرکزگرایی را محور 
قرار دهیم و صرفا به برگزاری نمایشگاه خودرویی سالانه با محوریت 

تهران تمرکز کنیم تا در نهایت این اقدام نتایج مثبتی برای صنعت 
و بازار خودرو ما به دنبال داشته باشد و از برگزاری رویدادی تکراری 
در نقاط گوناگون کش��ور که نتیجه چندان رضایت بخشی هم ندارد 

فعلا پرهیز کنیم. 
در مقاب��ل البته برخی از ش��رکت کنندگان در ای��ن رویداد آن را 
نمایش��ی بهبودیافته از نمایش��گاه نخس��ت تح��ول صنعت خودرو 

می دانند و معتقدند این نمایشگاه توانسته خوب ظاهر شود.

صنع��ت خودرو به عنوان یکی از صنایع بزرگ ایران 
به دلی��ل جای��گاه و اهمیت ویژه ای ک��ه در صنعت و 
اقتصاد کلان کش��ور دارد، در برنامه توسعه اقتصادی 
کش��ور نیز موردتوجه قرارگرفته و بخش قابل توجهی 
از سرمایه و اشتغال نیروی جوان و اغلب تحصیلکرده 

را به خود اختصاص داده است.
 تردیدی نیس��ت ک��ه ایران با وج��ود ظرفیت های 
موج��ود می تواند به یکی از پایگاه ه��ای اصلی تولید 
قطعات خودرو در خاورمیانه و چه بسا در جهان بدل 
ش��ود و شواهد موجود نیز حاکی از این واقعیت است 
که قطعه س��ازان کشور در این مسیر گام های موثری 
برداش��ته و می��زان تولید را در س��طح قاب��ل قبولی 

افزایش داده اند. 
از س��ویی هم افزایش کیفی��ت محصولات تولیدی 
نش��انگر رش��د دانش و آگاهی صاحب��ان این صنعت 
است که امید است با شناسایی و بهبود نقاط ضعف و 
استفاده از آخرین فناوری روز دنیا، شرایطی را جهت 
کس��ب مزیت های رقابتی برای محص��ولات تولیدی 

خلق کنند.
 ای��ن موفقیت ه��ا در ش��رایط کنون��ی اقتص��اد و 
محدودیت ه��ای ناش��ی از تحریم ها تحس��ین برانگیز 
اس��ت و نویدبخ��ش آینده خوب��ی در صنعت خودرو 

قطعه کشور خواهد بود.
ب��ه هر ح��ال ش��رایط به  گونه ای اس��ت که صنعت 
خ��ودرو و قطعه نیازمند حمای��ت و کمک بی چون و 
چرای متولیان امر اس��ت که گاه این حمایت ها دریغ 
ش��ده یا به ان��دازه کافی نبوده اس��ت. البته دولت با 
اعمال برخی قوانین و انجام برخی برنامه ها توانس��ته 
از صنعت خودرو حمایت کند، اما باید توجه داش��ت 
که با توجه به ش��اخص های علم اقتص��اد و آنچه در 
جهان متداول اس��ت و یک فعالی��ت تولید و صنعتی 
باید دنب��ال کند، این حمایت ه��ا نمی تواند دائمی و 

برای همیشه ادامه داشته باشد.
 از ای��ن رو لازم اس��ت در کن��ار ای��ن حمایت ه��ا، 
شرکت های خودروساز و شرکت های سازنده قطعات 
خودرو روی این موضوع متمرکز شوند و زمینه رشد و 
توسعه واحدهای تولیدی خود را با افزایش تحقیقات 
و مطالع��ات بازاریابی و ارتق��ای کیفیت محصول بالا 
ببرند. در این مس��یر آنچه اهمیت دارد این است که 
صنع��ت خودرو ما بتواند در مس��یری گام بردارد که 
محص��ولات آن بتوانند از کیفیت لازم و قدرت رقابت 

بالا برخوردار شوند. 
همان طور که می دانید حمایت بیش از اندازه دولت 
به معنای خ��روج از بازارهای رقابتی جهانی و پایین 

آمدن کیفی��ت در صنعت خودرو خواهد بود. 
در این می��ان برگزاری نمایش��گاه ها نیز می توانند 
ب��ه صنعت خ��ودرو و قطعه کش��ور کمک و مس��یر 
 را ب��رای حرک��ت متحولان��ه ای��ن صنای��ع هم��وار

 کنند. 
نمایشگاه تخصصی خودرو می تواند موجب افزایش 
تعاملات شرکت های خودروسازی با یکدیگر، معرفی 
توانمندی ه��ای ش��رکت کنندگان، معرفی تولیدهای 
جدید به خودروسازان و افزایش اطلاعات متخصصان، 
عرض��ه نمون��ه کالا و توانمندی ه��ا و دس��تاوردهای 
مصرف کنن��دگان،  ب��ه  ش��رکت ها  تکنولوژیک��ی 
سلیقه آزمایی و شناخت فرهنگ مصرفی و پیدا کردن 
خریداران، نماین��دگان فروش و ایجاد محیط رقابتی 
سالم داخلی، نه تنها به رونق صنعت خودرو در کشور، 
بلکه به توسعه و ایجاد اشتغال در استان هایی که این 

نمایشگاه ها برگزار می شود، کمک شایانی کند.
در راس��تای سیاس��ت های کلان دولت و به منظور 
حمایت از تولیدات داخل��ی و کمک به رونق صنعت 
خ��ودرو و ب��ا توجه ب��ه ظرفیت ه��ا و توانمندی های 
موجود، برگزاری نمایش��گاه های خودرویی می تواند 
ظرفیت های بالقوه در صنعت خودرو و صنایع وابسته 
را ب��ه بالفعل تبدیل کند و در آینده ش��اهد رش��د و 

توسعه اقتصادی بیشتر کشور باشیم.
اگر برگزاری نمایش��گاه ها به صورت کارشناسی شده 
و ب��ر پایه مطالعات دقیق باش��د در نهایت این اقدام 
نتایج مثبتی برای صنع��ت و بازار خودرو ما به دنبال 
خواهد داش��ت، ام��ا برگزاری نمایش��گاه های متعدد 
بدون بازخورد مناس��ب، نه تنها ب��رای صنعت خودرو 
ما ثمربخش نخواهد بود که آسیب رسان هم می شود؛ 
بنابرای��ن انتظ��ار م��ی رود از برگ��زاری رویدادهای 
خودرویی تکراری در نقاط گوناگون کشور که نتیجه 
چندان رضایت بخشی هم ندارند، فعلا اجتناب کنیم. 
مهم ت��ر از همه اینکه بر یکی دو نمایش��گاه متمرکز 
ش��ویم و دولت و متولیان امر، خودروس��ازان را برای 
حضور در این رویدادها حمایت کنند تا دستاورد این 

نمایشگاه ها به نفع صنعت  و اقتصاد کشور باشد. 
و  برنامه ه��ا  در  بای��د  اینک��ه  نهای��ت  در 
سیاس��ت گذاری هایی که برای بخش ه��ای گوناگون 
صنعت داریم، زمان و شرایط را موردتوجه قرار دهیم 
و ب��ه اقتض��ای وضعیت موجود و ه��دف مطلوبی که 

به دنبال آن هستیم، اقدام کنیم. 
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با هدف توسعه و افزایش تولید ملی زغال سنگ صورت گرفت

انجام عملیات اکتشاف در گستره زغالی طبس توسط کزغال 

معدنکاران معتقدند در بیشتر کشورهای معدن خیز جهان، مسئولیت انجام مطالعات اولیه، اکتشافات ناحیه ای و ایجاد زیرساخت های سخت افزاری 
و نرم افزاری بر عهده دولت و حاکمیت است و تقریبا تمامی بودجه و اعتبار موردنیاز توسط دولت تامین می شود. در ایران هم انجام این مهم برعهده 

سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور گذاشته شده است.
اما علیرضا ش�هیدی در جدیدترین اظهارات خود که در مراس�م افتتاح طرح تحول زمین شناسی و اکتشافات ذخایر معدنی در بلوک استان یزد 
ایراد کرد، با انتقاد از حضور کمرنگ بخش خصوصی در زمینه اکتشافات گفت: متاسفانه خلاف کشورهای توسعه  یافته، عمدتا اکتشافات عمومی و 

تفضیلی در کشورمان توسط بخش دولتی انجام می شود و عملا بخش خصوصی نقش کمرنگی در این بخش ایفا می کند.
شاید همین تناقض در دیدگاه رئیس سازمان زمین شناسی کشور و فعالان بخش خصوصی حوزه معدن زمینه ساز بسیاری از چالش های این حوزه 

است.
در گزارش امروز  مروری داریم به اظهارات اخیر علیرضا شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات  معدنی و رضا جدیدی، مدیرکل 

برنامه ریزی و فناوری اطلاعات سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور درباره فعالیت های اخیر این سازمان.

تولید اطلاعات زمین شناسی با همکاری روس هانیروی انسانی و ذخایر معدنی، دو چالش اساسی

اکتشافات معدنی بر عهده کیست؟

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات  معدنی 
کشور با اشاره به آغاز طرح تحول زمین شناسی و اکتشافات ذخایر معدنی در بلوک استان 
ی��زد در قال��ب ۱۰۲ طرح طی بازه ۳ تا ۴ س��اله، گفت: نیروی انس��انی و ذخایر معدنی دو 
چالش اساسی در بخش معدن کشور است که اگر از هم اکنون برای آن تصمیم گیری نشود 

می تواند آینده کشور را دچار مشکل کند.
به گزارش ایس��نا علیرضا ش��هیدی اظهار کرد: س��ال گذشته از س��وی یونسکو بهترین 
پدیده های زمین شناس��ی دنیا بررس��ی و معرفی شد که خوشبختانه از این میان دو پدیده  
زمین شناس��ی مرب��وط ب��ه ایران ب��ود و این بیانگ��ر ظرفیت غنی کش��ورمان هم به لحاظ 

زیبایی های زمین شناسی و هم منابع معدنی است.
وی در ادامه با اشاره رسالت های سازمان زمین شناسی کشور، گفت: یکی از این وظایف 
تولید ثروت برای کشور از طریق اکتشافات و دیگری صیانت از ثروت تولیدی با شناسایی 

و پایش مخاطرات طبیعی در کشور به منظور جلوگیری از خسارت به این بخش است.
ش��هیدی در بخش دیگری از س��خنانش به چالش های حکمرانی در این بخش اش��اره 
و عنوان کرد: همواره ثروت اصلی کش��ورمان س��رمایه های انس��انی آن اس��ت و س��ازمان 
زمین شناس��ی یکی از بخش های فوق تخصصی در کش��ور محس��وب می ش��ود که البته با 

چالش نیروی انسانی مواجه است.
وی دیگر چالش حکمرانی بخش معدن را مربوط به منابع معدنی خواند و گفت: در این 
رابطه از طریق طرح تحول زمین شناسی و اکتشافات معدنی تلاش داریم ضمن شناسایی 
منابع معدنی موجود، سیاست گذاری های لازم را در جهت پیشبرد اهداف کشور اتخاذ کنیم.

نقش کمرنگ بخش خصوصی �
به گفته معاون وزیر، کش��ور ایران دارای ۸۶ تیپ و ۸۱ ماده معدنی شناس��ایی شده است 
ول��ی امیدواری��م با پایش بهتر ظرفیت های ناش��ناخته از طریق این طرح تحولی، جایگاه و 

ظرفیت های موجود این بخش در کشور را ارتقا بخشیم.
وی به اهمیت بررس��ی و پایش ذخائر معدنی در ترس��یم آینده کشور تاکید کرد و گفت: 
متاسفانه خلاف کشورهای توسعه  یافته، عمدتا اکتشافات عمومی و تفضیلی در کشورمان 
توس��ط بخش دولتی انجام می ش��ود و عملا بخش خصوصی نقش کمرنگی در این بخش 

ایفا می کند.
ش��هیدی یکی دیگ��ر از چالش های بخش معدن در 
کش��ورمان را زمان طولانی اکتش��اف و راه اندازی آنها 
جهت بهره برداری ذکر و با بیان اینکه میانگین جهانی 
این زمان 7 س��ال اس��ت، زمان بهره برداری معادن در 
کش��ورمان را گاه چندی��ن دهه اعلام ک��رد. وی اضافه 

کرد: این نقیصه در کنار چالش های مربوط به ذخایر برخی مواد معدنی در کشور، می تواند 
چالش بزرگی در رابطه با منابع معدنی در آینده کشور رقم بزند لذا درصددیم با طرح تحول 

مذکور، میانگین بازه زمانی اکتشاف معادن در کشور را کاهش دهیم.
در جست و جوی ذخایر پنهان �

رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور بر لزوم شناسایی دقیق ذخایر 
معدن��ی کش��ور ب��ه ویژه ذخایر پنهان و عمی��ق تاکید کرد و گفت: این مهم با اس��تفاده از 
تکنولوژی ه��ا و ظرفیت ه��ای موجود مانند ژئوفیزیک هوایی، زمین شناس��ی و اکتش��اف، 

پایگاه های داده های علوم زمینی و زمین شناسی دریایی در حال پیگیری است.
وی ضمن اشاره به انجام طرح های ژئوفیزیک هوایی در بلوک های دیواندره )کردستان( 
و بیرجند در قالب طرح تحول تاکنون خبر داد و در مورد بلوک یزد نیز گفت: اس��تان یزد 
دارای زیر زون های زیاد و تنوع بالای موادمعدنی اس��ت لذا یزد یک اس��تان معدنی با تنوع 

بسیار بالا در کشورمان محسوب می شود.
ش��هیدی به اقدامات ژئوش��یمی زمین شناس��ی در اس��تان اش��اره و افزود: طرح تحولی 
زمین شناس��ی و اکتش��افات ذخائر معدنی استان یزد با استقرار تیم های مربوطه هم اکنون 
در بلوک عقدا – تفت آغاز شده و به محض اتمام آن، طرح در بلوک های کوهبنان و ساغند 

استان یزد نیز اجرا خواهد شد.
معاون وزیر صمت در پایان از اجرای ۱۰۲ طرح در قالب اکتشافات جدید طی بازه زمانی 
س��ه تا چهار س��اله خبر داد و ابراز امیدواری کرد با اکتش��افات ذخائر معدنی جدید بتوان 
اطلاع��ات جدید ای��ن حوزه را جهت بهره برداری در اختیار ایمی��درو یا در قبال مزایده در 

اختیار بهره برداران قرار داد.

مدی��رکل برنامه ریزی و فناوری اطلاعات س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کشور درباره اکتش��افات جدید در حوزه عناصر 
فل��زی و غیرفل��زی گفت: طب��ق توافقنامه همکاری مش��ترکی که با 
متخصص��ان روس��ی داریم انتظ��ار می رود معادن فل��زی و غیرفلزی 
جدیدی کشف شود. به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور، رضا جدیدی گفت: متخصصان روسی در این 
توافقنامه موظف شدند، اطلاعات پایه زمین شناسی ۳۰ هزار کیلومتر 
مربع در دو بلوک شمالی و جنوبی کشور را تولید کند که با توجه به 
ساختار زمین شناسی دو بلوک طراحی شده، انتظار داریم در مدت ۲ 
سال همکاری مشترک، معادن فلزی و غیرفلزی جدیدی کشف کنیم.
وی با بیان اینکه روسیه جزو کشور های پیشرو در حوزه معادن است 
افزود: روس��یه در اکتشاف، اس��تخراج و فرآوری اغلب عناصر فلزی و 

غیرفلزی در رتبه های دوم و سوم قرار دارد.
مدیرکل برنامه ریزی و فناوری اطلاعات س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی کشور با بیان اینکه کارشناسان معدنی روس سابقه 
خوبی در حوزه معادن ایران از جمله زغال سنگ دارند، گفت: سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور بر اجرای این توافقنامه نظارت 
فنی خواهد داشت و انتظار داریم انتقال فناوری و آموزش متخصصان 

ایرانی نیز در این همکاری صورت بگیرد.
بلوک شمالی و جنوبی �

جدیدی در ادامه با بیان اینکه برای نخستین بار در ایران با همکاری 
متخصصان روسیه، نقشه های زمین شناسی در مقیاس بزرگ از جمله 
مقیاس یک ده هزارم و یک پنج هزارم تولید می شود، گفت: متخصصان 
روسی در این همکاری مشترک طرح های زمین شناسی را در دو بلوک 
شمالی و جنوبی کشور به وسعت ۳۰ هزار کیلومتر مربع اجرا می کنند 

که در مجموع شامل ۱۲۰ طرح زمین شناسی اکتشافی است.

به گفته وی، در این طرح ۱۶۰ 
متخصص ایران��ی با متخصصان 
روس��ی هم��کاری می کنن��د و 
در ای��ن میان انتق��ال تجربه نیز 

صورت می گیرد.
مدیرکل برنامه ریزی و فناوری 

اطلاعات سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور درباره علت 
همکاری با روس ها گفت: روس ها در موضوعات اکتش��افی مقام های 
دوم و س��وم دنیا را دارند و جزو ۵ قدرت بزرگ معدنی دنیا هس��تند و 
تحول بنیادین در اکتش��افات مواد معدنی، آموزش متخصصان ایرانی 
و معرفی ظرفیت های س��رزمینی ایران از جمله اهداف این همکاری 
اس��ت. بر اس��اس این گزارش توافقنامه اولیه همکاری مشترک ایران 
و روس��یه نهایی ش��ده و به زودی با تخصیص اعتبار لازم اجرای آن 

اغاز می شود.

سخن پایانی
فعالان معدنی به اتفاق یکی از اصلی ترین چالش های بخش معدن را 
ضعف در حوزه اکتشاف معرفی می کنند و در شرح اینکه این چالش 
از کجا آغازشده و ریشه گرفته است، دلایل و شواهدی چندی ارائه 
می دهن��د، ازجمل��ه عدم تخصیص بودجه کافی در بخش اکتش��اف، 
قوانین دست وپاگیر و بخشنامه های متعدد و بی رویه و... که موجب 
تضعیف فعالیت های معدنی، خروج س��رمایه از بخش معدن و عدم 
اعتماد سرمایه گذاران به آینده این بخش شده است. اما شاید با توجه 
به اقدامات اخیر سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی گره کور 

کمبود اکتشاف باز شود.
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عملیات اکتش��افی در منطقه زغ��ال دار پروده طبس با 
ه��دف توس��عه و افزایش تولید ملی زغال س��نگ در افق 

۱۴۰7 توسط شرکت زغال سنگ پروده طبس آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی کزغال، به منظور تحقق اهداف 
برنامه توسعه و تحول افق سال ۱۴۰7 شرکت زغال سنگ 
پ��روده طبس برای تامین زغال س��نگ کک ش��وی مورد 
نیاز کش��ور و در راس��تای افزایش تعاملات درون گروهی 
هلدین��گ  زیرمجموع��ه  در ش��رکت های  هم افزای��ی  و 
صدرتامین، با امضای قرارداد همکاری بین ش��رکت های 
زغال سنگ پروده طبس و حفاری و اکتشافات صدرتامین، 
عملیات حفاری و اکتشاف محدوده های جدید در منطقه 
زغال دار پروده طبس از ابتدای مهرماه ۱۴۰۲ آغاز شد که 
در فاز نخست این پروژه، عملیات حفاری به میزان ۵ هزار 
مت��ر در بلوک 7 پروده ۴ در حال انجام اس��ت و در ادامه 
اکتشافات و فاز دوم این پروژه، عملیات حفاری به میزان 

۱۰ هزار متر در محدوده مذکور به انجام خواهد رسید.
کریتی ثانی، مدیرعامل شرکت زغال سنگ پروده طبس 
در خصوص اهمیت اجرای این پروژه گفت: طی سال های 
گذشته تولید زغال سنگ کشور کمتر از نیاز کارخانه های 
کک س��ازی بوده و این موضوع باعث شده است تا بخشی 
از نیاز کشور از طریق واردات تامین شود؛ از این رو اجرای 
طرح های توس��عه می تواند بخش زی��ادی از نیاز وارداتی 
کش��ور را مرتفع کن��د. کریتی ثانی در ادام��ه بیان کرد: 
در حال حاضر حدود ۳میلی��ون و ۵۰۰ هزارتن ظرفیت 
کک س��ازی در کشور ایجاد ش��ده که تامین خوراک آنها 
مس��تلزم تولید س��الیانه حدود ۵میلیون تن کنس��انتره 
زغال سنگ کک شو است. این در حالی است که براساس 

آمار انجمن زغال س��نگ ایران، در س��ال ۱۴۰۱ مجموع 
تولید کنس��انتره زغال سنگ کش��ور معادل یک میلیون و 
۸۲۲ ه��زار تن بوده ک��ه ۶۱درصد این می��زان در پهنه 

زغالی طبس تولید شده است.
وی به ذخیره زمین شناسی ۱/۱ میلیارد تن زغال سنگ 
کک شو در منطقه طبس اش��اره کرد و افزود: باید با یک 
برنامه ریزی منسجم و فشرده برای اکتشافات ذخایر جدید 

زغال سنگ مورد نیاز صنایع در کشور اقدام شود. 
کریتی ثانی در بخش پایانی صحبت های خود، از شرکت 
زغال س��نگ پروده طبس به عنوان اولین بهره بردار معادن 
تمام مکانیزه استخراج زیرزمینی و بزرگ ترین تولیدکننده 
زغال س��نگ کش��ور نام برد و گفت: این مجموعه معدنی 
تامین کننده بخش عمده نیاز کک سازی های کشور به ویژه 
ذوب آه��ن اصفهان اس��ت و عملیات اکتش��افات در پهنه 
زغالی طبس با توجه به اهداف برنامه افق ۱۴۰7 شرکت 
زغال سنگ پروده طبس آغاز شده است تا علاوه بر تثبیت 
و  ارتقای جایگاه شرکت در زنجیره تولید ملی زغال سنگ، 
کس��ری مورد نیاز باتری های کک س��ازی کشور را تامین 
کند. شایان ذکر است شرکت زغال سنگ پروده طبس از 
اواخر سال ۱۳۹۹ با نماد بورسی کزغال وارد بازار سرمایه 
ش��د تا فصل جدیدی در توس��عه اقتص��ادی، اجتماعی و 
صنعتی منطقه را ش��کل دهد و هلدینگ س��رمایه گذاری 
صدر تامین، س��هامدار عمده ش��رکت زغال سنگ پروده 

طبس است.
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در گفت وگوی  درباره روابط متقابل معدن و حاکمیت معدنی مطرح شد

می گویند هرگونه سیاستی که از طرف دولت باعث افزایش 
توجه سرمایه گذار به ویژه س�رمایه گذار بخش خصوصی به 
مع�دن و صنایع معدنی ش�ود، می تواند گام مه�م و بزرگی 
در حمای�ت از این بخش باش�د. این گزاره به واس�طه اینکه 
معدنکاری با چالش های زیادی دست وپنجه نرم می کند، در 

گفته ها و نوشته های معدنکاران مرتب تکرار می شود.
روش�ن اس�ت که معدنکاری و اس�تفاده از ظرفیت خفته 

معادن، ابزاری مفید، کارآ و قدیمی برای فقرزدایی و عاملی 
برای رونق اقتصادی اس�ت، به ویژه در شرایطی که وضعیت 
دش�وار اقتصادی بر کشور حاکم ش�ده است. بنابراین، باید 
بنا بر توس�عه فعالیت های معدنی باش�د و به نظر می رس�د 
نخس�تین ق�دم در ای�ن مس�یر، تغییر روش ه�ای قدیمی 
مدیریت و سیاس�ت گذاری آن است که طلیعه آن، با تغییر 

مدیریت کلان این حوزه اتفاق افتاده است.

امروز  گفت وگ�وی 
با سیدسهراب   
حس�ینی، کارشناس 
در  معدن�ی  فع�ال  و 
یافتن  ب�رای  ت�لاش 

پاس�خ این پرسش اس�ت که اصلی ترین رویکرد صمت در 
حمایت از بخش معدن چه باید باشد؟

بدیهی است که اگر بستر توسعه ناقص باشد، برنامه ریزی 
در آن بس��تر به ثمر نمی نش��یند. بنابرای��ن، در پارامترهای 
کلان اقتص��اد، باید به فکر پایدار ک��ردن ارزش پول ملی، 
حداقل در افق های میان مدت بود تا برنامه ریزی ها براساس 
پیش بینی هایی که برای آن انجام ش��ده است، تحقق پیدا 
کند. معضل دیگر در حوزه توس��عه مع��دن، وجود قوانین 
دست وپاگیر بخشنامه های س��ختگیرانه همراه با تعلل های 
زی��اد در اجرا و بلاتکیفی معدن��کار در زمینه های گوناگون 
اس��ت که باعث می ش��ود این حوزه با چالش روبه رو شود و 
به م��وازات آن، اقدامات غیرقانونی ش��یوع یابد. در حالی که 
وزارت صمت باید برای افزایش تولید، تس��هیلات بیشتری 
را در نظر بگیرد و این راهی اس��ت ک��ه به طبع معدنکار را 
به س��مت استفاده غیرمجاز س��وق می دهد و این یک سوی 
قضیه است. س��وی دیگر قضیه، این است که وقتی نظارت 
درس��تی وجود نداش��ته باش��د، به طبع معدن��کار متخلف 
فرصتی پیدا می کند که برداش��ت غیرمجاز داشته باشد، از 
پرداخت حقوق دولتی و مالیات س��ر باز بزند، حقوق کارگر 
خود را نادیده  گیرد و در نتیجه، اس��تفاده و سود بیشتری 
کس��ب کند و وقتی می بیند که فضا از یک سو برای گرفتن 
مجوز محدود و دش��وار ش��ده و از س��وی دیگ��ر هم، هیچ 
نظارتی وجود ندارد، ممکن است به راحتی به دام گرایشات 
سودجویانه بیفتد و به روش های ناصحیح در برداشت سوق 

داده شود.
در حالی که سال های متمادی، رهبر معظم انقلاب برای 
تاکید بر اهمیت تولید، نام های متناس��ب این فرآیند برای 
سال انتخاب کردند، اما وزرات صمت هرسال سختگیرانه تر 
با این موضوع برخورد می کند و جریمه های س��نگین تری 

برای آن در نظر می گیرد.
اگر انتظار داریم در چش��م انداز پنج ساله هفتم به توسعه 
دس��ت یابیم، بای��د زیرس��اخت هایی مانند ج��اده، برق و 
آب از س��وی دول��ت مهیا ش��ود. در مرحله بعد از توس��عه 
زیرس��اخت ها، زمان جذب سرمایه گذار فرا می رسد؛ پس از 
طی این دو مرحله، صنایع رش��د خواهند کرد. بنابراین، از 
نظر م��ن مراحل باید به ترتیب زیر طی ش��ود؛ ابتدا فراهم 
شدن زیرساخت هایی مثل آب و برق )و به طورکلی انرژی(، 
جاده و امکانات پایه، در مرحله بعد، جذب سرمایه گذار که 
در تس��هیل فضای کسب وکار موثر خواهد بود و در نهایت، 
برنامه ریزی و احداث واحدهای فرآوری که فرصت  اشتغال 

را به دنبال می آورند.
یک��ی از مهم ترین موان��ع پیش پای دولت برای توس��عه 
زیرساخت ها، نبود آمار و ارقام واقعی مواد معدنی در کشور 
اس��ت. در نتیجه،گردش مالی این صنعت روش��ن نیست، 
این نخس��تین آسیبی اس��ت که رخ می دهد و بر مدیریت 
کلان تاثیرگ��ذار خواهد بود، زی��را دولت که حاکمیت این 
حوزه را در اختیار دارد، وقتی آمار درستی در اختیار ندارد، 
نمی تواند مدیریت درس��تی اعمال کند و کنترل درس��تی 
بر ماجرا داشته باش��د. آسیب این چالش، این است؛ منابع 
دولت��ی که باید از محل حقوق دولت��ی و مالیات و...تامین 
شود، به درستی احصا نمی شود و در نتیجه، نه تنها به دولت 

که به عموم ملت صدمه وارد می شود.
زیرا این برداش��ت های غیرمعمول، ه��م از نظر مدیریتی 
و ه��م از نظر مالی،برای دولت ایج��اد چالش می کند، زیرا 
دول��ت باید این درآمدها را صرف توس��عه معدن و خدمات 

عمومی کند.
هرچقدر این وضعیت ادامه پیدا کند، بی نظمی این حوزه 
به حوزه های دیگر هم تسری پیدا می کند و در حوزه تولید 
هم که دارد از برداش��ت غیرمجاز استفاده می شود، در این 
ح��وزه هم آمار و ارقام درس��تی نخواهیم داش��ت و به این 
ترتی��ب، بازار قاچاقی از همه ان��واع محصولات و کالاها در 
فضای معدنی کش��ور ایج��اد و موجب بی نظم��ی در بازار 
می ش��ود و به عبارت دیگر، سلسله ناهنجاری هایی، از مرحله 
تولید در معدن تا مرحله بازار و بازارگردانی رخ می دهد که 
دولت باید کنترل آن را در اختیار داش��ته باشد که آسیب 

آن به مردم و کشور به شدت وارد می شود.
مش��کل اصلی، مدیریت و نظارت بر کار و ساماندهی آن 
است. به طبع وقتی فضا مغشوش و بی نظم باشد، پیمانکارها 
و صاحب��ان معدن که تمایل به انح��راف از قانون دارند، از 
این فضا سوءاستفاده می کنند و در مقابل، نمی توان انتظار 
داشت که بدون برطرف کردن احتیاجات اولیه افراد نیازمند 
به کار، همه مطابق اصول قانونی رفتار و برای احقاق حقوق 
خود پافشاری کنند. کارگران فاقد بیمه یا دیگر چالش های 
مربوط به بخش معدن، عامل اصلی نیستند، عامل تبعی و 

معلول مشکلات مدیریتی هستند.
اگر بخواهی��م از نظر کمی عددگذاری کنیم که چقدر از 
پیچیدگی قوانین و مقررات و محدودیت ها، توس��عه بخش 
مع��دن را دچار چال��ش می کند، باید امتی��از ۸۰ را به آن 
اختصاص داد. به دلیل قوانین ضدونقیض و اجرای سلیقه ای 
آنها و نظارت نش��دن بر هیچ یک از این موارد و آنچه گفته 
 ش��ده است، همه دست به دست هم داده  و فضای معدنی را 
مغش��وش کرده اند. برای مثال، وقت��ی برای دریافت قانونی 
مج��وز، معدنکار باید حداقل یک س��ال دنبال مجوز بگردد 
و س��لیقه ۱۰ کارش��ناس را تامین کند تا در نهایت، مجوز 
موردنظ��ر را بگیرد یا نگیرد، خیلی دور از ذهن نیس��ت که 
ترجیح بدهد به جای مراجعه و طی مراحل قانونی، کاری را 
که مدنظر دارد، انجام بدهد و س��ود بیشتری هم به جیب 
بزند و نه با کسی درگیر می شود و نه لازم است که سلایق 
فردی کارشناسان را علاوه بر فشارهای بخشنامه ای تحمل 

کند.

هر عملی را در 
نظر بگیریم، 
عکس العملی 
و هر کاری در 
دنیا تبعات 

خاص خود را 
دارد. اگر بشر 
می خواهد غذا 
بخورد، باید 
دامپروری و 

کشاورزی کند. 
در این فرآیند، 
خاک و آب دچار 
آسیب خواهند 

شد. با این 
کار، طبیعت 
از حالت بکر 
اولیه خود 

بیرون می آید 
و محیط زیست 
آسیب می بیند

معدن در کشور 
به صورت ایستا 
است و حرکت رو 
به جلویی ندارد، 
تنها از این دست 

به آن دست 
می شود و هر 

روز شرایط کار 
در آن سخت تر و 
گرفتن محدوده 

اکتشافی 
دشوارتر و 
غیرممکن تر 

می شود

ضعف زیرساخت، 
 پاشنه آشیل
 برنامه هفتم

علی سلگی، کارشناس و 
فعال معدنی

ی 
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تجارت صنعت
معدن

امنیت س�رمایه گذاری در بخش معدن از کجا و چگونه  �
ایجاد می شود؟

بخ��ش معدن برای تامین امنیت فعالیت هایش در درجه اول به 
فرهنگس��ازی احتیاج دارد. باید ابعاد مختلف اقتصادی و فرهنگی 
این فعالیت از طریق صداوس��یما، رس��انه ها، رادیو و سایر وسایل 
ارتب��اط جمعی به گوش مردم برس��د. حت��ی وزارتخانه و ادارات 
صمت اس��تان ها و شهرس��تان ها، همین طور تریبون هایی که در 
میان مردم نفوذ دارند، مانند شوراهای روستایی، مساجد، تریبون 
نمازجمعه و... از این دس��ت ترویج ش��وند و نمایندگان مجلس و 

دولتمردان توجه بیشتری به این موضوع نشان دهند.
در واقع، شاید بهتر باشد اول اطلاعات بیشتری در اختیار افراد 
صاحب نفوذ گذاشته شود. چه کسی مسئولیت این کار را برعهده 
دارد؟ بخش خصوصی که با لابیگری می تواند در بهبود زاویه دید 
مدیران و برنامه ریزان به بخش معدن بس��یار موثر باش��د. اساسا 
وظیفه کمیس��یون صنع��ت و معدن اتاق بازرگانی همین اس��ت 
و اگر موفق به انجام این مهم ش��ود، کلی کار انجام داده اس��ت. 
به نظر من، باید این کمیسیون با لابیگری و آگاه سازی در جلسات 
ش��ورای گفت وگوی بخش خصوصی و دولتی، برای این مس��ائل 
چاره اندیش��ی کند. باید در این مسیر، دغدغه های بخش دولتی و 

خصوصی هردو دیده و برای آنها راهکار مناسب پیدا شود.
اگر با تمام تدابیری که اندیش��یده ش��د، باز هم عده ای تعمدی 
خواستند با معدنکاری مبارزه کنند و از این طریق به  دنبال کسب 
منافع و امتیازات بیشتر بودند و می خواستند از آب گل آلود ماهی 
بگیرند، باید با این افراد مقابله کرد. این خواسته عجیب و غریبی 

نیست.
قانون در این زمینه چه می گوید؟ �

این موضوع در قانون معادن پیش بینی شده است، اما متاسفانه 
قانون نادیده گرفته می ش��ود. به شخصه ده ها نامه به سازمان های 
صمت استان ها ارسال و از آنها برای رویارویی با معارضان محلی، 
تقاض��ای کمک کرده ام، اما حتی برای نمون��ه یکی از این نامه ها 

پاسخی دریافت نکرده است.
با این ش��رایط، وقتی برای تمدید پروان��ه بهره برداری مراجعه 
کردم، با این موضوع روبه رو شدم که مستنداتی برای اثبات وجود 
معارضان محلی درخواس��ت کردند، در صورتی که حتی مجوزی 
برای کمک گرفتن از نیروی انتظامی با قوه قضاییه در اختیار من 

قرار نگرفت.
ماج��را به این ترتیب اس��ت که قوه قضاییه ی��ا نیروی انتظامی 
رأسا در چنین اختلافاتی ورود نمی کنند، مگر اینکه کار به ضرب 
و جرح رس��یده باشد یا رس��انه ای شود و ابعاد گس��ترده ای پیدا 
کند. من حتی فیلم هایی دارم که نش��ان می دهد معارضان محلی 
و افراد س��ودجو به ما حمله کرده اند. ای��ن چنین افرادی معمولا 
پش��ت افرادی که خیرخواه هس��تند، خ��ود را مخفی می کنند و 
به معدنکاری یا فعالیت های اکتش��افی هجوم می آورند و اختلال 

ایجاد می کنند.
ام��ا در برابر همه این اتفاقات، وزارت صمت فقط ناظر اس��ت و 
هی��چ اقدام حمایتی انجام نمی دهد. در قانون معادن آمده اس��ت 
که باید معدنکار موردحمایت قرار گیرد، اما مش��کل اینجا اس��ت 
که در ادارات صمت استان ها، نیرو به اندازه کافی وجود ندارد که 
زمانی برای حل مش��کلات معدن اختصاص دهند و گاهی اینقدر 
س��ر این افراد ش��لوغ اس��ت که یک فرآیند اداری ساده، ۶ ماه تا 
یک سال زمان می برد و دیگر مجالی برای رسیدگی به سایر امور 

باقی نمی ماند.
حتی ب��ا کم��ال تاس��ف س��ازمان هایی مانند محیط زیس��ت، 
منابع طبیع��ی و امث��ال آن، به نوعی معارضان محلی را به س��مت 
برخورد بیش��تر با معدنکاری س��وق می دهند، زی��را با معدنکاری 
تداخ��ل و تضاد مناف��ع دارند و به جای همکاری ی��ا هم افزایی به 

مقابله با معدنکاری برمی خیزند و باز وزارت صمت و سازمان های 
زیرمجموعه آن در استان ها، به جای حمایت از شخصی که دارای 
پروانه اکتشاف یا بهره برداری است، همه مسئولیت ها را بر گردن 
این بخش می گذارند و می گویند معدنکاران خود باید مش��کلات 
خود را پیگیری کنند و راهی برای حل آن بیابند. سوال اینجاست 
ک��ه پس چ��را معدنکار حق��وق دولت��ی پرداخت می کن��د، چرا 
ح��ق الارض به دولت می دهد، چرا مالیات می پردازد و با این همه 
نمی توان��د کوچک ترین انتظ��اری از وزارتخانه ای که زیرمجموعه 
آن اس��ت، داشته باشد و باید تمام مسئولیت ها را یک تنه برعهده 
بگی��رد. مگر معدن جزو انفال نیس��ت و دارایی عمومی به ش��مار 
نم��ی رود. مگر معدندار امتی��از نمی گیرد تا مدت��ی در آن محل 
فعالیت کند تا از عایداتش، هم خود بهره مند ش��ود و هم اقتصاد 

کشور.
بستر این فعالیت اقتصادی را باید وزارت صمت و معاونت معدنی 
ایجاد کند، اما همان طور که اشاره شد، اساسا پاسخگو نیستند، در 
جریان اتفاقات حضور ندارند، به حل مش��کلات معدنکاران بخش 
خصوص��ی اهمیت چندانی نمی دهن��د و به راحتی به لغو پروانه و 
از بین رفتن فرصت های شغلی فعالان این حوزه حکم می دهند.

به این ترتیب، معدن در کش��ور به صورت ایستا است و حرکت 
رو به جلویی ندارد، تنها از این دس��ت به آن دست می شود و هر 
روز ش��رایط کار در آن سخت تر و هر روز شرایط گرفتن محدوده 

اکتشافی دشوارتر و غیرممکن تر می شود.
با ادامه این روند، چه آینده ای پیش روی معدن است؟ �

هی��چ اتفاق��ی رخ نمی دهد. البته اس��تثنایی وج��ود دارد و آن 
افرادی هس��تند که به نوعی از رانت برخوردارند یا به مراکز قدرت 

نزدیک هستند.
 حتی می توان گفت که آنها هم با این مشکلات دست وپنجه نرم 
می کنند، اما در مقایس��ه با معدنکاران بخش خصوصی، مشکلات 
آنها به مراتب کمتر و قابل حل تر اس��ت. به گمان من، مس��ئله حل 
نخواهد ش��د، مگ��ر اینکه یک اراده ملی وجود داش��ته باش��د و 
عزمی برای حل مش��کل به وجود بیاید. اگر وزارت صمت بخواهد، 
اقدام��ی انجام دهد، می تواند جلس��اتی برگزار کن��د تا برای حل 
مشکل چاره اندیشی شود. یکی از راهکارهایی که به معدنکار ارائه 
می ش��ود، این اس��ت که به مراجع قضایی شکایت کند، در حالی 
که این اقدام در عمل امکان پذیر نیس��ت، زی��را قوه قضاییه از ما 
مدرک طلب می کند و اسامی افراد را می خواهد. بنابراین، در عمل 

شکایت شدنی نیست. 
در حالی که این جرائم مش��هود اس��ت و بای��د نیروی انتظامی 
س��ر صحنه حضور پیدا کند. اما در عوض، در زمان بروز اختلاف، 
هرچقدر با آنها تماس گرفته می ش��ود، که این تماس ها در مراکز 
۱۱۰ هم ثبت شده است، نیروی انتظامی قدم پیش نمی گذارد و 
حتی در محل حاضر نمی ش��ود. از این دست خلأها بسیار است، 
زیرا همان طور که اشاره شد، اراده ملی وجود ندارد و فرهنگی در 
عرف جا افتاده است که حمایت از فعالان حوزه اقتصاد را مذموم 
می ش��مارد. این فرهنگ باید تغییر کند و تغییر و تحول آن، عزم 

و اراده ملی می خواهد.
پیشنهاد شما برای برون رفت از این بن بست چیست؟ �

ه��ر عملی را در نظر بگیری��م، عکس العملی دارد و هر کاری در 
دنیا تبعات خاص خود را دارد. اگر بشر می خواهد غذا بخورد، باید 

دامپروری و کشاورزی کند. 
بای��د زحمت بکش��د، خاک را زی��ر و رو کند، دانه ب��کارد تا از 
ثم��رات آن بهره من��د ش��ود و در این فرآیند، خ��اک و آب دچار 
آس��یب خواهند ش��د. با این کار، طبیعت از حالت بکر اولیه خود 
بیرون می آید و محیط زیست آسیب می بیند یا خط آهن را فرض 
کنی��د که خواه ناخواه فرهنگ بومی مناطق گوناگون را تحت تاثیر 
قرار می دهد. همین طور تاس��یس دانشگاه در نقاط دورافتاده، که 

تداخ��ل فرهنگی ایجاد می کند یا توس��عه توریس��م که منجر به 
حضور گردشگران با فرهنگ های گوناگون می شود و تغییراتی در 
فرهنگ و آداب و رس��وم منطقه و س��رانجام، مسائلی اجتماعی و 
اقتصادی ایجاد می کند که گران شدن خدمات در نقاط گوناگون، 
یک��ی از تبعات حضور افراد غیربوم��ی در این مناطق دورافتاده و 
محروم اس��ت، زیرا تقاضا ناخواه بیشتر می شود، اما عرضه معمولا 
محدودیت هایی دارد. بالاخ��ره همه چیز فرآیندی را طی می کند 

که می تواند هم مثبت و هم منفی باشد.
اما کاری که معمولا انجام می ش��ود، این است که بدانیم مزایای 
یک کار بیش��تر اس��ت یا معایب آن. اگر بش��ر همواره در حالت 
س��کون بماند و مناطق را به صورت دس��ت نخورده و بکر نگه دارد 
که پیش��رفتی به س��وی جلو اتفاق نخواهد افتاد و رش��دی ایجاد 

نمی شود. به قول معروف، دیکته نانوشته غلط ندارد.
سرانجام وقتی در فرآیند یاد گرفتن قرار می گیریم، اشتباهاتی 
هم رخ می دهد، اما راه پیشرفت همین است. اصولا وقتی مشکلی 
برای محدوده فعالیت معدن رخ می دهد، معدنکار واکنش نش��ان 
می دهد و نسبت به رفع مشکل، اقدام می کند، چون به کسب وکار 

خودش هم آسیب می رسد.
وقتی یک س��رمایه گذار، فعالیتی اقتص��ادی انجام می دهد که 
در اثر آن س��ودی حاصل می ش��ود، در کن��ار آن، افرادی تلاش 
می کنند تا مس��ئولیت های اجتماعی نیکوکاران��ه و خیرخواهانه 
مانند مدرسه سازی و اقداماتی از این دست انجام دهند، زیرا جدا 
از اینکه این قبیل اقدامات جزو وظایف دولت ها به ش��مار می رود، 
به عن��وان مس��ئولیت اجتماعی برعهده فعالان اقتصادی اس��ت و 
سازمان هایی مانند نظام مهندسی معدن، دفاتر ارزیابی وزارتخانه 
و مانند آن مراجعی هس��تند که باید بر این اموز نظارت داش��ته 

باشند و آن را کنترل کنند. 
اما ای��ن اقدامات تا به امروز تاثیری در کاهش معارضات محلی 
نداشته و برعکس، گاهی باعث افزایش مقابله ها و معارضت ها شده 
و توقعاتی نابجا ایجاد و ایجاد مزاحمت را به وسیله ای برای کسب 

امتیازات بیشتر بدل کرده است.
به عقیده من، حد و حدود وظایف افراد باید تعریفی داشته باشد 
و اینکه مس��ئولیت اجتماع��ی چه چی��زی را در برمی گیرد، چه 
کارهای��ی را باید انجام داد و باید به این نکته هم پرداخته ش��ود 
که در ازای مسئولیت اجتماعی که معدنکار انجام می دهد، جامعه 
پیرامون چه وظیفه ای دارد و آیا اساسا وظیفه متقابلی وجود دارد 
یا خیر؟ به گمان من، جاده همیش��ه باید دوطرفه باشد و نمی توان 

به این موضوع تنها از یک جهت نگاه کرد.
توج��ه به ه��ر دو وجه ماجرا، موضوع بس��یار مهمی اس��ت که 
نباید نادیده گرفته ش��ود. به هر حال، اگر آن سرمایه گذار تعهد و 
وظیفه ای نسبت به جامعه پیرامون خود دارد، به طبع توقعاتی هم 
از جامعه محلی یا مقامات دولتی و رسمی مانند فرماندار، استاندار، 
بخش��دار یا نماینده مجلس هم دارد. موارد متعددی سراغ داریم 
که ب��ا کوچک ترین ناملایمتی، اهالی منطقه صورت جلس��ه ای را 
امضا می کنند که خلاف واقع است و به نماینده مجلس می دهند 
و ای��ن فرد بدون هیچ گونه تحقیقی و به راحتی، نخس��تین کاری 
که انجام می دهد،این است که معدنکار و معدندار را موردمواخذه 

قرار می دهد.
مسئولیت اصلی برای حل این مشکل برعهده چه نهادی است؟ �

به نظرم��ن، وزارت صمت در این موضوع مس��ئول اس��ت و باید 
حائل بین معدنکار و معارضان باش��د. وظیفه ذاتی وزارت صمت، 
حمای��ت از معدنکار اس��ت. س��اماندهی و حمای��ت از نیروهای 
زیرمجموعه خود، برعهده وزارت صمت اس��ت و در واقع، معاونت 
معدنی وظیفه ای جز این ندارد. در اساسنامه طرح تشکیل وزارت 
صم��ت و معاونت معدنی، حمایت از معدنکاری پیش بینی  ش��ده 

است.
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کمبود پرستار 

7 هزار نفردرد کهنه درمان

35 هزار نیروی 
گروه پرستاری

دوران پساکرونا

بیکاری
COVID-19

12 هزار پرستار

تعداد پرستاران 

در سطوح مختلف

200 هزار نفر

70 درصد  پرستاران 
تحت پوشش وزارت بهداشت

بسته خدمتی برای کارانه های پرستاران

1401 1402

27 مورد

17 مورد

1403

ی جدید اضافه شود
امیدواریم بسته ها



مرز باریک میان تامین معیشت و ازخودگذشتگی
در گفت وگوی  با مدیرعامل بیمارستان پاستورنو  به مناسبت روز پرستار مطرح شد

کیمیا ملکی:  پرس�تار فرش�ته ای است زمینی که اهمیت 
حض�ورش را در دوران ش�یوع وی�روس بی رح�م کرون�ا 
دریافتیم. متاس�فانه در روزهایی که م�رگ چنان تندبادی 
به زندگی ها می وزید، ش�اهد از دس�ت رفت�ن تعداد زیادی 
از مدافع�ان س�امت از جمل�ه پرس�تاران نی�ز بودیم؛ در 
حال�ی که برخ�ی از آنها حتی مدت ها بود که خانواده ش�ان 
را ندیده بودند. در حال  حاضر ۳۵۰ هزار پرس�تار در کشور 
در حال فعالیت هس�تند. از این تعداد پرستار که در مراکز 
شبانه روزی نیز فعالیت می کنند ۷۳ درصد زن و ۲۷ درصد 
مرد هستند؛ با این حال همچنان با استاندارد جهانی تعداد 
پرس�تاران فاصله بس�یاری داریم، زیرا مدت هاست که این 
قش�ر زحمتکش از می�زان حق�وق دریافتی ش�ان گله مند 
هس�تند. چندی پیش یوس�ف رحیمی، عضو ش�ورای عالی 
نظام پرس�تاری کش�ور با اش�اره به اینکه به ازای هر تخت 
بیمارس�تانی کمتر از یک پرس�تار داریم، گفت: ما براساس 
اس�تانداردهای بومی سازی ش�ده خودمان، باید ۱.۸ پرستار 
به ازای هر تخت بیمارس�تانی داش�ته باش�یم که این عدد 
نیز مناس�ب نیست، زیرا اس�تاندارد نیروی انسانی در دنیا، 
به طور میانگین، ۴ پرستار به ازای هر تخت است. عدد فعلی 
این ش�اخص در ایران اصا پاس�خگوی نیاز واقعی نیست و 
آس�یب تعداد کم پرس�تار به ازای تخت را مردم می بینند؛ 
این در حالی است که حقوق پرستاری که به تازگی مشغول 
کار ش�ده حدود ۷ تا ۸ میلیون تومان اس�ت.  در این 
گزارش به مناسبت روز پرستار با ایمان اخباراتی، مدیرعامل 
بیمارس�تان پاس�تورنو و نازنی�ن اخبارات�ی، قائم مقام این 
بیمارس�تان گفت وگویی اختصاصی انجام داده و به بررسی 
برخی از مشکات مربوط به پرستاران پرداخته است. بخش 
نخست این گفت وگو با ایمان اخباراتی است و در بخش دوم 

نازنین اخباراتی به چند سوال  پاسخ داده است.

8
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تجارت صنعت
گزارش

به عن�وان مدیرعام�ل ی�ک بیمارس�تان به نظ�ر ش�ما  �
ویژگی های یک پرستار خوب چیست؟ 

در ابتدا بابت درک اهمیت روز پرس��تار از ش��ما سپاس��گزارم و 
ای��ن روز را که مصادف ب��ا ولادت حضرت زینب )س( اس��ت، به 
همه پرس��تاران به ویژه همکاران عزیز ما در بیمارستان پاستور نو 
تبریک عرض می کنم. من روز پرستار را به نوعی روز مادر می  بینم، 
چراکه شأن پرستار چون شأن مادری است که از فرزند بیمار خود 
مراقبتی در آمیخته با دانش و تجربه می کند. بی شک پرستار خوب 
و شایس��ته ویژگی های زیادی دارد که اصلی ترین آنها داشتن علم 
و تجربه کافی اس��ت که می تواند در کنار پزش��ک به ارائه خدمات 
درس��ت پزش��کی و درمانی بپردازد. اما در میان ویژگی های لازم 
مسئولیت پذیری، حسن خلق و رعایت مسائل اخلاقی ویژگی های 
بس��یار مهمی هستند که نقش بس��زایی در پیشرفت و تعالی یک 
پرس��تار ایفا می کنند. همچنین صبر و تحمل سختی های هنگام 
خدمت نیز از اهمیت بسیاری برخوردار است، زیرا همه بیماران در 
شرایط جس��می و روحی مناسبی نیستند و اخلاق خوب در کنار 
مس��یر درست درمان به بهبود س��ریع تر حال بیمار کمک خواهد 

کرد. 
در س�ال های اخی�ر به ویژه یک س�ال گذش�ته ش�اهد  �

مهاج�رت تعداد زیادی از پرس�تاران بوده ایم. از نظر ش�ما 
مشکل اصلی پرستاران در جامعه چیست؟ 

متاسفانه بس��یاری از پرس��تاران باتجربه و ماهر کشور به دلایل 
مش��کلات اقتصادی در س��ال های اخیر از کشور مهاجرت کرده و 
جذب کشورهای جنوب خلیج فارس، اروپا و حتی کانادا شدند. این 

مسئله زنگ خطری برای کمبود نیروی انسانی در حوزه پرستاری 
اس��ت. این در حالی اس��ت ک��ه باتوجه به نب��ودن کدهایی برای 
سنجش عملکرد پرس��تاران  توسط مسئولان ، شایسته سالاری و 
تفاوت بی��ن کیفیت خدمات، زحمات پرس��تاران آن طور که باید 
دیده نمی ش��ود. از سوی دیگر درآمد نیروهای پرستاری کم است 
و قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری باید به درستی اجرا شود تا 
دریافتی پرستاران اصلاح شود. در واقع خدمات پرستاران نیز باید 
مانند پزشکان قیمت  مشخصی داشته باشد تا پرستاران از خدمات 

خود منتفع شوند.
بسیاری از پرستاران به دلیل مشکات مالی قادر به رفع   �

نیازهایی چون مس�کن و معیشت نیستند، نظر شما در این 
باره چیست؟ 

یکی از مهم ترین مش��کلات پرستاران، مشکلات اقتصادی است 
که نیازمند اقدامی مهم ازس��وی مس��ئولان حوزه درمانی کش��ور 

به دلیل اهمیت فعالیت این قشر زحمتکش است. 
به نظر ش�ما برای ارتقای کیفیت خدمات پرس�تاری چه  �

شرایطی لازم است؟
در اینجا لازم است یادی از هرم مازلو کنیم. هرم مازلو ۵ سطح از 
نیازهای انسانی را نشان می دهد که به فرد اجازه می دهد احساس 
رضای��ت درونی کن��د. مفاهیم ه��رم مازلو، اغل��ب در محل کار، 
به عنوان ابزاری برای تعیین چگونگی ایجاد انگیزه بیشتر و موثرتر 
در کارکن��ان و همچنین اطمینان از برآورده ش��دن نیازهای آنان 
استفاده می شود. بر این اساس ارائه خدمات درمانی مناسب توسط 
پرستاران، نیازمند تامین نیازهای اولیه آنها شامل خوراک، پوشاک 

و مسکن اس��ت. در واقع پرستاران باید در آرامش ذهنی، جسمی 
و روانی باش��ند. همچنین فراهم بودن محیط مناس��ب برای ارائه 
خدمات در بخش های مختلف بیمارستانی و کاهش بروکراسی های 
اداری دس��ت وپاگیر در جهت حفظ آرامش، بهبود حقوق، کارانه و 

مسائل مالی پرستاران در این مسئله تاثیرگذار است. 
باره�ا ش�اهد رفتاره�ای نامناس�ب همراه�ان بیمار با  �

پرس�تاران بوده ایم؛ نقش رس�انه ها و افراد سرشناس را در 
فرهنگ سازی احترام به پرستاران چطور می بینید؟ 

متاس��فانه برخی از همراهان بیماران رفتار مناسبی با پرستاران، 
قشر زحمتکش��ی که در دوران کرونا به شایستگی به وظیفه خود 
عم��ل کردن��د، ندارند. بهتر اس��ت افراد تاثیرگ��ذار جامعه به ویژه 
صداوسیما، سلبریتی ها و... به فرهنگ سازی در این زمینه بپردازند.

توصیه ای به افراد تازه نفس در مسیر پرستاری، به عنوان  �
شغلی پرمسئولیت دارید؟

در اینجا ه��م باید به ویژگی های یک پرس��تار خوب بازگردیم. 
بای��د افراد با خود فکر کنند که آیا از ای��ن ویژگی ها برخوردارند؟ 
در ادام��ه علم کاف��ی، صبوری، مس��ئولیت پذیری و ش��رکت در 
دوره ه��ای علم��ی تخصص��ی ب��رای بروزرس��انی اطلاع��ات لازم 
اس��ت. همچنین پرس��تاران باید حس��ن خلق با بیمار را سرلوحه 
کار خ��ود ق��رار دهند، زی��را در مع��رض عوامل زی��ان آور محیط 
کار هس��تند و این ش��غل سختی های بس��یاری به همراه دارد؛ تا 
جای��ی که ممکن اس��ت، برخ��ی به دلیل س��ختی های موجود در 
 کار دچار » burn out یا خروج از ش��غل« و فرس��ودگی شغلی 

شوند. 

در بخش دوم این گفت وگو نازنین اخباراتی، قائم مقام بیمارس��تان پارستورنو 
ضمن تبریک روز پرس��تار به همکاران خود در بیمارس��تان پاس��تور نو و همه 

پرستاران کشور بر توجه به حقوق و مزایا این قشر زحمتکش تاکید کرد. 
بس�یاری از پرستاران به دلیل مش�کات اقتصادی مهاجرت می کنند و اکنون با  �

کمبود پرستار در کشور مواجهیم، نظر شما در این باره چیست؟ 
انگی��زه مهاج��رت از کجا می آید؟ چرا یک فرد تحصیلک��رده ناگهان از زادگاه 
و وابس��تگی های خود می گذرد؟ درس��ت وقتی که فرد احساس می کند ظلمی 
اقتص��ادی ی��ا اجتماعی به او ش��ده و نمی تواند به س��طحی از رف��اه در جامعه 
خود برس��د و موانع زیادی در مسیر ش��غلی و رفاهی خود می بیند به مهاجرت 
می اندیش��د. در نتیجه نیرویی که س��ال های س��ال برای تحصیل او هزینه های 
مختلفی پرداخت ش��ده، به راحتی به کش��ورهای دیگر اروپای��ی، امریکا و کانادا 
می رود. متاس��فانه به دلیل نداش��تن تعرفه مش��خص و دس��تمزد پایین شاهد 

مهاجرت پرستاران هستیم.
 ای��ن در حالی اس��ت که اغلب پرس��تارانی که مهاج��رت می کنند یا در حال 
تدارک برنامه های مهاجرت هس��تند، جزو نیروهای باسابقه و حرفه ای محسوب 
می شوند و جبران کمبود نیروی ماهر و باتجربه نیز به راحتی ممکن نیست. در 
واقع اعتقاد پرس��تارانی که مهاجرت می کنند این است که اقتصاد درمان برای 
آنها نمی صرفد. یعنی نیروی تحصیلکرده ما به دلیل مشکلات اقتصادی از کشور 
مهاجرت می کند تا بتواند زندگی خود را تامین کند و به س��طح مناس��بی که 
دوست دارد، برسد و این گونه است که با یک رویکرد نادرست و اشتباه، نیروهای 

توانمند و باسواد زیادی را از دست می دهیم.
در بیمارستان پاس��تور نو به مناسبت روز پرستار که مصادف با میلاد حضرت 
زینب )س( اس��ت، تقدیر و تشکری از پرس��تاران نمونه این بیمارستان صورت 

گرفت. 
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ش��اید سرمایه گذاران مس��کن در طول فعالیت حرفه ای شان، هرگز 
چنین روزهایی را مجسم نکرده بودند. کشتی شکسته اقتصاد که حتی 
پیش از ناآرامی های اخیر نیز در معرض برخورد با واپسین صخره های 
ویرانگ��ر ب��ود، حالا چنان در تلاطم این توفان به دام افتاده که به کلی 
س��کان از دس��ت ناخدا ربوده اس��ت و معلوم نیست  چه زمانی به کلی 
فروشکسته و غرق شود. از سوی دیگر، بازارهای موازی به ویژه بورس، 
به کلی هیچ نش��انی از بهبود به دس��ت نمی دهند و اگرچه ارز و طلا با 
تنفس مصنوعی در ظاهر بحرانی از خود نش��ان نمی دهند، اما با سیل 
تزریق نقدینگی بی پشتوانه، به نظر نمی رسد که این روزها بتوان حتی 
به آنچه چش��م مان می بیند، اعتماد کنیم. گفتن از افزایش نرخ زمین، 
مصالح، خدمات، تعرفه های مهندسی و … نیز در این میان بیشتر به 

تکرار لوس مکررات می ماند.
در ای��ن می��ان، براس��اس آن ق��ول مش��هور که می گوید س��رمایه 
ترسوست، چندان غیرطبیعی نیست که ببینیم حجم زیادی از دارایی 
س��رمایه گذاران ملکی روانه آن س��وی مرزها می شود؛ به این امید که 
ش��اید با خرید ملک در دیاری دیگر، متحمل ریسک کمتری شوند یا 
حتی به س��ود تضمین شده تری دس��ت یابند. از آن سو، بسیاری دیگر 
نیز، دس��ت نگه داش��ته اند؛ برخی به اجبار رکود که فروش املاک شان 
را یک سره در محاق برده و برخی دیگر، ناگزیر از توقف امور تا ببینند 
سرانجام کار چه می شود و آیا می توانند به زودی پروژه ای جدید تعریف 

کنند یا خیر؟
از همی��ن رو، اگر بخواهیم بازار مس��کن این روزها را توصیف کنیم، 
تنها یک کلمه می تواند گویای همه چیز باش��د: توقف! و این به معنای 
توقفی نس��بتا مطلق در همه س��ازکارهای صنعت ساختمان است؛ از 
سرمایه گذاری و طراحی پروژه تا اجرا و فروش که زنجیره این صنعت 
را شکل می دهد. و جالب تر از همه اینکه، این بلاتکلیفی حتی به بخش 
رس��انه ای صنعت س��اختمان هم سرایت کرده اس��ت و ما نیز باوجود 
سال ها سابقه در این حوزه، مانده ایم که به مخاطب چه بگوییم که در 
خور این روزگار باشد؟ با این همه به خود می گوییم که اگر نه موظف به 
دریافت نتیجه، دست کم مکلف به زنده نگه داشتن امید هستیم و تمام 
س��عی خود را می کنیم که لااقل هر آنچه در این وانفس��ا از دست مان 
برمی آید، انجام دهیم. در چند س��ال گذش��ته، بازار مس��کن یکی از 
بحران زاتری��ن و در عین حال، جذاب ترین عرصه های س��رمایه گذاری 
بوده است. این بازار به دلیل پیچیدگی های اقتصادی و اجتماعی خود، 
مس��تلزم یک دیدگاه ژرف و تحلیلی اس��ت. از اصلی ترین مولفه های 
موثر بر بازار مسکن، تغییرات بیرونی محسوب می شوند. این تغییرات 
بیرونی شامل عواملی مانند روند مذاکرات بین المللی، نرخ ارز، تورم و 
... هستند. بهره برداری ها، تورم ساختمانی و قدرت خرید کاهش یافته 
متقاضی��ان، همه و همه باید در کنار ش��رایط بیرونی، موردتوجه قرار 
گیرند. برای رس��یدن به یک بازار مس��کن پای��دار و رونق غیرتورمی، 
تنها کاهش ریس��ک های بیرونی کافی نیس��ت. شرایط درونی نیز باید 
بهبود یابد تا بازار مس��کن از رکود خارج ش��ود و برای سرمایه گذاران و 

خریداران مصرفی، شرایط مطلوب تری را فراهم کند.
بنابراین، برای توسعه پایدار در عرصه ساختمان و مسکن، لازم است 
که به توازن بین عوامل بیرونی و درونی پرداخت. با این کار، می توانیم 
یک بازار مس��کن پیش بینی پذیر، پایدار و رونق یافته داشته باشیم که 
نه تنها به سازنده ها و سرمایه گذاران کمک می کند، بلکه به کل اقتصاد 

کشور نیز نفع می رساند.
وقتی به تاریخچه بازار مسکن نگاه می کنیم، متوجه می شویم که این 
بازار همواره با تغییرات چندگانه و چالش های فراوانی مواجه بوده، اما 
همان ط��ور که بازار با چالش هایی روبه رو بوده، فرصت های زیادی نیز 
پیش روی س��ازنده ها و سرمایه گذاران قرار داشته است. این فرصت ها 
و چالش ها می توانند به عنوان دو روی یک س��که مطرح شوند و از آنها 

می توان برای ایجاد یک بازار مسکن سالم و پایدار بهره برد.
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وام های بی اثر برای خرید خانه
۷۰درصددرآمدخانوارصرفتامینمسکنمیشود

مسکن، یکی از 
مطالبات بحق 

مردم، متاسفانه 
طی سال های 

اخیر با افزایش 
شدید قیمتی 
مواجه شده 

است

 یکی از پایه های 
اصلی ساخت 

مسکن و اجرای 
قانون جهش 

تولید مسکن، 
پرداخت 

تسهیلات بانکی 
است

سخنپایانی
مش��کل مس��کن را در یک دوره کوتاه مدت نمی ت��وان برطرف 
کرد و به مدت زمان بیش��تری نیاز دارد. بخش مس��کن در س��ایه 
سیاس��ت های ضدتولی��د و همچنین، افزایش نرخ ت��ورم، یکی از 
گزینه های جذاب برای س��رمایه گذاری به ویژه در س��ال های اخیر 
بوده و این مسئله، مسکن را از کالای مصرفی به کالای سرمایه ای 
تبدیل کرده اس��ت. رونق دلالی در این بازار کار را به جایی رسانده 
که متوسط نرخ مسکن روزبه روز در حال افزایش است. نابسامانی، 
انتقادات زیادی را در پی دارد و به تعادل رسیدن عرضه و تقاضا در 

یک بازه زمانی مشخص، موجب خواهد شد تا دیگر شاهد افزایش 
نرخ در این بازار نباشیم.

برخی معتقدند که حل مش��کلات مس��کن ب��ه برطرف کردن 
مس��ائل درونی آن بازمی گردد، اما سروسامان دادن به این بخش 
کلیدی و مولد اقتصاد وابس��ته به شرایط کلی اقتصاد است و باید 
موانع بیرونی آن نیز حل شود. تا زمانی که تورم، انتظارات تورمی 
در جامع��ه و افزایش نرخ دلار ادامه داش��ته باش��د، بازار مس��کن 
همچن��ان در حالت رکودی به س��ر می برد و روزب��ه روز بر نرخ آن 

افزوده می شود و قدرت خرید مردم کاهش می یابد.
در ماه ه��ای اخیر، تورم بخش مس��کن از تمامی تورم های دیگر 
در بازارهای مختلف پیش��ی گرفته است. در حالی که کارشناسان 
حوزه مسکن، پیش تر درباره عواقب بر هم خوردن تعادل و تناسب 

در این بازار هشدار داده بودند.
 کارشناسان معتقدند تا زمانی که عرضه و تقاضا در بازار مسکن 
متع��ادل نباش��د، نمی توان انتظار داش��ت که با سیاس��ت گذاری 

پی درپی، وضعیت بازار به سوی تعادل حرکت کند.

در حالی که قسط ماهانه وام ۹۶۰ میلیون تومانی بانک مسکن، 
حدود ۳۵ میلیون تومان می ش��ود که کارگران با حقوق حداکثر 
۹ ت��ا ۱۰ میلیون��ی، به طبع از لیس��ت دریافت وام بانک مس��کن 
حذف می ش��وند. زمانی که صحبت از هزینه های زندگی کارگران 
و مش��کلات در تامین معیش��ت آنها می شود، همواره این موضوع 
از س��وی کارشناسان مطرح می ش��ود که حدود ۷۰ درصد سبد 

معیشت کارگران صرف هزینه های مسکن می شود.
به گزارش تابناک، آمارهای اخیر مرکز آمار ایران نشان می دهد 
که متوسط نرخ مسکن براساس آمارها در تابستان امسال ۵ درصد 

کاهش داش��ته است. یکی از راه هایی که شاید بتواند کمک کننده 
کارگران در مس��یر خانه دار شدن باشد، دریافت تسهیلات مسکن 
است. متاسفانه با شرایطی که در حال  حاضر پرداخت وام ها دارد، 

کارگران از پس اقساط بر نمی آیند.
 براس��اس تصمیم ش��ورای عالی کار، حقوق کارگران در س��ال 
۱۴۰۲ به میزان ۲۷ درصد افزایش داش��ت. بر این اساس، حداقل 
دس��تمزد ماهانه از ۴ میلیون و ۱۷۹ هزار و ۷۵۰ تومان در س��ال 
۱۴۰۱ ب��ه ۵ میلی��ون و ۳۰۸ هزار ۲۸۲ تومان در س��ال ۱۴۰۲ 
رس��ید. یعنی یک کارگر در تهران با دریافت مزایای شغلی حدود 

۹ میلیون تومان درآمد دارد. حال چگونه ممکن است یک کارگر 
درکنار هزینه های خوراک، بهداشت، آموزش، پوشاک، حمل ونقل، 
تفریح، ارتباطات، کالا، خدمات و از همه مهم تر اجاره بهای مسکن، 
بتواند اقدامی برای دریافت وام مس��کن با اقساط بالا داشته باشد. 
پرداخت تسهیلات جدید بانک مسکن برای خانوارهای پرجمعیت 
تهرانی با دریافت سقف وام مسکن، به گونه ای است که هیچ کدام از 
کارگران، امکان دریافت آن را ندارند، چراکه باید ماهی ۳۵میلیون 
تومان قس��ط بدهن��د که این رقم، با میانگی��ن درآمد خانوارهای 

کارگری همخوانی ندارد و چندین برابر حقوق کارگران است.

س: 
عک

طبق اعلام بانک مسکن، در راستای اجرای قانون »حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت«، سقف تسهیلات خرید و تعمیر 
مس�کن از محل اوراق ممتاز به ازای هر فرزند زیر ۲۰ س�ال و 
حداکث�ر تا 4فرزند افزایش یافت. ب�ه ازای یک فرزند زیر ۲۰ 
س�ال ۲۵ درص�د، ۲ فرزند زیر ۲۰ س�ال ۵۰ درصد، 3 فرزند 
زیر ۲۰ س�ال ۷۵ درصد و 4 فرزند زیر ۲۰ س�ال ۱۰۰ درصد به 
سقف تس�هیلات خرید و تعمیر مسکن اضافه می شود. دوره 
بازپرداخت تس�هیلات، موضوع این دستورالعمل در تقسیط 
به روش س�اده، به ازای هر فرزند زیر ۲۰ سال سن، به میزان ۲ 
س�ال )در مجموع برای ۵ فرزند و حداکثر تا س�قف ۱۰ سال( 
قابل افزایش است. براساس قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، اعطای این تس�هیلات مشروط به آن است که نرخ 
باروری شهرستان محل تولد پدر و فرزند بالاتر از ۲.۵ نباشد.

از سوی دیگر، وزیر راه و شهرسازی از افزایش ۱۵۰میلیون 
تومانی وام نوس�ازی و ساخت مسکن روستایی خبر داده که 
مبل�غ ای�ن وام از ۲۰۰ میلیون تومان ب�ه 3۵۰ میلیون تومان 
رسیده اس�ت. همچنین، میزان سود این تسهیلات ۵ درصد 
اس�ت. به گفته وی، این مصوبه دولت، خبر خوبی برای حوزه 
مسکن روستایی است، چراکه با افزایش ۱۵۰میلیون تومانی 
تسهیلات مسکن روستایی، شاهد رونق بیشتر ساخت وساز 
در روس�تاها خواهی�م بود. هم�ه این اخب�ار در حالی مطرح 
می شوند که مسلما با افزایش میزان تسهیلات مسکن، قسط 
ماهانه این وام ه�ا نیز افزایش می یابد؛ به طوری که دهک های 
پایی�ن جامع�ه بای�د بخ�ش زی�ادی از درآمد خ�ود را بابت 

هزینه های این بخش صرف کنند که در عمل، نشدنی است.

 آرم��ان حاجیان فرد، کارش��ناس اقتصادی معتقد اس��ت: بانک 
مس��کن برای اعطای وام خرید مس��کن با جعال��ه تعمیر آن جمعا 
ب��ه مبلغ ۹۶۰ میلیون تومان، با نرخ ۲۲.۵ و بازپرداخت ۱۲س��اله، 
حدود ی��ک میلی��ارد و ۵۰۰ میلیون تومان از خریداران مس��کن 
س��ود می گیرد که باتوجه به نرخ حدود ۱۸۰ میلیون تومانی اوراق 

مسکن، نرخ تسهیلات مزبور به بالای ۳۰ درصد می رسد.
 وی گفت: در واقع، اگر ۱۸۰میلیون تومان نرخ اوراق مس��کن را 
از مبلغ تسهیلات که ۹۶۰میلیون تومان است کم کنیم، تسهیلات 

خرید مسکن برای خریداران حدود ۷۸۰میلیون تومان خواهد بود 
که طی ۱۲ س��ال، حدود ۲۰۰ درصد س��ود از خریداران مس��کن 
اخ��ذ می کند. حال باتوج��ه به میانگین نرخ هر مت��ر آپارتمان در 
تهران ک��ه حدود ۸۰ میلیون تومان اس��ت، این تس��هیلات برای 
خری��د ۱۰ مت��ر آپارتم��ان کفایت می کن��د و اگر حداق��ل متراژ 
 آپارتمان ه��ا را ۵۰ متر در نظر بگیریم، افراد برای خانه دار ش��دن، 
باید حدود ۳ میلیارد تومان پس انداز داش��ته باشند که اتفاقی دور 

از ذهن است.

اقتص��ادی  کارش��ناس  ای��ن   
ب��ا  بانک ه��ا  واق��ع،  گف��ت: در 
پرداخت تس��هیلات بیش��تر، به 
درآمدزایی خود هس��تند  فک��ر 
ت��ا خانه دار ش��دن م��ردم و این 
برای  عامل��ی  خدم��ات مطمئنا 

خانه دار شدن قشر کارگر و کارمند که با حقوق و دستمزدهای زیر 
خط فقر امرار معاش می کنند، نخواهد بود.

بانکهاباپرداختتسهیلاتبهفکردرآمدزاییهستند

 آرا ش��اوردیان، نماینده ارامنه تهران و ش��مال کشور در مجلس 
درباره وضعیت پرداخت تس��هیلات مسکن گفت: یکی از پایه های 
اصلی ساخت مسکن و اجرای قانون جهش تولید مسکن، پرداخت 
تس��هیلات بانکی اس��ت که متاس��فانه بانک ها به وی��ژه بانک های 
خصوص��ی عملک��رد قابل دفاعی در این حوزه نداش��ته اند و همین 
ام��ر نیز موجب ش��ده اس��ت رئیس جمهوری در آخرین نشس��ت 
شورای عالی مس��کن، وزارت اقتصاد را مکلف به جریمه بانک های 

مستنکف کند.
 عضو هیات رئیس��ه کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه مردم 
توان پرداخت اقساط سنگین وام مسکن را ندارند، گفت: ساماندهی 
ب��ازار مس��کن در گ��رو افزایش تولی��د و عرضه ف��وری واحدهای 

احتکارشده است.
 نماینده ارامنه تهران و شمال کشور در مجلس اضافه کرد: طبق 
قانون جهش تولید مسکن، بانک ها مکلف به پرداخت ۲۰ درصد از 
منابع تس��هیلاتی خود به حوزه مسکن شدند که در سال اول رقم 
آن ب��ه ۳۶۰ هزار میلیارد تومان می رس��ید، اما جز بانک مس��کن، 

س��ایر بانک ها عملکرد بس��یار ضعیف و نزدیک به »صفر« داشتند 
و همین امر جزو عوامل اصلی کند ش��دن روند ساخت مسکن در 

کشور بوده است.
 ای��ن نماینده م��ردم در مجلس یازدهم خاطرنش��ان کرد: البته 
در قانون جهش تولید مس��کن ضمان��ت اجرایی نیز برای پرداخت 
تس��هیلات حوزه مسکن در نظر گرفته شده است و وزارت اقتصاد 
مکلف به جریمه مالیاتی بانک ها ش��د. اما باوجود عدم اجرای تعهد، 
تاکنون این جرایم اجرایی نش��ده اس��ت که امیدواریم با دس��تور 
رئیس جمهوری این امر محقق ش��ود و بانک ها همکاری بیش��تری 
در پرداخت تس��هیلات مسکن داش��ته باشند. از طرفی، در جریان 
بررسی لایحه برنامه هفتم نیز مصوبه برای هدایت بانک ها در مسیر 
پرداخت تس��هیلات وجود داش��ته که امیدواریم به درستی اجرایی 

شود.
 ش��اوردیان خاطرنش��ان کرد: در بخش خرید مسکن هم اکنون 
وام ها رش��د خوبی داشته اس��ت، هرچند به دلیل فاصله بسیار زیاد 
قیمت ها و اقس��اط سنگین وام ها، اقش��ار فاقد مسکن و کم درآمد 

امکان بهره مندی از آنها را ندارند. 
وام  به تازگ��ی  به عنوان مث��ال، 
خرید مس��کن ب��رای خانواه های 
پرجمعی��ت و دارای ۴ فرزن��د و 
بیش��تر، به یک میلی��ارد و ۹۰۰ 
میلیون تومان در تهران افزایش 

پیدا کرده که اقس��اطی در حدود ۳۵ میلیون تومان به همراه دارد 
و یقین��ا پرداخت آن از عهده عم��وم مردم از جمله کارگران خارج 

است.
عضو هیات رئیس��ه کمیس��یون عم��ران مجلس با بی��ان اینکه 
متاس��فانه ش��اهد عدم تعادل نرخ مس��کن و نرخ و سود تسهیلات 
مسکن هستیم، افزود: این عدم تعادل، ناشی از برهم خوردن عرضه 
و تقاضا در بازار مس��کن و ج��ولان دلالان در این ب��ازار پرتلاطم 
است که نظم بخشی و ساماندهی آن در گرو توسعه ساخت مسکن 
 و عرض��ه فوری واحدهای تصرف ش��ده توس��ط محتک��ران بزرگ

 است.

مردمتوانپرداختاقساطسنگینواممسکنراندارند

عبدالجلال ایری، س��خنگوی کمیس��یون عمران مجلس گفت: 
ش��اخص نرخ مسکن طبق اخبار منتشرشده در رسانه ها، طی بازه 
زمانی ۱۳۷۷ الی ۱۴۰۰ ، حدود ۲۱۵برابر افزایش یافته، در حالی 
که حداقل دس��تمزد کارگران طی این سال ها حدود ۸۸ برابر رشد 
داش��ته که این فاصله باید با افزایش تس��هیلات تکمیل ش��ود. در 
حالی که مردم توان پرداخت اقس��اط س��نگین آن را ندارند، البته 

باید این آمار به صورت دقیق موردبررسی قرار گیرد.
 وی بااش��اره به افزای��ش نرخ خانه و ناتوانی م��ردم در پرداخت 
تس��هیلات مس��کن گفت: مس��کن یکی از مطالب��ات بحق مردم، 
متاس��فانه طی س��ال های اخیر با افزایش نرخ ش��دید مواجه شده 
اس��ت که در قیاس ب��ا افزایش حداقل دس��تمزد کارگران، تفاوت 

بسیار بالایی وجود دارد.
 این نماینده مردم در مجلس بااشاره به انتشار اخباری در رسانه 
مختلف درباره افزایش ش��اخص نرخ مس��کن در دهه های گذشته 
تصریح کرد: شاخص نرخ مسکن طی بازه زمانی ۱۳۷۷ الی ۱۴۰۰ 
ح��دود ۲۱۵ برابر افزایش یافت��ه، در حالی که حداقل دس��تمزد 
کارگران طی این س��ال ها حدود ۸۸ برابر افزونی داش��ته است که 
تفاوت بس��یار زی��ادی دارد و این فاصله باید با افزایش تس��هیلات 

تکمیل شود.
 این نماینده مردم در مجلس بااشاره به اقساط بالای ۳۵میلیونی 
تس��هیلات ی��ک میلی��ارد و ۹۰۰ میلی��ون تومانی مس��کن برای 
خانواده ه��ای دارای بیش از ۴ فرزند، اظهار کرد: پرداخت اقس��اط 

ب��ا این ارقام از عهده مردم خارج 
اس��ت،بنابراین می��زان و نح��وه 
پرداخ��ت اقس��اط مس��کن باید 

موردبازنگری جدی قرار بگیرد.
 س��خنگوی کمیسیون عمران 
مجلس با تاکید بر اینکه بیش��تر 

خانواده های ایرانی توان پرداخت اقساط سنگین تسهیلات مسکن 
را ندارند، اظهار کرد: باید آمار مربوط به نرخ مس��کن در دوره های 
گذشته به صورت دقیق مورد بررسی قرار گیرد. همچنین، باید برای 
کنترل این بازار پرتلاطم برای افزایش تولید صنعتی س��اختمان و 

مهار فعالیت دلالان و محتکران برنامه ریزی کنیم.

ناترازیعجیبحداقلدستمزدکارگرانبامیزاناقساطواممسکن
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تجارت صنعت
گزارش

پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن
 به بیش از ۴۰ هزار متقاضی

معاونت مس��کن و س��اختمان بااش��اره به اقدامات انجام گرفته برای 
تس��هیلگری مجموعه وزارت راه و شهرس��ازی در بخش مسکن اعلام 
ک��رد: در ش��ش ماهه ابتدایی امس��ال ب��ه بیش از ۴۰ ه��زار متقاضی، 

تسهیلات ودیعه مسکن پرداخت شده است که این روند ادامه دارد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرس��ازی، معاونت مس��کن و 
س��اختمان در گزارشی به برخی تس��هیلگری های مجموعه وزارت راه 
و شهرس��ازی در اجرای طرح نهضت ملی مس��کن پرداخت. همکاری 
در پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن، پیگیری برای کاهش هزینه های 
بیمه تامین اجتماعی و مالیات پروژه های نهضت ملی مسکن، پیگیری و 
همکاری با مجلس شورای اسلامی در تدوین طرح تنظیم و ساماندهی 

بازار زمین، مسکن و اجاره بها بخشی از این تسهیلگری ها است.
براس��اس این گزارش، برنامه پرداخت تس��هیلات ودیعه مس��کن به 
متقاضیان واجد شرایط در مراحل اجرا قرار دارد و در شش ماهه نخست 
امس��ال به بیش از ۴۰ هزار متقاضی تسهیلات ودیعه مسکن پرداخت 
ش��د. در زمینه پیگیری برای کاهش هزینه های بیمه تامین اجتماعی 
و مالیات پروژه های نهضت ملی مس��کن، قانون ماده ۵ بیمه کارگران 
س��اختمانی اصلاح ش��ده و هزینه های این بخش کاهش یافته اس��ت. 
ای��ن گ��زارش حاکی از آن اس��ت که برای کاه��ش هزینه های مالیات 
پروژه های حمایتی مس��کن و به استناد بند الف تبصره ۱۱ ماده واحده 
قانون بودجه امس��ال )۱۴۰۲( مالیات پروژه های مس��کن مهر برای هر 
واحد مسکن مهر و واحدهای احداثی قانون جهش تولید مسکن شامل 
ساخت، آماده سازی، محوطه سازی، زیربنایی و روبنایی برای سال های 
۱۳۹۰ ت��ا ۱۴۰۲ در طرح ه��ای تفاهمنامه س��ه جانبه با س��ازندگان، 
تعاونی ها و پیمانکاران فرعی طرف قرارداد با آنها با هر نوع قرارداد و با 
معرفی وزارت راه و شهرسازی، معادل ۳۰۰ هزار تومان برای هر واحد 
تعیین ش��ده است. بنابراین، هیچ گونه مالیات دیگری غیر از مالیات بر 
ارزش افزوده برای خرید مصالح به این طرح )پروژه( ها تعلق نمی گیرد.

مجموع��ه وزارت راه و شهرس��ازی همکاری ب��ا مجلس را در تدوین 
طرح تنظیم و س��اماندهی بازار زمین، مس��کن و اجاره بها انجام داد. در 
این بخش به منظور تنظیم و س��اماندهی بازار زمین، مس��کن و اجاره، 
هم��کاری گس��ترده ای برای تدوی��ن طرح با مجلس انجام ش��د. اهم 
محورهای این طرح ش��امل ساماندهی مش��اوران املاک، اخذ مالیات 
از اراضی بایر، توس��عه س��امانه ملی املاک و اسکان کشور، ارائه مشوق 
به موجران، تعیین حداکثر نرخ افزایش اجاره بها توس��ط ش��ورای عالی 
مسکن در شرایط اضطرار، کشف بازه نرخ مسکن و اجاره بها، پرداخت 
تس��هیلات کمک ودیعه مسکن، ایجاد س��کوهای ثبت رسمی اسناد و 
املاک و س��ازماندهی و خری��د و فروش امتیازهای طرح های حمایتی 

تامین مسکن است.



سردرگمی سرمایه ها 
در بازار مسکن

حسن محتشم ـ عضو هیات مدیره 
انجمن انبوه سازان مسکن

 شرایط اقتصادی کشور به گونه ای پیش رفته که کل 
اقتصاد کشور دچار التهاب شده است. دولت باید اقدام 
به حفظ ارزش پول��ی ملی کند، چراکه در حال  حاضر 
ای��ن تنش قیمت��ی در تمامی بخش ه��ا اثرگذار و تنها 
بخش��ی که کمتر دچار نوسان شده، مسکن بوده است 

که این اثرپذیری زمان می برد.
افزای��ش نرخ و ناپایداری بازار مس��کن باعث ش��ده 
اس��ت تا بسیاری از مردم، از این بازار خارج شوند؛ زیرا 
هزینه های زندگی و س��هم پرداخت��ی بابت تهیه خانه 
در ح��ال افزایش بوده و خانوارها را ب��ا ناتوانی روبه رو 
کرده اس��ت. واقعیت این است که در حال حاضر، دوره 
انتظار برای خرید مس��کن در کش��ور، قابل مقایس��ه با 
هیچ کش��وری نیس��ت و غیرپایدار بودن بازار مسکن، 

نگرانی های جدی را به وجود آورده است.
 از سوی دیگر، به نظر می رسد تنها موضوعی که باید 
برای ساماندهی بازار مسکن حل وفصل شود، به کنترل 
ت��ورم برمی گردد. ت��ا وقتی برای مهار ت��ورم برنامه ای 
نداشته باشیم، همچنان آسیب ها در بازار مسکن وجود 
خواهد داش��ت که این موضوع ب��ه روابط بین المللی و 

خنثی سازی تحریم ها برمی گردد.
دلار در س��ال گذش��ته، ۲۳ هزار ۵۰۰ تومان بود که 
در ح��ال  حاضر به بیش از ۵۰ هزار تومان رس��یده که 
این افزایش نرخ در تمام��ی بخش ها و کالاها از جمله 
خدم��ات، نی��روی انس��انی، نهاده ها و زمی��ن اثرگذار 
ب��وده اس��ت. کاه��ش ارزش پول مل��ی به طورقطع در 
تمامی بخش های مس��کن اثر گذاش��ته است و همین 
 موض��وع در آینده این بازار را با نوس��ان روبه رو خواهد

 کرد.
از س��وی دیگر، در بخش تخصیص تسهیلات ساخت 
مسکن بسیاری از بانک ها تمایلی به پرداخت تسهیلات 
ندارند و این در حالی است که تنها بانک مسکن اقدام 
ب��ه پرداخ��ت این تس��هیلات می کند و دول��ت باید با 
برنامه ریزی هایی ک��ه انجام می ده��د، بتواند زمینه را 
برای پرداخت این تس��هیلات فراهم کن��د، چراکه در 
صورت  اجرا نش��دن این طرح، بازار مس��کن با کمبود 

سرمایه گذار در این حوزه روبه رو خواهد شد.
در برخ��ی از مناطق، خریدوفروش انجام نمی ش��ود، 
چ��ون فروش��نده ای وجود ن��دارد، زیرا ب��ا قیمت های 
فضای��ی می خواهند مل��ک خود را به فروش برس��انند. 
بازارهای مختلف به مسکن وابسته هستند، اما متغیری 
که بیش��ترین تاثیر را بر این بازارها دارد، اقتصاد کلان 
اس��ت. به طورمثال، اکنون س��رمایه ها در بازار مسکن 
سردرگم هستند، اما این بازار همچنان جذابیتی برای 

جذب سرمایه ندارد.
بازار ساخت وساز به دلیل نوس��انات قیمتی کمابیش 
متوقف شده است و سازنده نمی تواند با نوسان قیمتی 
پیش آم��ده، ساخت وس��از انجام دهد و ی��ک پروژه را 
تمام کند. در حقیقت، س��ازنده و مهن��دس در زمانی 
که نمی دانند قیمت ها به چه صورت اس��ت، نمی توانند 
منابع کافی تهیه کنند و ن��رخ نهایی را تخمین بزنند. 
زمان��ی ک��ه مهن��دس نتواند مناب��ع را تخمی��ن بزند، 
نمی توان��د پیش فروش انج��ام ده��د و به همین دلیل، 
پروژه به سرانجام نمی رسد.بنابراین، تولید به تصمیم و 

رفتارهای دولت برمی گردد.
زمان��ی ک��ه دولت می گوی��د نهضت ملی مس��کن را 
به سرانجام می رس��اند، اما اقدامی هم انجام نمی گیرد، 
انتظاری هم نمی توان داش��ت. اکنون در عمل ش��اهد 
هس��تیم که وعده س��اخت یک میلیون واحد در سال، 
باوج��ود گذش��ت بیش از ۲ س��ال از وع��ده آن، هنوز 
محقق نش��ده اس��ت. متاس��فانه هیچ تصویرس��ازی و 
زیرس��اخت صحیحی برای پروژه نهضت ملی مس��کن 
انجام نشده است. به طورمثال، می گویند ما زمین واگذار 
می کنی��م، اما خود پ��روژه واگذاری زمین با س��والات 
زیادی مواجه اس��ت. بنابراین، تا زمانی که یک س��ری 
تصمیمات مش��خص از س��وی دولت و تصمیم گیران و 
نهادهای مرتبط اتخاذ نشود و این تصمیمات و طرح ها 
کارشناسی نش��ود، نمی توان به ثبات قیمت ها امیدوار 

بود.
بازار مسکن با وعده و وعید کنترل نمی شود، بلکه باید 
در سیاس��ت گذاری های خرد و کلان تجدیدنظر کرد تا 
در آن صورت، بتوان انتظار داشت که قیمت ها متعادل 
ش��ود، در حالی که دولت در این زمینه باید دس��ت به 
سیاست گذاری های اصلاحی بزند، در غیر این صورت، 
بازار مس��کن س��امان نخواهد یافت و همچنان ش��اهد 
افزای��ش قیمت ها خواهیم بود. در حوزه سیاس��ت های 
کلان، نیازمن��د توجه جدی به بحث آمایش س��رزمین 
هستیم و تا زمانی که بحث مهاجرت به طورواقعی حل 

نشود، بحران مسکن همچنان پابرجا خواهد بود.
اکنون ش��هرهای حاشیه ای تهران هیچ گونه امکاناتی 
ندارند، اما تمام امکانات در تهران متمرکز ش��ده است، 
بنابراین سیاست کلان دیگری که باید مورداصلاح قرار 
بگیرد، بحث تمرکززدایی اس��ت، چراک��ه نباید تمامی 
امکانات و منابع در ش��هرهای بزرگ جمع ش��ود، بلکه 
این امکانات باید در ش��هرهای کوچک و روس��تاها نیز 

به طوریکسان توزیع شوند.
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شـاخص های اقتصادی تاثیر قابل توجهی بر بازار مسکن 
و به همین دلیل، رشـد وضعیت اقتصادی کلان یک کشور، 
اثر مسـتقیم بر بازار مسکن دارد. زمانی که رشد اقتصادی 
مثبت اسـت، تقاضا برای مسـکن افزایش پیـدا می کند و 
احتمال افزایش قیمت ها و فعالیت های ساخت وساز نیز بالا 
مـی رود. در این بین، باتوجه به تاثیر نرخ بهره تسـهیلات 
مالـی بر بازار مسـکن نیز می توان گفـت؛ هنگامی که نرخ 
بهره پایین است، هزینه تسهیلات برای خریداران مسکن 

کم می شـود و تقاضا برای خرید و تامین مسـکن افزایش 
پیـدا می کند. علاوه بر موارد یادشـده، نرخ تورم از عوامل 
مهم تاثیرگذار در این زمینه اسـت و در شـرایط تورم بالا، 
افزایش قیمت ها شـامل بازار مسـکن نیز می شود. در این 
بین، سیاسـت های دولت تاثیر زیادی بر بازار مسکن دارند 
و تدابیری مانند اعطای تسهیلات و تسهیلات مالی، تغییر 
در مقررات ساخت وسـاز، تعیین نرخ و سـایر سیاست های 
مرتبط می توانند بازار مسکن را تحت تاثیر خود قرار دهند. 

عواملـی مانند تغییـرات در بازار کار، تغییـرات جمعیتی، 
رشـد شهرنشینی و عوامل سیاسی و امنیتی نیز می توانند 
تاثیرگذار بر بازار مسکن باشند. در بررسی مجموع عوامل 
و اقدامات یادشـده، به نظر می رسد تیم اقتصادی دولت در 
حوزه مسـکن نمره قبولی نمی گیرد و همچنان سـد رکود 

تورمی در برابر خرید خانه، قد علم کرده است.
  در این گزارش به بررسـی عوامل موثر در وضعیت 

فعلی بازار مسکن پرداخته است.

علی بابایی کارنامی، عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس درباره رکود 
تورمی در بازار مس��کن و انفعال دولت در ماه های گذش��ته به  
عنوان کرد: رکود تورمی در بازار مسکن، مسئله بسیار مهمی محسوب 
می ش��ود و باید عنایت ویژه ای نس��بت به آن صورت بگیرد. البته پیش 
از س��اماندهی بازار مس��کن، دولت باید درباره اقتصاد کلان کش��ور و 

شاخص های مهم اقتصادی، برنامه ریزی دقیق و اصولی داشته باشد.
وی ادامه داد: با تش��کیل یک تیم قوی و باتجربه اقتصادی، می توان 
ب��ه این امر مهم دس��ت پیدا کرد، منتها تا به ام��روز اراده و عزم جدی 
برای این منظور دیده نشده است و امیدوارم در آینده نزدیک، تدبیری 
برای این موضوع اندیشیده شود. با مطالعه تحولات اقتصادی در حوزه 
مسکن، طی ۱۰ سال گذشته به نتایج مهمی دست پیدا کردم. دولت ها 
در ۴ سال اول برای کنترل تورم، اقدام به ایجاد رکود می کنند و به این 

وسیله قصد توجیه کمبودهای خود را دارند.
رشد�تولید�فراموش�شده�است��

نماینده مجلس ضمن انتقاد از عملکرد دولت ها در بخش تولید عنوان 
کرد: هنوز هیچ دولتی در زمینه رشد تولید و رفع موانع بر سر راه تولید، 
خوب و کارآمد عمل نکرده اس��ت. طبق شعار سال، رونق تولید و مهار 
تورم، باید در اولویت مس��ئولان قرار بگیرد و در این راه، کوچک ترین 
ضعف و نقصانی پذیرفته نیس��ت. رشد تولید به طورکامل کنار گذاشته 
و با عدم تخصیص منابع لازم برای س��رمایه در گردش، اوضاع از پیش 
وخیم تر ش��ده اس��ت.  بابایی کارنامی خاطرنش��ان کرد: به این موارد، 
عدم پرداخت تس��هیلات س��رمایه ثابت برای توسعه بنگاه اقتصادی را 
نی��ز بای��د اضافه کرد. دولتمردان به بهانه افزایش نقدینگی، دس��ت به 
سلسله اقدامات اقتصادی زدند که خروجی مثبتی برای بازار مسکن ما 
نداش��ت. با هدف رشد پایه پولی کشور، دولت به سمت مسیر اشتباهی 
حرکت کرد و در ادامه، عواقب نامطلوبی گریبان شاخص های اقتصادی 
کش��ور را گرفت. وی در ادامه مطرح کرد: در ایجاد رابطه صحیح میان 
س��پرده گذاران و تولیدکنندگان، باید نهایت دقت و برنامه ریزی انجام 
بگی��رد تا از تعارض ه��ای احتمالی و زیان های مالی جلوگیری ش��ود. 
بانک ه��ا ب��ا اقدامات غیرقانونی به این نابس��امانی ها دامن می زنند و بر 

مشکلات موجود اضافه می کنند. در شرایط کنونی کشور، باید ۲ سمت 
معادلات اقتصادی را درک کرد و سپس به ارزیابی و اقدامات دست زد.

تیم�اقتصادی�دولت�مردود�شد!��
عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس درباره عملک��رد گروه اقتصادی 
دول��ت به  گفت: تیم اقتص��ادی دولت در این حوزه، نمره قبولی 
نمی گی��رد و ب��رای جبران، باید کارهای زی��ادی را ترتیب دهد. موضع 
نمایندگان مجلس نیز در این زمینه روش��ن و ش��فاف است و بارها این 
عملک��رد ضعی��ف را موردنقد قرار داده ای��م.  بابایی کارنامی در رابطه با 
وضعیت تورم در کش��ور توضیح داد: تورم به معنای واقعی کاهش پیدا 
نکرده اس��ت و وضعیت نابسامان گذش��ته ادامه دارد. مردم باید بهبود 
شرایط اقتصادی و کاهش قیمت ها را با تمام وجود حس کنند و تاثیر 
آن را بر سر سفره های خود ببینند. تورم را در یک نقطه نگه داشته ایم 
و با این شرایط، توقع داریم که بازار مسکن دستخوش تغییرات مثبت 

شود.
خرید�خانه�بدل�به�یک�امر�ناممکن�شد��

او درب��اره قدرت خرید مردم برای خرید مس��کن مدنظر خود اذعان 
کرد: خرید خانه برای خانوارها بدل به یک امر ناممکن شده است و در 
ظاه��ر برای دولت اهمیتی هم ندارد. طبق سیاس��ت های ابلاغی رهبر 
معظم انقلاب، نرخ تورم باید تا پایان برنامه شش��م توس��عه تک نرخی 
ش��ود. در این راس��تا هنوز برنامه و اقدامی از جانب تیم اقتصادی دولت 
مشاهده نشده است و امیدوارم هرچه سریع تر شاهد اقدامات واقعی و 
عملی در این باره باش��یم. نماینده مجلس افزود: آقای رئیس جمهوری 
باید یک تیم مجرب و آزموده را مس��ئول رس��یدگی به این امور کند. 
چندصدایی در حوزه اقتصادی باید کاهش پیدا کند و دولت عزم جدی 

برای این منظور داشته باشد.
دولت�ذهنیت�خود�را�تغییر�دهد��

بابایی کارنامی درباره ثبات قیمتی در بازار مسکن به  بیان کرد: 
ثبات نسبی قیمت ها در بازار مسکن به خاطر وجود رکود تورمی اتفاق 
خوب��ی نیس��ت و دولت نیز نبای��د آن را امری مثبت بپندارد و به عنوان 
یک دس��تاورد به آن نگاه کند. ما نیاز به س��اخت یک میلیون مس��کن 

و همچنین یک میلیون اش��تغال در 
س��ال داریم. ش��اخص های اقتصاد 
کلان و توجه به آن در س��اماندهی 
بازار مس��کن، اهمیت بسیار بالایی 
در  م��ورد  ای��ن  متاس��فانه  دارد. 
س��ال های اخیر نادی��ده گرفته و از 
رهگ��ذر این بی تفاوت��ی، ضربه های 

سنگینی به مردم در حوزه مسکن وارد شده است. وی ادامه داد: رکود 
فعلی در بازار مس��کن ش��بیه به یک فنر اس��ت که در زمان رها شدن، 
پیامدهای س��ختی را متوجه مردم خواهد کرد. برخورد با سوداگران و 
واسطه های غیرقانونی در بازار مسکن نیز باید در دستور کار متولیان امر 
قرار بگیرد. این اشخاص خسارت های جبران ناپذیری را بر بازار مسکن 

وارد کردند و مستوجب مجازات سخت هستند.
از�وضعیت�بازار�مسکن�رضایت�ندارم��

نماینده مردم مازندران در مجلس درباره آخرین وضعیت بازار مسکن 
اظهار کرد: به شخصه از وضعیت کنونی بازار مسکن رضایت خاطر ندارم 
و بارها نیز نس��بت به این مطلب، موضع گیری کردم. تعلل در س��اخت 
مس��کن مل��ی و بهانه تراش��ی های بی پایان، حوصله و صب��ر همه را به 
انتها رس��انده اس��ت. البته تلاش هایی در این زمین��ه انجام گرفته، اما 

به هیچ وجه کافی نیست و نتیجه ملموسی نیز در پی نداشته است.
بابایی کارنام��ی در پایان گفت: مردم باید تغییرات مثبت و ثمربخش 
را حس کنند و برای تهیه مسکن موردنیاز خود مشکل و چالش جدی 
نداش��ته باش��ند. بازار رهن و اجاره خانه هم وضعیت نامطلوبی دارد و 
باید فکری برای این مشکل اندیشیده شود. دولت در شاخص رفاه هم 
عملکرد خوبی نداش��ته اس��ت؛ در حالی که ما در سال گذشته، بیش از 
۶۰ هزار میلیارد تومان درآمد ناش��ی از قیمت گذاری ارز داش��تیم. من 
یک س��وال جدی از دولت دارم و آن پرس��ش هم این است که این ۶۰ 
ه��زار میلی��ارد تومان را صرف چه اموری کرده اس��ت؟ در صورتی که، 
همین رقم صرف کمک به اقشار ضعیف جامعه می شد، حداقل بخش 

اعظمی از مشکلات مسکنی مردم کاهش پیدا می کرد.

ضرورت�تشکیل�تیم�اقتصادی�مجرب

کیاکس��ار محم��دی، کارش��ناس بازار مس��کن ب��ه  گفت: در 
سال های اخیر، با افزایش نرخ مسکن در ایران، قدرت خرید مردم برای 
خرید خانه به شدت کاهش یافته است. این مسئله، باعث شده است تا 
بس��یاری از افراد نتوانند موفق به خرید یا اجاره مس��کن مناسب شوند 

و به دنبال آن، به اجبار در محل هایی با شرایط نامساعد زندگی کنند.
وی در ادام��ه توضیح داد: عام��ل دیگری که در کاهش قدرت خرید 
مردم برای خرید مسکن تاثیرگذار بوده، کاهش درآمد خانوارها است. 
باتوجه به افزایش هزینه های مختلف، به ویژه هزینه های مسکن، درآمد 
خانوارها در سال های اخیر کاهش یافته است. این موضوع نیز به ارزش 
خرید مردم ش��یب نزولی بخش��یده و قدرت خرید مس��کن را به سمت 

سرازیری سوق داده است.
در این شرایط، دولت می تواند با اجرای سیاست های مناسب، قدرت 
خرید مردم را بهبود بخش��د و برای مردم امکان خرید یا اجاره مس��کن 
را فراهم کند. این سیاس��ت ها ش��امل ارائه تس��هیلات مالی و مالیاتی، 
تنظیم نرخ مس��کن، توجه و برنامه ریزی برای شهرس��ازی و همچنین 

ایجاد ارزش افزوده در بخش مسکن است.
محمدی توضیح داد: البته در کنار موضوعات یادشده، نباید از توسعه 
بازار اجاره نیز غافل ش��د. با ایجاد بازار اجاره مس��کن قوی، افرادی که 
نمی توانند خانه بخرند، می توانند با اجاره مسکن به شرایط مناسب تری 
دست یابند. همچنین، توسعه اجاره داری حرفه ای نیز یکی از راه هایی 
اس��ت که برای بهبود قدرت خرید مردم برای خرید مس��کن می توان 
انجام داد. با توس��عه زیرس��اخت ها برای رشد تولید مسکن، نرخ ملک 

برای خریداران به صورت مناس��ب تری قابل دسترس��ی است و این امر 
می تواند بهبود قدرت خرید آنها را در پی داشته باشد.

تلاش�های�بیهوده�برای�نجات�بازار�ملک��
این کارش��ناس گفت: دولت ها تلاش های به نس��بت متعددی برای 
ساماندهی بازار مسکن انجام داده اند که اگر برنامه ریزی درستی صورت 
می گرفت، این اقدامات می توانس��ت باعث نتایج مثبتی ش��ود،بنابراین 
اکنون که ش��رایط از هر زمان دیگری بحرانی تر ش��ده است، باید دولت 
برای انجام اقدامات بیش��تری در راس��تای بهبود ق��درت خرید مردم 
برای خرید مس��کن تلاش و برای آن برنامه ریزی کند. از آن رو که بازار 
مس��کن در ایران به ش��دت به بازار سیاس��ی و اقتصادی وابسته است، 
بهبود وضعیت اقتصادی و سیاسی کشور نیز می تواند تاثیر مستقیمی 

در بهبود بازار مسکن داشته باشد.
وی در پای��ان اذعان ک��رد: برای 
بهبود قدرت خرید مردم برای خرید 
مسکن، باید به رشد اقتصادی کشور 

توجه شود.
 با رشد اقتصادی، درآمد خانوارها 
نی��ز افزای��ش می یاب��د. باتوجه به 

عوامل مختلفی که در کاهش قدرت خرید مس��کن در ایران تاثیرگذار 
بوده اند، دولت ها باید با اجرای سیاست های مناسب، برای بهبود قدرت 
 خری��د مردم برای خریداری یا اجاره مس��کن، تدابی��ر متفاوت تری را 

بیندیشند.

خرید�خانه،�دست�نیافتنی�تر�از�همیشه

سخن�پایانی
مش��کل مس��کن را در یک دوره کوتاه مدت نمی توان برطرف کرد و به مدت زمان بیش��تری نیاز دارد. بخش مسکن در سایه سیاست های 
ضدتولید و همچنین افزایش نرخ تورم، یکی از گزینه های جذاب برای سرمایه گذاری به ویژه در سال های اخیر بوده و این مسئله، مسکن را از 
کالای مصرفی به شدت به کالای سرمایه ای تبدیل کرده است. رونق دلالی در این بازار کار را به جایی رساند که متوسط نرخ مسکن روزبه روز 
در حال افزایش است. نابسامانی، انتقادات زیادی را در پی دارد و به تعادل رسیدن عرضه و تقاضا در یک بازه زمانی مشخص، موجب خواهد 
شد تا دیگر شاهد افزایش نرخ در این بازار نباشیم. برخی معتقدند حل مشکلات مسکن به برطرف کردن مسائل درونی آن بازمی گردد، اما 
سر و سامان دادن به این بخش کلیدی و مولد اقتصاد وابسته به شرایط کلی اقتصاد است و باید موانع بیرونی آن نیز حل شود. تا زمانی که 
تورم، انتظارات تورمی در جامعه و افزایش نرخ دلار ادامه داشته باشد، بازار مسکن همچنان در حالت رکودی به سر می برد و روزبه روز بر نرخ 

آن افزوده می شود و قدرت خرید مردم کاهش می یابد.
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باتوجه به اینکه مسکن یکی از نیازهای اساسی هر خانواده است، 
افزایش نرخ خانه می تواند تاثیرات منفی بس��یاری بر جامعه داشته 
باش��د.  با افزایش نرخ مس��کن، خانواده ها مجب��ور به ترک محل 
زندگی خود و اسکان در مناطق حاشیه ای شهرها می شوند؛ اتفاقی 
که تازگی ندارد و چند دهه می ش��ود که آغاز شده است. متاسفانه 
این مس��ئله می تواند باع��ث ایجاد افق های اجتماع��ی و اقتصادی 
منفی ش��ود. بازار مس��کن یکی از اصلی ترین قطب های اقتصادی 
هر کش��ور اس��ت که تاثیر مس��تقیم بر کیفیت زندگی شهروندان 

می گذارد. برای اینکه بازار مس��کن س��الم و پایدار باشد، نیاز است 
که دولت سیاست های گذاری مناسبی را در این زمینه اعمال کند.

 در نهای��ت، سیاس��ت ها در زمینه بازار مس��کن بای��د به گونه ای 
باش��د که بهبود شرایط زندگی ش��هروندان، کاهش فقر مسکن و 
ایجاد اش��تغال را به همراه داش��ته باشد. در همین راستا، نظارت بر 
عملکرد بازار مس��کن و تنظیم قوانین و مقررات مناسب، از اهمیت 
بس��یار بالایی برخوردار اس��ت. ۳ دهه سیاس��ت گذاری در بخش 
مس��کن، عمدتا نتیجه ای جز ناکامی در تامین مسکن اقشار هدف 

برای دولت ها نداش��ته اس��ت؛ اوضاع بازار مس��کن نشان می دهد، 
سیاس��ت گذار در مواجهه با مشکلات؛ مدام دچار خطای تشخیص 
می ش��ود.  سیاست گذاران فکر می کنند، مش��کل این بازار، کمبود 
اس��ت، اما در واقعیت این طور نیس��ت؛ مش��کل به نگاه سرمایه ای 
ب��ه زمین و مس��کن و در پی آن، رش��د نرخ و از دس��ترس خارج 
شدن بازار مسکن برای تقاضای مصرفی برمی گردد که باعث شده 
اس��ت بخشی از تقاضای بالقوه در دوره های مختلف نتواند به عنوان 

تقاضای موثر وارد بازار شود و سیاست گذاری ها بی نتیجه بماند.

ناکامی�در�تامین�مسکن�اقشار�هدف
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سد رکود تورمی در برابر خانه دار شدن
تیم�اقتصادی�دولت�در�حوزه�مسکن�نمره�قبولی�نمی�گیرد



تاریخچ��ه لجس��تیک به نخس��تین نیازهای 
بش��ر به حمل ونقل اش��اره می کند که انس��ان 
را ب��ه فک��ر راه اندازی صنعت��ی به نام حمل ونقل 
انداخت. با بررس��ی تاریخچه لجس��تیک، تغییر 
ش��کل لجس��تیک به  مدل ام��روزی را می توان 
مهم ترین دس��تاورد انقلاب صنعتی محس��وب 
ک��رد. ای��ن تغیی��رات به گون��ه ای ب��وده که در 
دنی��ای کس��ب وکار راه جدی��دی را ب��از کرده 
 و روی تعری��ف آن نی��ز اثرگ��ذار ب��وده اس��ت.

در ادبیات اقتصادی با محاس��به ش��اخص هایی 
چ��ون س��هم لجس��تیک از تولی��د ناخال��ص 
داخلی، اش��تغال، ارزش افزوده، سرمایه گذاری و 
دس��تمزدها، در طول یک دوره، رابطه آنها را با 
رشد اقتصادی می سنجند. سهم هزینه لجستیک 
از نسبت ستانده لجستیک به کل تولید ناخالص 

داخلی به دست می آید و به عنوان شاخصی برای 
اهمیت لجس��تیک استفاده می شود. محاسبات 
دیگری در س��ال ۲۰۱۶ نش��ان می دهد که برای 

اقتصادهای بزرگ، لجس��تیک کمابیش سهمی 
معادل ۸ تا ۱۸ درصدی از تولید ناخالص داخلی 

آن کشورها را دارد.

سهم لجستیک از تولید ناخالص داخلی

در س��ال ۸۳ بیش��ترین س��هم دولت در حمل و نقل دریایی ثبت 
ش��ده که با گذش��ت زمان کاهش یافته و از ۷۲.۶ درصد به ۴۴.۴ 

درصد رسیده است. 
تغییر س��هم، ناش��ی از اجرای اصل ۴۴ قانون اساس��ی است که به 
خصوصی س��ازی گس��ترده منجر شده و در بخش حمل ونقل هوایی 
و دریای��ی، ع��لاوه ب��ر حمل ونقل دریایی، س��هم بخش خصوصی در 
حمل ونقل هوایی افزایش مهمی داش��ته و از ۴۰.۵ درصد به ۷۵.۸ 

درصد ارتقا یافته است.

کاهش سهم دولت و رشد بخش خصوصی
در بررس��ی نقش زیربنایی حمل ونقل در اقتصاد و اثر آن در ش��کل گیری و اس��تمرار فرآیند رش��د اقتصادی 
از نقطه نظر ایجاد فرصت های ش��غلی، تولید، س��رمایه گذاری و انرژی عنوان می ش��ود که اش��تغال و ارزش این 
بخش، از جمله معیارهای کلیدی در ارزیابی رش��د و توس��عه محس��وب می ش��ود، به گونه ای که میان رش��د و 

توسعه شبکه حمل ونقل و رشد و توسعه اقتصادی کشورها رابطه متقابل مشاهده می شود.

افزایش سرمایه بری در »حمل ونقل«

ایران به لحاظ موقعیت جغرافیایی و سیاسی، 
موقعیت اس��تثنایی در منطقه غرب آسیا دارد 
و به طوربالقوه، یک کش��ور تجاری � لجستیکی 
محسوب می ش��ود. از نظر موقعیت جغرافیایی 
در محل تقاطع اروپا، افریقا، آس��یای جنوبی و 
خاورمیان��ه قرار دارد. همچنین، روابط نس��بتا 
آرامی ب��ا همس��ایگان دارد که ام��کان روابط 

تجاری میان آنها را ایجاد کرده است.
هرک��دام از این مواد کافی اس��ت که اهمیت 
لجس��تیک و ال��زام ب��ه توس��عه آن در ای��ران 
موردتاکی��د جدی ق��رار گی��رد. به اذعان بانک 
جهان��ی، بهب��ود و ارتقای عملکرد لجس��تیک 
به عنوان یکی از محورهای مهم توسعه کشورها، 
در سال های گذشته، مطرح شده، به همین دلیل، 
لجستیک، مس��یر نجات بنگاه های اقتصادی و 

محور توسعه اقتصادی است.
اهمیت لجس��تیک در هر کش��وری بیشتر با 
س��هم ارزش افزوده، اش��تغال، س��رمایه گذاری 
و مصرف ان��رژی موردس��نجش و ارزیابی قرار 
می گی��رد. از آنجایی که در حس��اب های ملی، 
حسابی جداگانه تحت عنوان خدمات لجستیک 
دی��ده نمی ش��ود، بنابرای��ن حس��اب های ملی 

به ش��کل مس��تقیم قادر به س��نجش سهم آن 
نیست. از سوی دیگر، هیچ نهاد رسمی، وظیفه 
تهیه حس��اب های اقماری مرتبط با لجستیک 
در ای��ران را برعه��ده ندارد. به طب��ع آمارهای 
بخش لجستیک توسط نهادهای رسمی منتشر 
نمی شود و آمار سهم این بخش به شدت متغیر 

است.
نخس��تین اطلاعات مربوط ب��ه ارزش افزوده 
بخ��ش حمل ونق��ل، انب��ارداری و ارتباطات به 
نرخ ثابت و در دوره ۱۳۸۳ تا ۱۳۹۹ اس��ت که 

س��هم آنها از تولید ناخالص ملی نیز محاسبه و 
اعلام شده است. این داده ها حاکی از یک روند 
افزایشی دارد. نرخ رش��د متوسط ارزش افزوده 
به ن��رخ ثابت آنها س��الانه ۴.۶ درصد در دوره 
فوق محاس��به شده، در حالی که تولید ناخالص 
داخلی در همان دوره به ش��کل متوس��ط ۱.۵ 
درصد رش��د کرده اس��ت. میانگین نرخ رش��د 
حمل و نقل، انبارداری و ارتباطات بیش��تر از ۳ 
برابر میانگین نرخ رش��د تولید ناخالص داخلی 

است.

جایگاه ژئوپلتیک ایران

تف��اوت زی��ادی می��ان ارزش اف��زوده 
فعالیت های سه گانه حمل ونقل، انبارداری 
و ارتباط��ات به نرخ ج��اری و ثابت دیده 
می شود. س��هم ارزش افزوده به نرخ ثابت 
حمل ونقل با ۹۲.۹ درصد، بیشترین سهم 
را در سال ۸۳ داشته و در سال های بعدی 
از سهم آن کاسته شده تا در سال ۹۴ به 
۸۰.۷ درصد رس��یده است. کاهش سهم 
حمل ونقل به دلیل افزایش سهم ارتباطات 
اس��ت که در ابت��دای دوره از ۴.۹ درصد 
شروع و در پایان سال ۹۹ به ۱۶.۵ درصد 
رسیده است. سهم ارزش افزوده انبارداری 
کمابی��ش ثاب��ت و به ش��کل میانگین ۳ 
درص��د را حف��ظ ک��رده اس��ت. فعالیت 
حمل ونقل که بیش��ترین سهم را همواره 
داشته، به علت اهمیت و نقش زیاد آن در 
ارائه خدمات به فعالیت های تولیدی است 
و از حمل ونقل ج��اده ای، ریلی، هوایی و 
دریایی تشکیل ش��ده که نسبت آنها در 
هر کش��ور تابع ش��رایط جغرافیایی آن و 
توس��عه هری��ک بیانگر سیاس��ت گذاری 

معین در سطح کلان است.

حمل ونقل جاده ای پیشتاز است

حاکمیت بخش خصوصی
گره مشکل را باز نکرد

تحلیل   از وضعیت لجستیکی ایران

امیرعباس آذرم وند:  »لجس�تیک« به مدیریت جریان کالاها و خدمات بی�ن مبدأ و مقصد، به منظور برآوردن 
نیازهای مش�تریان گفته می ش�ود. با این وصف، مدیریت لجس�تیک بخش�ی از مدیریت زنجیره تامین تعریف 
می ش�ود ک�ه به منظ�ور برآورده س�اختن نیازهای مش�تریان، جری�ان کارآمد، موث�ر، رو به جلو ی�ا معکوس و 
ذخیره س�ازی کالاها، خدمات و اطلاعات مرتبط میان مبدأ و مصرف را برنامه ریزی، اجرا و کنترل می کند.  

در تحلیل پیش رو به وضعیت لجستیکی ایران پرداخته است.
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ارزش اف��زوده ۳ دس��ته فعالی��ت حمل ونق��ل، 
انب��ارداری و ارتباطات ب��ه تولید ناخالص داخلی، 
به دلیل رش��د بیش��تر آنها نس��بت به رشد تولید 
ناخال��ص داخلی در طول دوره افزایش داش��ته و 
از ۷.۳ درصد در سال ۸۳ به ۱۲.۲ درصد در سال 
۹۹ رس��یده است. ارقام ارزش افزوده به نرخ ثابت 
حاکی از رشد ارزش افزوده هر ۳ بخش حمل ونقل، 
انبارداری و ارتباطات است. میانگین رشد ۳ بخش 
برای حمل ونقل ۳.۱ درصد، انبارداری ۶.۵ درصد 
و ارتباطات ۱۵.۵ درصد محاس��به ش��ده، به این 
۴.۶ درصدی کل لجستیک داشته است.می دهد و س��هم زیادی در میانگین رش��د سالانه ترتیب ارتباطات بیش��ترین نرخ رش��د را نش��ان 

درب��اره انواع حمل ونقل در ایران باید گفت که 
وجود همزمان دریاچه خزر در ش��مال کش��ور و 
دسترس��ی به آب ه��ای آزاد در جنوب، ش��رایط 
وی��ژه ای را رقم زده اس��ت. از ط��رف دیگر، ایران 
به لح��اظ جغرافیایی، هم دارای کوهس��تان و هم 
دارای دش��ت و کویر اس��ت، بنابراین س��اخت و 
توسعه حمل ونقل جاده ای و ریلی ضرورت حیاتی 
دارد. همچنین، ارتباط ایران با ۱۵ کش��ور جهان 
از طریق مرزهای آبی و خاکی برقرار می ش��ود و 
در عین حال، ایران به نوبه خود می تواند به عنوان 
پل ارتباطی میان این کشورها، ایفای نقش کند.

حمل ونقل جاده ای در ایران گس��ترده و حتی 
دورافتاده ترین روس��تاها را در دسترس قرار داده 
اس��ت. حمل ونق��ل ج��اده ای دارای مزیت های 
بزرگی چون انعطاف پذیری بالا، س��رعت نس��بتا 
بالا و ارزان اس��ت و دسترسی گسترده به نواحی 
مختلف دارد. بخش بزرگی از س��رزمین ایران در 
خش��کی قرار دارد و حمل ونقل جاده ای به شکل 
نسبی مقرون به صرفه است. از حمل ونقل جاده ای 

برای حمل کالا و مسافر استفاده می شود.
در بی��ن انواع دیگ��ر حمل ونق��ل، حمل ونقل 
دریای��ی به عن��وان باصرفه ترین ن��وع حمل ونقل 
کالا در کنار س��ایر ویژگی های منحصر به فروش، 
نقش��ی بی بدیل در توس��عه تجارت جهانی دارد. 
حمل ونقل دریایی یکی از مهم ترین ش��یوه های 

حمل ونقل کالا اس��ت و باتوجه به موقعیت ایران، 
یک��ی از بهترین روش های توس��عه ص��ادرات و 
کالاهای ترانزیتی است. کاهش هزینه حمل ونقل 
بی��ش از نص��ف نرخ کالا را تش��کیل می دهد، در 
حالی که هزینه حمل ونقل دریایی معمولا بین ۸ 
تا ۱۵ درصد از نرخ کالا را در بازار شامل می شود.

حمل ونقل ریلی به دلی��ل ماهیت ذاتی آن چون انعطاف پذیری محدود، 
س��اختار زیربنایی س��رمایه و همچنین روش اداره دولتی، انحصاری و در 
نتیجه رقابت ناپذیری، پیش��رفت چندانی از زم��ان ایجاد تاکنون در ایران 
نداشته اس��ت. این امر در رتبه جهانی ترابری نیز مشاهده می شود. ایران 
دارای ط��ول خطوط ۱۷۰متر به ازای هر ف��رد در رتبه ۲۲ جهان و طول 
خطوط به مس��احت کش��ور هم به ۸.۴ کیلومتر به ازای هر کیلومترمربع 
اس��ت. در س��ال ۲۰۲۱ در هر کیلومتر از شبکه ریلی ایران ۲.۹۴ میلیون 
واحد حمل جذب ش��ده، حال آنکه ایران رقم برای روسیه معادل ۳۰.۶۴ 
اس��ت. از دیگر ش��اخص های مهم ک��ه مرتبط با حمل ونقل ریلی اس��ت، 

اس��تفاده از واگن باری اس��ت. این رقم برای ایران به طورمتوس��ط ۱.۲۴ 
میلی��ون تن بوده که کمابیش نصف به��ره وری واگن باری در چین، هند 
و روس��یه اس��ت. حمل ونقل هوایی یکی از زیربخش های اساسی خدمات 
حمل ونقل اس��ت ک��ه دارای ارزش افزوده بالا اس��ت. حمل ونقل هوایی از 
موارد زیربنایی و یکی از مهم ترین ارکان چرخه تولید و مصرف به ش��مار 
می رود. امن ترین راه، بهترین مسیر، سریع ترین و سالم ترین وسیله نقلیه با 
رعایت حداقل زمان از ویژگی های آن به شمار می آید. این نوع حمل ونقل 
تنها ۱.۱ درصد از س��هم جابه جایی مس��افر در ایران را بر دوش دارد که 

نشان دهنده نقش کمرنگ آن است.

برخی از دیگر داده های اقتصادی بخش حمل ونقل درباره متغیرهای 
موث��ر ب��ر تولی��د ارزش افزوده در این بخش، وضعیت را مش��خص تر 
می کند. ذخیره س��رمایه و س��رمایه گذاری در بخش حمل ونقل در ۲ 
نوع سرمایه ماشین آلات و ساختمان و رشد آنها در شناسایی تحولات 
بخش موردبحث، کمک کننده اس��ت. نرخ رش��د سرمایه در دهه ۸۰ 
رشد بالایی داشته، اما در دهه ۹۰ کاهش چشمگیری پیدا کرده است.

علاوه بر مصرف سرمایه، انواع حامل های انرژی از نهاده هایی هستند 
ک��ه یک��ی از بزرگ ترین مصرف کننده ه��ای آنها در بین فعالیت های 
تولیدی، بخش حمل ونقل است. بنا بر مطالعات انجام گرفته، بخش 
حمل ونقل پس از بخش خانگی، عمومی و تجاری در رتبه دوم مصرف 
انرژی قرار داد. حمل ونقل همچنین به عنوان یک فعالیت اقتصادی، از 
انواع فرآورده های نفتی استفاده می کند و پس از بخش برق، بیشترین 

سهم مصرف انرژی را در فعالیت های اقتصادی در ایران دارد.

نسبت سرمایه گذاری به ارزش افزوده یا سهم سرمایه گذاری جز در سال ۱۳۹۰، به طورپیوسته کاهش داشته 
و از ۰.۷ به ۰.۳۵ رسیده؛ هرچند سهم سرمایه از ۳.۸۳ به ۴.۷۹ افزایش داشته، اما سهم نیروی کار از ۴.۷ نفر 
به ازای ۱۰۰ میلیون تومان ارزش افزوده به ۴ نفر کاهش یافته که دوباره شاهد دیگری بر جانشینی سرمایه 
به جای نیروی کار در بخش حمل ونقل است. از سوی دیگر، رقم دیگر جایگزین سرمایه به جای نیروی کار، 
نس��بت س��رمایه به اش��تغال اس��ت که به ازای هر نفر در س��ال ۸۳ معادل ۸.۵ میلیارد تومان از سرمایه به کار 

گرفته شده که در سال ۹۳ به ۱۰.۳ میلیارد تومان رسیده و نرخ جانشینی هم بیش از ۲۰ درصد است.



برای کنترل تورم، چاپخانه بانک مرکزی را ببندید
یک کارشناس اقتصاد در گفت و گو  :

ی�ک منتق�د اقتص�ادی می گوید: »دولت س�ال 
گذش�ته اج�ازه افزایش حقوق کارمندان به ش�کل 
متناس�ب با تورم و حتی امکان اینکه قدرت خرید 
سال گذش�ته حفظ ش�ود را نداد. دولت با این کار 
توانس�ت به شکل پنهانی بخش�ی از کسری بودجه 
خ�ود را تامین کند. در حال حاضر در کش�ور هزار 
هزار میلی�ارد تومان پروژه نیمه تمام عمرانی وجود 
دارد که نشان دهنده حجم چشمگیر کسری بودجه 

پنهان در سال های گذشته هم هست.«
محمدتقی فیاضی، کارشناس اقتصاد کلان تاکید 
می کند: »درباره دس�تمزد به وضوح مشخص است 
ک�ه نقش آن در ت�ورم، در مجموع بس�یار کمتر از 
نوس�انات ارزی ی�ا نظ�ام تامین مالی اس�ت. با این 
وج�ود به نظر من بهتر اس�ت هر ح�وزه را جداگانه 
تحلیل کنیم. تا جایی که می دانیم هرچه به س�مت 
صنای�ع س�رمایه بر برویم، س�هم دس�تمزد نیروی 
کار از هزینه ه�ای تولی�د کاه�ش پی�دا می کند و 
هرچه به س�مت صنای�ع کاربر یا اس�تارت آپ  ها و 
ش�تاب دهنده های نوپا برویم سهم دستمزد بیشتر 

می شود.«
آنچ�ه در ادام�ه می خوانید مش�روح گفت وگوی 

 با این کارشناس اقتصاد است.

این روزها زمزمه هایی ش�نیده می ش�ود مبنی بر اینکه حقوق  �
کارمندان دولت و مس�تمری بازنشستگان در سال آینده هم تنها 

۲۰ درصد اضافه خواهد شد. این گفته بر چه مبناست؟
دولت به تازگی یک س��ند تحت عنوان »بخش��نامه لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳« منتشر کرده است. اصولا بخشنامه ها مانند برنامه بودجه الزام آور 
نیس��تند، اما به هر حال چشم اندازی از کار را به دستگاه های مختلف ارائه 
می دهند تا آنها نیز بر این مبنا بودجه خود را تنظیم کنند و به س��ازمان 
برنامه و بودجه بفرس��تند. به نوعی می توانیم بگوییم بخشنامه پایه بودجه 
س��ال آینده اس��ت و برمبنای اینکه مثلا بنا اس��ت در سال آینده سقف 
بودجه نس��بت به امسال افزایش داشته باش��د، توصیه می شود هزینه ها 

هم بیشتر شوند.
در س�ال گذش�ته دولت با ای�ن توجیه که قص�د دارد تورم را  �

کنت�رل کند، اجازه افزایش کافی حقوق و مس�تمری کارمندان و 
بازنشس�تگان و همچنین دس�تمزد کارگران را ن�دارد. با پذیرش 
ف�رض کاهش تورم، تش�دید کاهش قدرت خرید مردم، به س�ود 

ایران خواهد بود؟
برای پاس��خ به این س��وال بهتر اس��ت که نگاهی چندبعدی به مسئله 
داشته باشیم. یک مسئله بسیار مهم این است که در ایران مجموع درآمد 
خانوار نس��بت به کش��ورهای دیگر و میانگین جهانی اندک است؛ این در 
حالی است که سهم درآمد خانوار در کشورهای مرفه به مراتب از میانگین 
جهانی بیش��تر اس��ت. البته برای فهم بهتر این مسئله لازم است ترکیب 
درآمد خانوار هم محاس��به شود تا بهتر دریابیم که دستمزد و حقوق چه 
س��همی از این بخش دارد؛ هرچند می توانیم بگوییم این بخش س��همی 

مهم و تعیین کننده در قدرت خرید افراد دارد.
چه چیزی موجب می شود سهم درآمد خانوار از تولید ناخالص  �

داخلی متفاوت باشد؟
ای��ن موضوع به عواملی چون میزان س��رمایه گذاری، وضعیت اقتصاد و 
زیرساخت ها بستگی دارد. به طور طبیعی کشورهای در حال توسعه چون 
به سرمایه گذاری بیشتری در حوزه زیرساخت ها نیاز دارند، ناچار می شوند 
بخش��ی از تولید ناخالص داخلی ش��ان را صرف توسعه زیرساخت ها کنند 
و در مقابل کش��ورهای توسعه یافته که زیرساخت های کامل و قابل قبولی 
دارند هم با افزایش چشمگیر سهم درآمد خانوار در تولید ناخالص داخلی 

سالانه مواجه می شوند. 
در ایران چقدر از درآمد ملی در توس�عه زیرس�اخت ها هزینه  �

می شود؟
اینکه حقوق و دس��تمزدها را افزایش نمی دهند با دس��تمایه قرار دادن 
این مسئله است که قصد سرمایه گذاری یا جبران کسری بودجه را داریم، 
اما همان طور که می دانیم س��رمایه گذاری در کشور ما بسیار ناچیز است؛ 
به ویژه در ۶ یا ۷ س��ال گذش��ته که میانگین نرخ تورم کشور بیش از ۴۰ 
درصد بوده، میزان س��رمایه گذاری دولتی و بودجه های عمرانی به ش��دت 

کاهش یافت.
جالب اینکه در این مدت مجموع افزایش حقوق و دستمزد نیروی کار 
ایرانی، کمتر از نصف تورم افزایش پیدا کرد که همین امر در کنار تورمی 

کم سابقه، قدرت خرید را به شدت تضعیف کرد.

این روند تبعاتی ندارد؟ �
من فکر می کنم پیامدهای این موضوع امروز بس��یار روش��ن و آش��کار 
اس��ت و برای تحلیل آن دیگر نیاز به هیچ مدل و نموداری نیست. امروز 
در کش��ور ما حتی نیروی کار ساده و غیرماهر هم وقتی امکان مهاجرت 
پیدا می کند، به س��رعت خروج از کش��ور را انتخ��اب می کند. از کارگران 
ساده تا راننده ماشین های سنگین و پرستار همگی مهاجرت را به ماندن 
ترجیح می دهند، زیرا سال هاس��ت که باوجود کاری یکس��ان، دس��تمزد 

واقعی کمتری دریافت می کنند.
خروج انواع نیروی کار از کش��ور موجب ش��ده بخ��ش تولید با کمبود 
چش��مگیر نیرو مواجه شود. صنایع کشور مانند بخش دولتی نیستند که 
در آن مس��ائل جناحی و نزدیکی های سیاسی نقشی عمده را بازی کند. 
در تولید مسئله اصلی مهارت است و توانایی و وقتی یک نفر توانایی کار 
صنعتی یا مولد را دارد، باید بماند و ثمره کارش در اقتصاد کشور نمایان 
ش��ود. در این موضوع شاید درباره نیروی کار س��اده چندان نباید نگران 
ش��ویم، زیرا می توان آنها را با نیروی کار ساده خارجی جایگزین کرد، اما 
با وضعیت پرداخت دس��تمزد در ایران، به آس��انی جایگزینی برای نیروی 

ماهر و نیمه ماهر پیدا نخواهد شد.
این موضوع موجب می شود مزدبگیران کشور حین فعالیت شغلی خود 
دچار مش��غله های بس��یاری ش��وند و در نتیجه بهره وری رشد نکند. در 
برنامه های توس��عه کش��ور تاکید زیادی بر افزایش نرخ رشد اقتصادی از 
محل افزایش بهره وری ش��ده که تضعیف قدرت خرید و س��رکوب مزدی 

مانع آن است.
با تضعیف هرچه بیش��تر قدرت خرید افراد مس��ائلی چون بدمس��کنی 
و فقر آموزش و بهداش��ت هم دامنگیر می ش��ود و هرچه بیشتر به سمت 
لایه های پایینی جامعه حرکت کنیم، به احتمال فراوان با افزایش جرائم، 
تبهکاری و انواع و اقس��ام نابسامانی ها مواجه خواهیم شد. به این ترتیب 
می خواهم تصریح کنم تداوم این روند منجر به افزایش هزینه های امنیتی 
و پلیس��ی در جامعه می شود که به خودی خود تغییر در لایه های مختلف 

اجتماعی و امنیتی را به دنبال خواهد داشت. 
این نکته هم بس��یار مهم اس��ت که وظیفه و هدف هر حکومت و نظام 
حکمران��ی در جهان این اس��ت که پ��س از مدتی مردم��ش را مرفه تر و 
آس��وده تر کند؛ به تعبیری بخش مهمی از جدال های سیاسی جهان حول 
این اس��ت که کدام راهکار یا ایده مردمان را شاداب و خوشحال می کند، 
اینکه هر س��ال از افزایش کافی حقوق جلوگیری شود، نافی چنین هدف 

مهمی است.
ضمن اینکه دولت در ش��رایطی چنین رویکردی را در پیش گرفته که 
نرخ تورم در کشور بیش از ۲ برابر نرخ میانگین نیم قرن اخیر شده است. 
براساس علم اقتصاد وقتی نرخ تورم از ۲ درصد رد می شود، یعنی اقتصاد 
بی ثبات ش��ده و ب��ه همین دلیل س��رمایه گذاری رخ نمی دهد. با کاهش 
میزان س��رمایه گذاری رشد اقتصادی هم کم و کمتر می شود و مشکلات 

موجود رو به افزایش می روند.
در خانوارها فقر سایه خود را بیشتر از قبل می گستراند و سرمایه گذاری 
هم به دلیل ابهام در چش��م انداز، ش��کل نمی گیرد. دولت در این ش��رایط 
ب��رای جبران کاس��تی های خود در زمین��ه کنترل اصولی تورم، س��راغ 

سیاس��ت کنترل قیمت ها و قیمت گ��ذاری محصولات م��ی رود. این امر 
موجب می شود فشار تورمی بیشتر از گذشته به تولیدکنندگان وارد شود 

که این نیز به کاهش رشد اقتصادی و افزایش رکود منجر خواهد شد.
به طور کلی دستمزد و حقوق چه میزان از هزینه تولید یا اداره  �

کشور را در بر می گیرد؟
درباره دستمزد به وضوح مشخص است که نقش آن در تورم، در مجموع 
بسیار کمتر از نوسانات ارزی یا نظام تامین مالی است. با این وجود به نظر 
من بهتر اس��ت هر حوزه را جداگانه تحلی��ل کنیم. تا جایی که می دانیم 
هرچه به س��مت صنایع س��رمایه بر برویم، سهم دس��تمزد نیروی کار از 
هزینه ه��ای تولید کاهش پیدا می کند و هرچه به س��مت صنایع کاربر یا 
استارت آپ  ها و شتاب دهنده های نوپا برویم سهم دستمزد بیشتر می شود. 
همین امر نشان می دهد بهتر است این بخش ها را جداگانه تحلیل کنیم.

در این ش�رایط که خودتان هم آن را ترس�یم کردید، افزایش  �
ن�دادن حقوق و دس�تمزدها با هدف کنترل ت�ورم مبنای علمی و 

عملی دارد؟
به نظر من باید به این نکته توجه کرد که مش��کلات اقتصادی، سیاسی 
و اجتماع��ی تنها یک پاس��خ ندارند. اینکه افرادی پیدا می ش��وند و ادعا 
می کنن��د برای ی��ک معضل اقتصادی تنها باید فلان اقدام را در دس��تور 
کار گذاشت، بیش از هر چیزی ناشی از عدم آگاهی گوینده آن است. بر 
همین اساس تاکید می شود که در حوزه اقتصاد و سیاست باید به مسائل 
از ابعاد و زوایای مختلف نگریس��ته شود تا بتوان یک راهکار همه جانبه و 

بهینه انتخاب کرد. 
در زمینه کنترل نرخ تورم دولتمردان پیش از هر چیز باید انضباط مالی 
و س��پس انضباط پولی را در دس��تور کار خود بگذارند تا بتوانیم بپذیریم 
که واقعا در پی بهبود وضعیت هس��تند. واقعیت این اس��ت که حاکمیت 
بی انضباطی موجب ش��ده بی ثباتی ها در کش��ور رو ب��ه افزایش بگذارد و 
شرایط نس��بت به گذشته دشوارتر شود. با این همه ممکن است انضباط 
مالی هم حاکم شود، اما باز هم تورم بالا بماند. در این شرایط کنترل نرخ 

تورم به مراتب آسان تر از گذشته است.
در بس��یاری از کش��ورهای جهان، در وضعیت بحرانی یا استثنایی که 
دولت ه��ا از پرداخت حقوق ناتوان هس��تند یا اولویت ه��ای مهم دیگری 
دارند، با نمایندگان کارگران جلسه می گذارند و به آنها مبرم بودن مشکل 
را نشان می دهند و از آنها می خواهند اجازه دهند فعلا دستمزدها به شکل 
منصفان��ه افزایش پیدا نکند. به طور مثال گفته می ش��ود در زمان جنگ 
جهانی یا حتی در جنگ هشت س��اله ای��ران و عراق چنین تجربه ای رقم 

خورده است.
متاسفانه ما در ایران با سندیکاها و تشکل های مستقل و واقعی کارگران 
و کارمندان مواجه نیس��تیم که بتوانند با نمایندگان واقعی مذاکره کنند. 
به هر روی مش��کل تورم که از گذش��ته در ایران وجود داشته را نمی توان 
صرفا با کوچک کردن س��فره ها یا فش��ار مضاعف ب��ه مزدبگیران جامعه 
کنترل کرد. دولت باید سراغ ریشه های اصلی مسئله برود تا با رفع کردن 
آن اگر تورمی هم رخ دهد، راحت تر بتوان آن را کنترل کرد. به طور مثال 
وقوع کرونا یا نوس��ان قیمت انرژی در بازارهای جهانی منجر به مشکلات 
تورمی در جهان شد که اکثر کشورهای جهان به راحتی موفق به کنترلش 

شدند.
ن�وع  � ای�ن  ب�رای 

اول  گام  اصلاح�ات 
چیست؟

به ب��اور من گام اول این اس��ت که برای مدتی نس��بتا طولانی چاپخانه 
بانک مرکزی را خاموش کنند، زیرا در کش��وری که رشد اقتصادی ندارد، 

دلیلی وجود ندارد که پول جدید چاپ شود.
در بخش تولید تمایل به کاهش تورم را می بینید؟ �

واقع��ا من چیزی ندیدم که بتوانم بگویم یک اقدام عملی در این بخش 
دیده ش��ده اس��ت. چنانچه دولت چنین هدفی داش��ت باید یک رویکرد 
بلندم��دت و منس��جم را ارائ��ه می ک��رد و اصلاحاتی را در دس��تور کار 
می گ��ذارد. من این را ندیدم و جالب اینکه وقتی به گذش��ته  هم مراجعه 

می کنیم، مشهود است که چنین چیزی در گذشته هم وجود نداشت. 
فکر می کنی�د نیروی کار و مزدبگیر چقدر می توانند این روند  �

بالا نرفتن مزد و حقوق را تحمل کنند؟
همان طور که گفتم اکنون ۶ یا ۷ س��ال است که عموم جامعه در حال 
تحمل نابسامانی ها است. به طور معمول اگر مردم ببینند اصلاحات واقعی 
ش��روع ش��ده و دولت از هزینه های خود هم کاس��ته، احتمالا برای یکی 
دو س��ال حاضر به پذیرش منطق دولت هس��تند و کارشناسان اقتصادی 
و تحلیلگ��ران هم می توانند از م��ردم بخواهند که کمی تحمل کنند. این 
به شرطی است که پس از ۲، ۳ سال نرخ تورم به کمتر از ۵ درصد کاهش 
پیدا کند. در وضعیت فعلی کش��ور چنین توصیه ای معنا نمی دهد، چون 
دولت به ش��کل عملی حاضر به کنترل هزینه های خود و کاس��تن از آنها 

نشده و نیست.
کس�ری بودجه امسال باوجود افزایش تنها ۲۰ درصدی حقوق  �

و مس�تمری، حدود ۳۰ درصد برآورد می ش�ود؛ چ�را هزینه های 
دولت کاهش پیدا نکرد؟

ما به طور عام با دو نوع کس��ری بودجه مواجهیم. یکی این مدل اس��ت 
که دولت به لحاظ حس��ابداری می خواه��د بودجه را تراز کند، اما می بیند 
هزینه های جاری بیش��تری نس��بت به درآمدها دارد؛ درنتیجه برای تراز 
کردن بودجه مثلا درآمدهای نفتی را به شکل غیرواقعی افزایش می دهد. 
گاه در این س��ال ها دیده ش��ده که اق��دام به فروش اوراق ی��ا اموال هم 
می کنند تا بخش��ی از این کس��ری را تامین کنند. ای��ن اقدامات موجب 
می شود از لحاظ حسابداری بودجه تراز شود؛ اما در عمل وضعیت دیگری 
رخ می دهد. درآمدهای غیرواقعی در طول س��ال محقق نمی ش��ود و این 
موجب می ش��ود دولت بخشی از تعهداتش را ایفا نکند و به اصطلاح عدم 
تخصیص رخ دهد. در این شرایط ۶۰ درصد بودجه عمرانی را نمی پردازند 
که این کس��ری پنهان اس��ت. به طور مثال دولت س��ال گذش��ته اجازه 
افزایش حقوق کارمندان به ش��کل متناس��ب با تورم و حتی امکان اینکه 
قدرت خرید س��ال گذشته حفظ ش��ود را نداد. دولت با این کار توانست 
به ش��کل پنهانی بخش��ی از کس��ری بودجه خود را تامین کند. در حال 
حاضر در کش��ور هزار هزار میلیارد تومان پروژه نیمه تمام عمرانی وجود 
دارد که نشان دهنده حجم چش��مگیر کسری بودجه پنهان در سال های 

گذشته هم هست.

12
 یکشنبه 

۲8 آبان 14۰۲  
5 جمادی الاول 1445

19 نوامبر ۲۰۲۳
 شماره ۲45۰
پیاپی۳768

تجارت صنعت
گفتوگو

جلس��ه معارفه مع��اون بهره برداری ش��رکت 
ف��ولاد خوزس��تان با حض��ور محم��د نیکوکار 
قائم مق��ام مدیرعامل در ح��وزه بهره برداری و 
توسعه و عباس��علی تقوی معاون منابع انسانی 
و ام��ور اجتماعی و جمعی از مدیران ش��رکت 

انجام شد.
محمد نیک��وکار، قائم مقام مدیرعامل در امور 
بهره برداری و توسعه گفت: بخش بهره برداری، 
به عنوان ی��ک بخش تولیدی با همت و جدیت 
کارکن��ان بخش ه��ای م��واد اولی��ه، احیاها و 
فولادس��ازی در چرخه صنعت فولاد نقش ایفا 

می کند. 
وی پیش��نهاد کرد که جلس��ات صبحگاهی 
معاونت یاد ش��ده به صورت حض��وری برگزار 

شود تا نتیجه موثرتری گرفته شود. 
عباس��علی تقوی معاون منابع انس��انی و امور 
اجتماعی با تش��کر از زحم��ات محمود لندی 
مع��اون پیش��ین بهره ب��رداری گف��ت: چرخه 
طبیعت به صورتی است که افراد در جایگاه های 

مختلف جابجا می شوند.  
وی اف��زود: مهندس لن��دی در دوره طلایی 
تولید ش��رکت فولاد خوزستان حضور داشته و 
این وظیفه را به مهندس پاک بین واگذار نمود. 
انتخاب سرپرست معاونت بهره برداری از میان 
مدیران باتجربه برای مدیرعامل ش��رکت بسیار 
س��خت بوده، اما با انتص��اب مهندس لندی به 
سمت سرپرست مدیرعاملی شرکت سیمیدکو 
و با بررسی های زیادی که انجام شد، در نهایت 

مهندس پاک بین برای این جایگاه انتخاب شد. 
وی افزود: شرکت فولاد خوزستان در صنعت 
فولاد کشور، در جایگاه مرجع و دانشگاهی قرار 

دارد. 
تقوی اب��راز امیدواری نم��ود، همان گونه که 
همکاری لازم در زم��ان معاونت محمود لندی 
انجام ش��ده، تلاش و هم��کاری لازم در زمان 

معاونت مهران پاک بین انجام شود. 
مه��ران پاک بین سرپرس��ت جدی��د معاونت 
بهره برداری شرکت گفت: اگر موفقیتی مشاهده 
می شود، ناشی از حضور در کلاس درس تمامی 
بزرگان شرکت فولاد خوزستان است. تمامی ما 
سال های سال برای ارتقای جایگاه این شرکت 

تلاش نموده ایم. 

وی با تقدی��ر از تلاش تمامی ارکان مجموعه 
شرکت فولاد خوزس��تان گفت: امیدوارم که با 
همکاری و همدلی تمام��ی مدیران و کارکنان 
ح��وزه بهره ب��رداری، بتوانیم با ارتقا و توس��عه 
تولید فولاد خوزس��تان، جایگاه این شرکت را 

در سطح کشور ارتقا بخشیم. 
گفتنی است، در جلس��ه یاد شده از زحمات 
محمود لندی معاون پیشین بهره برداری تقدیر 
و مه��ران پاک بین ب��ه عنوان سرپرس��ت این 

معاونت معرفی شد.

قائم مقام مدیرعامل در حوزه بهره برداری و توسعه در جلسه معارفه معاون بهره برداری:

تولید مجموعه فولاد خوزستان با تلاش تمامی ارکان اتفاق می افتد



توس��عه صنعت عطرس��ازی و ساخت اس��انس در کشور، 
نیازمن��د زیرس��اخت هایی از جمل��ه تقوی��ت رابطه صنعت 
و دانش��گاه اس��ت. خوش��بختانه نیروی انس��انی باس��واد و 
پژوهش��گران زیادی داریم که می توانن��د جهش بزرگی در 
این صنعت به وجود بیاورند. به عبارت روشن تر، دانش بنیان ها 
بیش از هر چیز نیازمند نیروی انسانی و دانشگاهی باسوادی 
هستند که بتوانند در مراحل مختلف اعم از خالص سازی یا 
س��اخت اسانس از توانایی آنها بهره مند شوند و آنها را جذب 

کنند.
باتوجه به اینکه برخ��ی گیاهان معطر تنها در ایران یافت 
می شوند و از طرفی هم، افرادی هستند که بتوانند در زمینه 
خالص س��ازی یا ساخت اسانس و حتی س��اخت دارو نقش 
مهمی در تولیدات داش��ته باش��ند، می توانیم ب��ه ارزآوری 
برس��یم. در کل، برای توس��عه ش��رکت های دانش بنیان در 
صنعت عطرس��ازی بای��د به تقویت پژوه��ش و تحقیقات و 

حمایت از استادان دانشگاهی بپردازیم.
دولت باید توجه جدی به نگهداش��ت اساتید داشته باشد 
و ب��ه تقویت صنعت و دانش��گاه بپردازد. بی ش��ک توس��عه 
ای��ن صنعت به نفع دول��ت هم خواهد ب��ود. معمولا فعالیت 
دانش بنیان��ی در حوزه تولید عطر و اس��انس برمبنای علاقه 
ش��خصی افراد انجام می گیرد و آنها با هزینه ش��خصی خود 
در این زمینه فعالیت می کنند. در واقع، صفر تا صد تولید تا 
عرضه را یک رئیس دانش بنیان باید به س��رانجام برساند؛ در 
حقیقت، نیازمند تش��کیل یک زنجی��ره از تولید تا صادرات 

هستیم.
دانش بنیان ها توانایی خالص س��ازی ۹۰ درصد گیاهان را 
دارن��د، آن هم گیاهان��ی که تنها در ایران یافت می ش��وند. 
آن موضوعی که نگران کننده اس��ت، مهاجرت زیاد استادان 
باتجرب��ه در س��اخت گیاهان دارویی اس��ت و اگ��ر خواهان 

ارزآوری هستیم، باید سرمایه انسانی خود را حفظ کنیم.
یک��ی از ظرفیت های کش��ور در زمینه گیاه��ان دارویی، 
استفاده از این گیاهان در صنعت عطرسازی است. از آنجایی 
که توان و فناوری کافی در س��اخت اسانس داریم، می توانیم 
با برنامه های ویژه صنعت عطرس��ازی کشور را تقویت کنیم. 
برای مثال، چند س��ال پیش با پوس��ت مرکبات توانس��تیم 
اسانس��ی تولید کنیم که موردتوجه یک عطرس��از فرانسوی 
قرار گرفت؛ اما متاسفانه به دلیل مشکلات مالی توانایی تولید 
انبوه و ثبت سفارش خارجی را نداشتیم و مجبور شدیم آن 

را از چرخه تولید خارج کنیم.
اروپایی��ان طرفدار اصلی گیاهان دارویی ایران هس��تند و 
می توان ایده های متنوعی در توس��عه این صنعت داش��ت و 
تنها نیازمند حمایت و ش��کل گیری یک زنجیره اس��ت. چه 
خالص س��ازی و چه تهیه اس��انس در کش��ور از قابلیت های 
بالایی برخوردار است. ایجاد یک شبکه تولید گیاهان دارویی 
با اس��انس و درجه خلوص بالا، نیازمند فعالیت پژوهشگران 
در اقلیم های متفاوت کش��ور اس��ت. برای مثال، خوب است 
گروهی در اقلیم س��رد و گروهی در اقلیم مرطوب به تولید 
و خالص س��ازی گیاه��ان دارویی یا تهیه اس��انس بپردازند. 
ش��رایط مطلوبی برای تولید اسانس هایی داریم که ظرفیت 
تولی��د عطرهای بی نظیری را فراهم می کنند. موضوع اصلی؛ 
ارتباط با دنیا است که با بهبود آن می توانیم نسبت به توسعه 
صنعت گیاهان دارویی و حتی عطرسازی خوش بین باشیم.

گرچه اختلاف نظرهایی میان باستان شناسان و تاریخدانان 
درباره تاریخچه صنعت عطرس��ازی وجود دارد، اما کمابیش 
همگی بر این اعتقاد هستند که نمونه هایی از عطرهای کهن 
در مصر باستان، امپراتوری روم و ایران پیدا شده است که از 
اهمیت عطرس��ازی در این تمدن های کهن حکایت دارد. در 
این بین، ایران نخستین کش��وری بود که برای نخستین بار 
عطر ب��دون چربی یا آب ه��ای معطر را تولی��د کرد. حدود 
۴هزار س��ال قبل از میلاد، ایران در این صنعت شروع به کار 
کرد. پادش��اهان و درباریان ایران به عطر و مواد معطر علاقه 
داشتند. در آن زمان ها، ایرانیان به روش تقطیر، ساخت عطر 
در ایران را امکان پذیر می س��اختند. بعده��ا در زمان حمله 
مغول، عطرس��ازی در ایران به اوج خود رسید، به گونه ای که 
مقدار زی��ادی از عطرهای گلاب، نس��ترن، گل زرد، نعناع و 
رازیانه به اروپا و افریقا صادر می ش��د. در آن دوران، صنعت 
عطرس��ازی ایران در فارس دارای شهرت خاصی بود. تقطیر 
سیس��تماتیک عطرها در قرون وسطی به وسیله دانشمندان 
ایرانی کش��ف و انجام ش��د. در ایران، در محوطه باس��تانی 
س��یلک، تنگ های کوچک از جنس مرمر کش��ف ش��ده که 
مخص��وص نگهداری عطر بوده اند و این یکی از نش��انه های 

اهمیت دادن ایرانی ها به عطر و رایحه خوش است.
در کل، نب��ود اس��انس داخل��ی و واردات صددرصدی آن 
مش��کل اصلی صنعت عطرس��ازی اس��ت؛ چ��ون اگر روزی 
نتوانی��م به ه��ر دلی��ل آن را وارد کنیم، هی��چ کارخانه ای 
نمی توان��د محصولی تولید و به بازار عرضه کند. متاس��فانه 
در کشور هنوز امکان تولید اسانس برای استفاده در صنعت 
عطرس��ازی وجود ندارد و لازم اس��ت این بخش را در کشور 
داخلی و بومی سازی کنیم. ما به دلیل بهره بردن از مرکبات، 
گیاه��ان معطر و گونه ه��ای مختلف طبیع��ی می توانیم در 

بخش رایحه و اسانس نیز حرفی برای گفتن داشته باشیم.
به گفته کارشناس��ان، در حال  حاضر اسانس های خوراکی 
و صنعتی در کش��ور ساخته می شوند، اما هنوز نتوانسته ایم، 

اسانس عطر را تولید کنیم. 
به نقل از س��ایت غ��ذا و دارو ای��ن را هم بای��د بدانیم که 
اس��انس ها به چند مورد محدود نمی ش��وند و شاید بیش از 
هزار و ۸۰۰ اس��انس مختلف از گیاه��ان، میوه ها، ادویه ها و 

منابع دیگر قابل استخراج باشند.
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نانو،حریفبیرقیبآلایندهها
 دستاوردهای جدید پژوهشگران در پالایش و تصفیه زیست محیطی را تشریح کرد

باتوج�ه به اینکه ش�مار زی�ادی از دس�تاوردهای علمی و فنی 
امروز، متاثر از نانوفناوری اس�ت، بیش از گذش�ته بر زندگی بشر 
تاثیر گذاش�ته اس�ت. به همین دلیل، این فناوری آثار گسترده ای 
بر اقتصاد و تولید دارد. همچنین بی ش�ک، تاثیرات نانو فناوری بر 
محیط زیست، غیرقابل انکار است. تاثیرات مستقیم و غیرمستقیم 
فناوری نانو بر محیط زیست، از جنبه های مختلف قابل بررسی است. 
در واقع، این فناوری مانند تیغی دولبه است که هم اثر مثبت و هم 
اثر منفی بر محیط زیس�ت دارد. از یک سو، ذرات نانو ممکن است 
س�رعت جهش باکتری ها را افزایش دهن�د و تهدیدی بالقوه برای 
محیط زیس�ت و سلامت انسان باش�ند و از سوی دیگر، بکارگیری 
آن موج�ب کاهش مصرف انرژی، کاهش انتش�ار و تولید زائدات و 
مصرف مواد خام و در نتیجه، کاهش خسارت به محیط زیست شود. 
در حال  حاضر، می توان موارد متعددی از کاربرد مواد نانوساختاری 
در حفظ محیط زیست، از قبیل نانوفیلترها برای تصفیه پساب های 
صنعت�ی، نانوپودره�ا )برای تصفی�ه گازهای آلاین�ده خروجی از 
خودروه�ا و واحده�ای صنعت�ی و نانولوله ها برای ذخیره س�ازی 

سوخت کاملا تمیز هیدروژنی را برشمرد. 
گزارش امروز  درباره نقش دس�تاوردهای نانویی کش�ور بر 
پالایش محیط زیس�ت و رفع آلودگی ها از جمله تصفیه پس�اب ها 
اس�ت ک�ه در این زمینه ب�ه گفت وگو ب�ا 2 پژوهش�گر این حوزه 

پرداخته ایم.

از رایج ترین مش��کلات پوشش های غیرنانویی، بستن خزه به بدنه 
کشتی ها اس��ت که باعث افزایش نیروی مقاومت در نتیجه افزایش 
مصرف سوخت )افزایش ۴۰ درصدی سوخت( و هزینه سالانه بیش 
از ۲۰۰ هزار میلیون دلار در س��ال می ش��ود، اما بدترین اثر مخرب 
آن، تولید گازهای گلخانه ای مانند کربن دی اکس��ید است که باعث 
آلودگی محیط زیس��ت و همچنین موجب خوردگی فلزات می شود. 
با بکارگیری فناوری نانو می توان کش��تی هایی با وزن کم، استحکام 
بالا همراه با پوش��ش های مقاوم در برابر خوردگی و به صرفه از نظر 
اقتصادی و کاهش آلودگی داش��ت. در این زمینه، سولماز سلیمانی 
در طرح��ی با عنوان »س��نتز زیس��تی نانوکامپوزیت گرافن اکس��اید 
احیاش��ده با ترکیبات طبیعی دریایی و بررسی اثرات آنتی فولینگ« 
و با حمایت بنیاد ملی علم ایران به ارائه راهکاری در حل معضلاتی 
که رسوبات زیستی دریایی که در صنایع حمل ونقل دریایی به وجود 
می آورد، پرداخته است. وی در گفت وگو با  درباره فناوری نانو 
توضی��ح داد: نانوتکنولوژی محدوده ای از فناوری اس��ت که در این 
محدوده، انس��ان می تواند انواع ترکیبات، آلیاژها، وس��ایل، ابزارها و 
به طورکلی، سیس��تم ها و س��ازه های گوناگون را در مقیاس اتمی و 
مولکولی و در ابعاد نانومتری طراحی کند و به مرحله ساخت برساند.

وی ادامه داد: روش س��اخت نانویی در بیش��تر م��وارد، به صورت 
جابه ج��ا کردن اتم ها و مولکول ه��ا و قرار دادن آنها در موقعیت های 
مناس��ب اس��ت. در حقیقت نانوتکنولوژی شامل قرار دادن اتم ها در 
جای خاص خود اس��ت و اجازه می دهد تا موادی سبک تر، محکم تر، 
ارزان تر و با دقت ابعادی بالاتر س��اخته ش��وند. یکی از اکتش��افات 
ب��زرگ مربوط به نانوتکنولوژی اس��تفاده از جاذب های کربنی مانند 

نانوگرافن و نانوگرافن اکساید است.

ای��ن محق��ق و پژوهش��گر درباره ه��دف انجام این ط��رح گفت: 
همواره رسوبات زیس��تی دریایی از جمله بستن خزه روی ابزارهای 
متح��رک و ثابت در حمل ونقل دریایی، معضل��ی دیرینه و پرهزینه 
برای صنایع دریایی محسوب می شوند. جلبک های سبز، دیاتوم ها و 
صدف ها به دلیل چسبندگی خود به سازه های انسان ساخت از جمله 
زیردریایی ها و کش��تی ها و آس��یب به آنها مش��هور هستند. اگرچه 
راه حل هایی به صورت پوش��ش های مقاوم در برابر رس��وبات دریایی 
وجود دارن��د، اما بس��یاری از آنها در طبیعت، آفت کش محس��وب 
می شوند و هنوز لازم است که راه حلی گسترده، موثر و ایمن از نظر 

زیست محیطی اتخاذ شود و به بازار بیاید.
س��لیمانی گفت: از آنجایی که رش��د اجتماعات رسوبی روی بدنه 
کش��تی ها موجب افزایش بار کش��تی، کاهش قابلیت مانور، افزایش 
مصرف س��وخت و انتش��ار گازهای گلخانه ای می شود، از این رو هم 
هزینه ه��ای اقتص��ادی و هم زیس��ت محیطی را افزای��ش می دهند. 
به همین دلیل، امروزه، رقبای اصلی پوشش های آفت کش ضدرسوب، 
پوشش های موس��وم به »آزاد ساز � رسوب« هستند که مانع جذب 

رسوبات می شوند.
وی در ادام��ه بی��ان ک��رد: ط��ی چند س��ال گذش��ته، گرافن و 
گرافن اکس��اید )نوع��ی س��اختار کربنی ک��ه به عنوان س��بک ترین، 
قوی ترین، نازک ترین، بهترین هادی حرارتی و الکتریکی ش��ناخته 
می شود( موردتوجه دانشمندان قرار گرفته و کاربردهای زیادی برای 
آن تعریف ش��ده است. گفتنی است، باتوجه به جدید بودن آن، این 
ماده، کاربردهای زیادی در حوزه دریایی دارد که کمتر به آن توجه 
ش��ده اس��ت. به همین دلیل، نیاز به مطالعه و تحقیق بیشتر در این 

زمینه احساس می شود.

این محقق و پژوهش��گر با بیان 
اینک��ه تاکنون پژوهش��ی ب��ا این 
محوری��ت که به ح��ل چالش های 
اجتماعات رسوبی روی بدنه کشتی 
بپردازد، انجام نش��ده است، گفت: 
رنگ ه��ای آنتی فولینگ یا ضدخزه 

موجود در بازار براس��اس مواد و روش های شیمیایی تولید می شوند 
که خس��ارت های جبران ناپذیری به محیط زیس��ت وارد می کنند و 
البته هزینه های هنگفتی هم دارند. در این مطالعه برای نخستین بار 
نانوکامپوزیت گرافن اکس��اید احیاشده با ترکیبات طبیعی دریایی که 
دارای خواص آنتی فولینگی )ضدخزگی( اس��ت، سنتز و ترکیب شد. 
با این روش نه تنها به محیط زیس��ت آس��یبی وارد نمی ش��ود، بلکه 
ارزان تر از رنگ ها و ترکیبات ضدخزگی موجود در بازار اس��ت. حتی 
باعث از بین رفتن موجودات مزاحم می شود و هزینه های مربوط به 

حذف این موجودات از بدنه کشتی را نیز کاهش می دهد.
س��لیمانی بااش��اره به اهمی��ت حمایت های اقتص��ادی از چنین 
دستاوردهایی در راستای توسعه حمل ونقل دریایی گفت: اگر از این 
طرح پژوهش��ی، حمایت های مالی انجام شود، در تمامی حوزه های 
صنعتی به ویژه صنعت حمل ونقل دریایی و س��کوهای نفتی می توان 
 از آن اس��تفاده ک��رد و کاه��ش خس��ارت های اب��زاری را به دنبال

 دارد.
وی اف��زود: در انج��ام این طرح با چالش هایی نظیر دسترس��ی به 
مناب��ع مواد اولیه، امکانات و تجهیزات مواجه بودیم و به اعتقاد من، 
ریش��ه این معضل در ضعف ارتباط میان صنعت و دانشگاه است که 
متاسفانه این طرح در صنعت هنوز جایگاه خود را پیدا نکرده است.

خلق شگفتی با جابه جایی اتم ها

امروزه علوم مختلف برای نجات محیط زیس��ت دست به دست هم 
داده اند و پژوهش��گران در زمینه هر فعالیت��ی، به دنبال راهکارهای 
نجات زمین و محیط زیس��ت هس��تند. اس��تفاده از نانوفیلتراسیون 
برای کاهش آس��یب های محیط زیس��تی یک��ی از رویکردهای مهم 
دانشمندان در حذف آلاینده های زیست محیطی است. در این میان 
»ح��ذف آلاینده های آلی و معدنی از محیط های آبی با اس��تفاده از 
غشاهای نانوفیلتراس��یون« عنوان طرحی است که زینب سلحشور، 
عضو هیات علمی دانشگاه و پژوهش��گر عرصه نانوفناوری با حمایت 

بنیاد ملی علم ایران به سرانجام رساند.
وی درب��اره ای��ن طرح ب��ه  گفت: در حال  حاضر و با رش��د 
اقتصادی جهانی، نگرانی ها درباره بسیاری از مسائل زیست محیطی 
افزایش یافته اس��ت. امروزه بحران آب در بسیاری از کشورهایی که 
ب��رای برآورده کردن نیازهای آبی س��الانه یا فصل��ی خود با کمبود 
آب مواجهند، به یک نگرانی بزرگ تبدیل ش��ده اس��ت. در ش��رایط 
کاهش منابع آب، جست وجو برای منابع آبی جدید و نیاز به بازیافت 
آب، موضوع آلودگی آب به عنوان یک مش��کل فراگیر مطرح اس��ت. 
بنابراین، استفاده از فناوری های تصفیه و استفاده مجدد از منابع آب 
غیرمتعارف یا شیرین سازی منابع آب شور و لب شور، نقشی کلیدی 

در حل بحران آب در آینده دارند.
سلحش��ور افزود: تاکنون تصفیه و اس��تفاده مج��دد از منابع آب 
غیرمتعارف به منظور تامین آب برای مقاصد مختلف از قبیل آبیاری، 
خنک کننده ه��ای نیروگاه ها، فرآیندهای صنعت��ی و تغذیه آب های 
زیرزمینی به کار گرفته ش��ده  اس��ت. همچنین، راه های مختلفی از 
قبیل لاگون ه��ای هوادهی، لجن فعال، برکه های تثبیت، اس��تفاده 
از صافی ه��ا، جاذب ه��ا، نانوجاذب ها و روش ه��ای مختلف فیزیکی، 
ش��یمیایی و بیولوژیک��ی دیگری برای تصفی��ه آب و فاضلاب وجود 
دارن��د. این روش ها به دلایلی مانند مش��کل ب��ودن فرآیند تصفیه، 

صرف انرژی زیاد، هزینه بالا، تولید ضایعات، اغلب با راندمان پایینی 
همراه هس��تند و موضوعات مربوط به سرنوشت و انتقال نانومواد در 
محیط های آبی هم دارای محدودیت هایی است. از طرفی، روش های 
س��نتی تصفیه هم، قادر به حذف موثر آلاینده ه��ای نوظهور مانند 

داروها و مواد آرایشی و بهداشتی نیستند.
تصفیه غشایی آب، یک راه حل کارآمد �

سلحشور در ادامه گفت: طی ۲ دهه اخیر، استفاده از فناوری های 
تصفیه غش��ایی موردتوجه پژوهش��گران قرار گرفته است. از جمله 
مهم ترین مزیت های فرآیندهای غش��ایی می توان به راندمان بسیار 
بالا برای حذف ان��واع آلاینده ها، هزینه های راه اندازی و بهره برداری 
نسبتا پایین، عملکرد انتخابی و استفاده در طیف وسیعی از کاربردها 

اشاره کرد.
وی اف��زود: باوجود اینک��ه ایران از نظر جغرافیای��ی در یک اقلیم 
خش��ک و نیمه خشک قرار گرفته است، دسترس��ی به آب های آزاد 
خلیج ف��ارس، دریای عمان و دریاچه لب ش��ور خ��زر در کنار حجم 
عظی��م مناب��ع آب خاکس��تری، می توان��د به عنوان فرصت��ی برای 
شیرین سازی و تصفیه منابع آب غیرمتعارف در راستای جبران این 

کمبودها تلقی شود.
سلحش��ور گفت: با افزایش جمعیت، افزایش مصرف س��رانه آب و 
افزایش اس��تانداردهای سطح زندگی و از طرفی، وجود مقادیر ثابت 
آب قابل دس��ترس، رویارویی با کم آبی امری اجتناب ناپذیر است. در 
ایران نیز، محدودیت منابع آب شیرین و خشکسالی های پی درپی، از 
مهم ترین چالش های فراروی مدیریت منابع آب است. بنابراین، نیاز 
داریم مانند بسیاری از کشورها به راه حل هایی برای مقابله با کمبود 
آب بیندیش��یم و آنها را عملی کنیم. هنگامی که منابع آب شیرین 
ب��رای تامین تقاضا کافی نباش��د، گزینه های جایگزی��ن تامین آب 
باید در نظر گرفته و اتخاذ ش��وند؛ یکی از گزینه های امیدوارکننده، 

فناوری شیرین سازی  از  اس��تفاده 
آب است.

وی گف��ت: در می��ان روش های 
مختلف شیرین سازی آب، فناوری 
فیلتراسیون غش��ایی به عنوان یک 
فناوری پیش��گام در عرصه تصفیه 

و شیرین س��ازی آب، می توان��د تا حد زی��ادی جوابگوی چالش های 
مرب��وط به آلودگی و کمب��ود منابع آب ش��یرین و جایگزینی برای 
فرآیندهای سنتی تصفیه باشد، زیرا عمدتا نیاز به انرژی برای تصفیه 
آب از طریق غش��اها دارد و اس��تفاده از زمین، نیروی انسانی و مواد 

شیمیایی به شدت کاهش می یابد.
به گفته این پژوهشگر، غشاهای اولترافیلتراسیون به عنوان یکی از 
فرآیندهای غشایی، به طورگسترده در بخش صنعتی و تصفیه پساب 
حاصل از کارگاه های تولیدی و کارخانه ها اس��تفاده می ش��ود و این 
توانای��ی را دارد که کلیه مواد آلی موج��ود در آب، ذرات کلوئیدی، 

روغن و هرگونه آلودگی را از پکیج تصفیه فاضلاب حذف کند.
وی اف��زود: در برخی از موارد، از اولترافیلتراس��یون نیز در مرحله 
پیش تصفیه نمک زدایی اس��تفاده می ش��ود که حجم زیادی از مواد 

آلی، مواد زائد و آلودگی ها از آب حذف می شوند.
این پژوهش��گر در ادامه بیان کرد: نانوفیلترهای ساخته ش��ده در 
این پژوهش، برای بهبود عملکرد غش��اهای مورداستفاده در صنایع 
آب ش��یرین کن صنعت��ی و تصفیه پیش��رفته آب و فاضلاب، کاربرد 
دارند. گفتنی اس��ت، کربن کروی توخالی ب��ا ویژگی های فیزیکی، 
ش��یمیایی و الکترونیک خاص، مساحت سطح ویژه بالا، حجم بالای 
منافذ، از لحاظ شیمیایی خنثی هستند که پایداری مکانیکی خوب 
و ظرفیت بسیار بالایی دارند و همین امر می تواند جاذب کارآیی نیز 

در حذف آلاینده ها باشد.

پساب تمیز کانال نانویی ها

عطرسازی، عرصه ای 
 دست نخورده
 در دنیای فناوری
سیمین زمانی زاده نجاری
فعال دانش بنیان

سخن پایانی
باوج��ود اینکه فناوری نانو تاکنون در زمینه محیط زیس��ت کاربرد 
صنعتی نداش��ته اس��ت، برخی عقیده دارند که اس��تفاده از فناوری 
نانو خود می تواند منجر به مش��کلات جدید زیست محیطی از قبیل 
مواد س��می جدید و خطرات زیستی مربوط به آن شود. اما بسیاری 

معتقدن��د که این فن��اوری می تواند راه های جدی��دی برای بهبود و 
ارتقای فناوری های زیست محیطی ارائه کند. باتوجه به اینکه فناوری 
نان��و از دانش ه��ا و فناوری ه��ای گوناگونی مانند فیزیک، ش��یمی، 
بیولوژی و مهندس��ی بهره می گیرد، با اس��تفاده از این فن جدید در 

فرآیند استخراج، می توان از خروج این عناصر از محیط طبیعی آنها 
)خاک( جلوگیری کرد. یکی از مهم ترین اهداف متولیان و طرفداران 
محیط زیس��ت، حذف مواد سمی و خطرناک از چرخه طبیعت است 

که دانشمندان تاکید جدی بر راهکارهای نانوفناورانه دارند.

13
یکشنبه 
28 آبان 1402  
5 جمادی الاول 1445
19 نوامبر 2023
 شماره 2450
پیاپی3768

تجارت صنعت
دانشبنیان



پای درددل درمانگران دردها 
گزارش میدانی   به مناسبت روز پرستار

کیمیا ملکی:  تا به حال درددل کس�انی 
که درد شما را درمان می کنند، شنیده اید؟ 
افرادی که ممکن اس�ت خودشان سراسر 
درد باش�ند، اما تنها چیزی که برای ش�ان 
اهمیت دارد، س�امتی و آرامش شماست؛ 
افرادی که س�اعت های بسیاری را بیدارند 
تا مبادا با چش�م برهم گذاشتنی جان شما 
ب�ه خطر بیفت�د. برای ش�ان دغدغه اصلی 
این نیس�ت که پدر هس�تند یا مادر؛ نقش 
مهم تری برای آنها وجود دارد؛ پرس�تاری. 
همان که از دور ش�بیه انس�ان هایی بدون 
قلب هس�تند. آدم هایی که ممکن اس�ت 
ه�زاران ب�ار این جمل�ه را از ده�ان افراد 
مختلفی ش�نیده باش�ند: »این�ا که دیگه 

براشون مهم نیست«. 
خبرنگار  در این گزارش به مناسبت 
روز پرستار، پای درددل پرستاران نشسته 
تا ش�اید این بار ما بر دردهای آنها مرهمی 

باشیم. 

علی س��وپروایزر شب یکی از بیمارستان های تهران اس��ت؛ پسری کرمانشاهی که حالا با زحمت 
بسیار و دور از خانواده پس از ۱۲ سال کار کردن، اینجاست.

 تمام لحظاتی که با هم صحبت می کنیم، لهجه ش��یرین کردی علی برایم لذت بخش اس��ت. علی 
در یکی از واحدهای ۵۰ متری ساختمانی قد علم کرده در تهران، مستاجر است. صاحبخانه، برای 

تمدید رهن و اجاره سقف بالای سر علی درخواست ۲۵۰ میلیون پول کرده است. 
او می گوید: ۲ شیفت کار می کنم و مجرد هستم؛ با این حال هزارتا مشکل دارم. الان دیگر بیشتر 
پرس��تارها دو ش��یفت کار می کنند تا از پس مخارج زندگی بر بیایند. پرستاری در ۲ شیفت، یعنی 
تعطیلی زندگی روزمره. به ازای هر ۴۸ س��اعت ش��یفت، ۱۲ ساعت استراحت دارم. ما به  ازای ۱۸۰ 
ساعت کاری ماهانه ۱۳ میلیون تومان دریافت می کنیم که تازه این حقوق امسال است. شب کارها 

نیز حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان حق شب کاری می گیرند. 
علی با گلایه از تاخیر در پرداخت حقوق گفت: برخی از بیمارس��تان های خصوصی حقوق ها را با 
تاخیر چندماهه می دهند. برخی از دستگاه ها و تجهیزات بیمارستانی خراب است و بیماران از این 

خرابی اطلاع ندارند. این مش��کلات کار را برای نیروی کار فرسایش��ی می کند و نتیجه، کناره گیری 
یا مهاجرت بسیاری از پرستاران است. 

عل��ی پ��س از مدتی گپ وگفت یک��ی از تلخ ترین خاطرات کاری اش را این گون��ه تعریف می کند: 
نزدیک عید خانمی ۳۵س��اله با دو فرزند دختر دوقلو برای عمل زیبایی پیکرتراش��ی به بیمارستان 
ما آمده بود. درست همان شب، شیفت کاری من بود. زمان حضور این خانم در اتاق عمل، در اتاق 
عمل دیگری دکتر درخواست واحد خون با گروه A مثبت می کند و پس از مدتی با همان ضوابطی 
که در همه بیمارس��تان ها وجود دارد، خون از آزمایش��گاه با ذکر مشخصات توسط خدمات به اتاق 

عمل انتقال داده می شود. 
در هم��ان لحظه دکتر این خانم نیز درخواس��ت واحد خون با گ��روه خونیO  مثبت می کند که 
متاس��فانه منشی اتاق عمل و تکنیسین بیهوشی با سهل انگاری اسم و گروه خونی را چک نکرده و 
تنها با چک »کد« روی واحد خونی اقدام به تحویل خون می کنند و در نتیجه این روند گروه خونی 

A مثبت به خانمی با گروه خونی O مثبت تزریق شده بود. 

جراحی این خانم ساعت ۸ شب تمام شد و ساعت ۱۱ شب در حال رسیدگی به بیماران بودم که 
متوجه بی قراری این خانم ش��دم. کمی قبل، دکتری که درخواست خون A مثبت کرده بود پیش 
من ش��کایت می کرد که اینجا پارتی بازی حاکم اس��ت و خونی که مریض من نیاز داشته به مریض 
یک دکتر دیگر تزریق ش��ده اس��ت. پیگیر موضوع شدم. گفتند ش��اید بیمار به خون نیاز نداشت و 
کیسه خون رها شده باشد. مریضی که به خون نیاز داشت ساعت ۳ وارد بخش شده بود، اما کیسه 
خون تازه ساعت ۴ وارد اتاق عمل شده بود. با کمی دقت به برگه پایش خون و دیدن کیسه خالی 
خون متوجه این اشتباه شدم، اما متاسفانه خیلی دیر بود و مریض کاملا کلیه خود را از دست داده 
و سطح هموگلوبین که باید ۱۲ باشد به ۶ رسیده بود. با این وجود کادر درمان تمام تلاش خود را 
به کار بست و هر دارویی را تزریق کرد و هر آزمایشی را انجام داد. گروه خونی کاملا تغییر کرده بود 
و در نهایت بیمار در زمان انجام دیالیز دچار ایست قلبی شد. در تمام این مدت خانواده این بیمار 

تصور می کردند همه این کارها مراقبت های بعد از عمل است. 
اشک های علی هنوز هم با یادآوری این خاطره سرازیر می شود.

مرتضی، پرس��تار یکی از بیمارس��تان های تهران، پسری جوان اس��ت که به شغل موردعلاقه خود 
رس��یده اس��ت. مرتضی در کنار کار سخت پرستاری به علایق خود نیز می پردازد؛ از ورزش گرفته تا 
تماشای فیلم های محبوب. خجالتی بودن مرتضی مانع از برقراری سریع ارتباط ما با او شد، اما کم کم 
شرایط فرق کرد و درددلش حسابی گل کرد. مرتضی گله دارد که چرا مردم همیشه ما پرستاران را 
مقصر می دانند. اینکه گاهی یک س��رم ساده نیز پیدا نمی شود، تقصیر پرستار است؟ اگر به خانواده 
مریض بگوییم س��رم نیس��ت، داد وبیداد راه می اندازند یا حتی اگر خیلی تحت فشار باشند و مریض 
آنها بدحال باش��د،  ماجرا به زد وخورد می کشد. مرتضی با تاکید بر نقش پرستاری در بهبود وضعیت 
بیمار گفت: اگر مریض نزد بهترین دکتر معالجه شود، اما مراقبت خوب پرستار نباشد، بیمار از دست 
می رود؛ بنابراین نقش پرستار بسیار مهم تر از چیزی است که تصور می شود. هیچ کس متوجه سختی 

کار ما نیس��ت. هیچ کس نمی داند اینکه هر لحظه مرگ را در نزدیک ترین حالت ممکن حس کنی 
یعنی چی؟ برخی فکر می کنند برای ما مرگ دیگران مهم نیس��ت. فشار کاری که به پرستاران وارد 

می شود، در بسیاری از موارد غیرقابل تحمل است.
با چهره ای ناراحت می گوید: تا حالا ش��نیده ای می گویند کس��ی خوابید، بلند نش��د؟ حقیقت این 
موضوع یک اس��تدلال پزش��کی اس��ت و با فعل وانفعالاتی در کار قلب رخ می دهد. ۱۰ س��ال پیش 
دانش��جوی پرس��تاری بودم که جلوی چش��م خودم، همکارم همین طور خوابید و بلند نشد. هنوز 
ماجرای آن ش��ب را به خاطر دارم. چرا فکر می کنید برای ما پرس��تاران جان آدم ها بی ارزش است؟ 
من همیشه طوری کار کردم که توقع دارم پرستار دیگری در یک بیمارستان از عزیزان من پرستاری 
کند.  مرتضی با هیجان پیام های سرش��ار از محبت خانمی را در صفحه گوش��ی خود به من نش��ان 

می دهد و می گوید: فرس��تنده این پیام ها مادر یک پس��ر ۱۷ساله اس��ت. پسر جوان به دلیل مصرف 
مش��روبات الکلی در یک جمع دوس��تانه،  دچار مسمومیت شدید شد و با شرایط بدی به بیمارستان 
رسید. تمام شب تلاش کردم و بالای سرش بودم تا این پسر از مرگ نجات پیدا کند و هنوز باوجود 

مدت زیادی که از این ماجرا گذشته، ارسال پیام های محبت آمیز این مادر ادامه دارد. 
مرتضی پس از گله های بسیار از برخی واکنش ها یکی از تلخ ترین خاطرات کاری خود را این گونه 
تعریف می کند: پسر ۱۶ساله ای به دلیل سرطان خون بستری بود. مدت ها بود که دکترها از درمان او 
قطع امید کرده بودند. نزدیک صبح پس��ر ۱۶س��اله از دنیا رفت و من هنوز لحظه به لحظه پرستاری 

از این جوان را به خاطر می آورم. 
مرتضی هنوز هم با جزئیات کامل آن شب و آن پسر ۱۶ساله را به خاطر دارد. 

مهس��ا، پرستار بخش اورژانس یکی از بیمارستان های تهران 
است و با تمام خستگی همچنان لبخند می زند. 

مهس��ا این روزها درگیر تهیه جهیزیه است و آماده رفتن به 
خانه بخت می ش��ود. با همان لبخند زیبا می گوید: من واقعا در 
توانم نیس��ت که دو ش��یفت کار کنم، اما برای تامین معیشت 
گاهی مجبور می ش��وم به عنوان پرس��تار خانگ��ی به برخی از 

بیماران سر بزنم. 
مهسا کمی بعد از گپ وگفت یکی از تلخ ترین خاطرات کاری 
خود را تعریف می کند. او می گوید: ۵ سال پیش، عده ای خانم 
با لباس های مجلس��ی با سروصدای بسیار وارد اورژانس شدند. 

یکی از خانم ها با گریه و صدای بلند یک جمله را تکرار می کرد: 
»آخه فقط گفت سردرد دارم.«

ماجرا از این قرار بود که عروس ۱۸س��اله صبح روز عروسی 
روی پله های آرایش��گاه س��کته مغزی کرده بود و حالا مریض 
اورژانس��ی بیمارس��تان بود. متاس��فانه عروس خانم بعد از ۲ 
ماه کما از دس��ت رف��ت. تمام کادر بیمارس��تان در مراقبت از 
او س��نگ تمام گذاش��تند و روزی که از دنیا رفت، اش��ک هیچ 

کس بند نمی آمد. 
اش��ک های مهس��ا هنوز هم با یادآوری این خاطره س��رازیر 

می شود.

معصومه، پرس��تار یکی از بیمارس��تان های تهران، خانمی با ظاهری جدی اس��ت که در ابتدا کمی شک 
داشتم با من هم صحبت شود، اما این طور نبود. معصومه برای اثبات مشکلات مالی و نامتعال بودن دخل 
و خرجش، گوشی اش را از جیبش در آورد و گفت: ببین، من راننده اسنپ هم هستم. معمولا چند مسیر 
طولانی را برای جابه جایی مسافر طی می کنم و بعد به خانه می روم تا به بچه ها برسم. نمی توانم دو شیفت 
کار کنم؛ بچه هایم در خانه تنها هستند.  همسر معصومه سال ها پیش یک شب با یک دعوا از خانه رفته و 
پس از مدتی معصومه را طلاق داده بود. معصومه با گله های مختلف از دنیا و آدم ها، سراغ یکی از تلخ ترین 

خاطرات کاری اش می رود و می گوید: خاطره تلخ آنقدر زیاد است که نگو، اما بدترین اتفاق برای من روزی 
بود که پسری جوان و تصادفی را به اورژانس آورده بودند. مادری میانسال داشت که همیشه با لباس مشکی 
برای دیدن پسرش می آمد و کلی گریه می کرد. دو روز بعد از بستری بیمار، وقتی بی تابی مادرش را دیدم 
با او هم کلام شدم. پسر اول این خانم فوت شده بود و پسر دومش برای مراسم تشیع می آمد که در مسیر 

تصادف کرد و به این حال و روز افتاد. متاسفانه روز چهلم پسر اول، پسر دوم طاقت نیاورد و فوت شد. 
معصومه با همان ظاهر محکم و جدی،  با تعریف این خاطره اشک هایش را با مقنعه اش پاک می کند. 

الهه، پرس��تار یکی از بیمارستان های تهران، زنی شمالی و حدودا ۴۰ساله است که 
با گذش��ت س��ال ها زندگی در تهران هنوز هم لهجه شیرین شمالی در حرف زدنش 
حس می شود. لحن صحبت کردن و هیجانی که در بیان جملاتش دارد هر مخاطبی 
را به شدت جذب می کند. خیلی سریع از مشکلاتش صحبت می کند. می گوید دختر 
چهارس��اله ای دارد که در دوران کرونا ۲۷ روز فقط صدایش را ش��نیده؛ از مشکلات 
مالی و س��ختی کار پرس��تاری که حتی با ۲ ش��یفت کار هم کفاف مخارج زندگی را 

نمی دهد. 
پرس��تاری فقط عشق است و بس؛ البته کاری به تعداد معدودی از پرستارها ندارم 

که این باور را ندارند. 
الهه بعد از کمی گفت وگو یکی از تلخ ترین خاطرات کاری اش را تعریف می کند. او 

می گوید: پارس��ال خانمی ۲۳ساله را به بخش »آی.سی.یو« منتقل کردند. زن جوان 
که هنگام برگشت از خرید، روی پله های جلوی خانه از درد قفسه سینه نشسته بود 
و حالا با رسیدن به بیمارستان دیگر قلبش کار نمی کرد. زن جوان مادر ۲ بچه، یکی 
۵ساله و دیگری ۲ساله بود و شوهری که هر شب روی همین صندلی های فلزی سرد 
و سخت راهرو بیمارستان می خوابید. هر بار که سراغ همسرش می رفتیم تا او را برای 
برگش��تن به خانه قانع کنیم با صدایی پر از بغض می گفت: مدت هاست که می گفت 

قفسه سینه ام درد می کند. چرا من جدی نگرفتم؟ لعنت به من. 
وضعیت زن جوان به ش��دت وخیم بود و باید در لیس��ت پیون��د قرار می گرفت، اما 

متاسفانه قلبش تحمل رسیدن نوبت پیوند را نداشت و از دست رفت. 
الهه با یادآوری این خاطره چشم هایش پر از اشک می شود.

شب- دفتر پرستاری

شب- »آی.سی.یو«

شب- اورژانس

شب- اورژانس 

شب- بخش قلب 

سخن پایانی
این تنها گوشه ای از درد پرستاران زیر آسمان آبی این شهر است؛ همان فرشتگانی که 

گاهی در مواقع رنج و درد عزیزان مان آنها را سنگدل خطاب می کنیم. 
پرستاران هم مانند بسیاری از افراد این جامعه پر از درد و مشکلات هستند؛ از مشکلات 

تامین معیشت گرفته تا فشار کاری. 
کاش در مقابل این همه زحمت کمی با این فرش��تگان زمینی به ظاهر سنگدل، مهربان 

باشیم. 
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تجارت صنعت
گزارش



اقتصاد مردمی با راه اندازی 
شهرک های صنعتی

بهروز راعی: مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اصفهان 
گفت: ش��هرک های صنعتی مولود و دس��تاورد انقلاب اسلامی 
اس��ت و مردمی س��ازی اقتصاد در حوزه تولی��د به معنای واقعی 
با راه اندازی ش��هرک های صنعتی رقم خورده اس��ت.  به گزارش 
خبرنگار  از اس��تان اصفهان، رس��ول س��واری در حاشیه 
بازدید نماینده ولی فقیه و امام جمعه اصفهان از شهرک صنعتی 
جی، اظهارکرد: ۸۰ ش��هرک و ناحیه صنعتی با حدود ۱۲ هزار 
و ۵۰۰ قرارداد واگذاری زمین به سرمایه گذاران در شهرک های 
صنعتی اس��تان اصفهان وج��ود دارد و در واقع مردمی س��ازی 
اقتصاد در حوزه تولید به معنای واقعی با راه اندازی ش��هرک های 

صنعتی رقم خورده است. 
مدیرعامل ش��رکت شهرک های صنعتی اصفهان افزود: امروز 
اش��خاص حقیقی، صاحبان اصلی صنای��ع و واحد های تولیدی 
مهم در ش��هرک های صنعتی اس��تان اصفهان و کشور محسوب 

می شوند و اشتغال خوبی را ایجاد کرده اند. 
س��واری اضافه ک��رد: اقدامات موثری در ح��وزه بهره وری در 
صنایع و به ویژه صنایع کوچک استان اصفهان انجام شده است. 
ب��ه طور مثال در مصرف آب رتبه اول ایجاد بهروری در کش��ور 
متعلق به استان اصفهان است، به طوری که صنایع کوچک استان 
اصفهان یک چهارم میانگین کش��وری آب مصرف می کنند. وی 
در پایان گفت واحدهای صنعتی توانمندی در ش��هرک صنعتی 
جی اس��تقرار دارند که نقش مهمی در اش��تغال و اقتصاد استان 
ایفا می کنند. این شهرک با مساحت ۳۱۰ هکتار دارای بیش از 

۵۵۰ واحد بهره بردار و اشتغال ۱۴هزار نفر می باشد.

رقابت ربات های زیردریایی در یزد 

زینب زارع: دبیر مسابقات دانشجویی زیر دریایی جام آبی، 
خب��ر داد: جام آبی رویدادی دانش��جویی محور برای س��اخت 
ربات ه��ای زیردریایی اس��ت که با حضور دانش��گاه های مطرح 

کشور ۲۴ تا ۲۶ آبان  ماه به میزبانی دانشگاه یزد برگزار شد.
ب��ه گ��زارش خبرن��گار  از اس��تان ی��زد، محمد هادی 
اس��تادیار، دانش��کده مهندس��ی مکانیک، بخ��ش دینامیک و 
کنترل در نشس��ت خبری با حضور کلانتری رئیس دانش��گاه 
یزد درباره برگزاری مسابقات جام آبی)ساخت زیر دریایی(، در 
این دانشگاه توضیح داد: جام آبی رویدادی دانشجویی است که 
برای دومین بار در دانش��گاه یزد برگزار ش��د و ربات های آبی به 

رقابت می پردازند.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه رویکرد دانش��گاه یزد در برگ��زاری این 
مس��ابقات تربیت فارغ التحصیل کارآمد است، اظهار داشت: ۳۷ 
تیم از اردیبهش��ت ۱۴۰۲ ثبت نام اولیه را انجام دادند که چهار 
تی��م به علت طراحی غیراس��تاندارد از ای��ن ثبت نامی ها حذف 
شدند که از ۳۳ تیم باقیمانده، ۱۷ تیم در مرحله دوم در دانشگاه 

یزد رقابت کردند.
هنرور با اش��اره به اینکه دانش��جویان آقا و خانم در تیم های 
شرکت کننده حضور داشتند، عنوان کرد: ۱۰ تیم از دانشگاه یزد 
و ۹ تیم غیر یزدی هستند که تیم های غیریزدی شامل دانشگاه 
صنعتی ش��ریف، دانشگاه امیرکبیر، دانش��گاه تهران، اصفهان، 

صنعتی اصفهان و صنعتی شاهرود است.
این استادیار دانشگاه یزد که آغازگر این مسابقات در دانشگاه 
یزد است، با تاکید بر اینکه این رویداد مورد حمایت ویژه معاونت 
علمی ریاست جمهوری و بنیاد نخبگان اظهارکرد: پیش اجرای 
این مس��ابقات برگزار شده و نخس��تین اجرای ربات های کامل 
در ۲۴ آب��ان به مدت ۳ روز در دو اس��تخر دانش��گاه یزد انجام 
و بع��د از این مس��ابقات مرحله پایان��ی ۱۵ تا۱۷ آذرماه در دریا 
با مس��افت ۶ کیلومتر اجرا خواهد ش��د. هنرور با اشاره به اینکه 
دانشجویان رشته های مکانیک مهندسی شیمی و برق بیشترین 
استقبال کنندگان از مس��ابقات ساخت زیردریایی را داشتند و 
در تیم ه��ا حض��ور دارند، تصریح کرد: به برندگان این مس��ابقه 
جای��زه نقدی و امتیازات نخبگانی اختصاص می یابد. اس��تادیار 
دانش��کده مهندس��ی مکانیک هدف از برگزاری مسابقات جام 
آبی و ساخت زیردریایی را آمادگی دانشجویان فارغ التحصیل در 
فرآیند مهندسی دانست و افزود: دانشجویان و فارغ التحصیلان 
در این مس��ابقات فراتر از تئوری های دانش��گاهی آمادگی برای 

اخذ پروژه را تمرین می کنند.
هن��رور عن��وان کرد: پروژه های دانش��گاه به این ش��کل اجرا 
نمی ش��ود و باید به این روش روی بیاوریم. بنابراین امیدواریم 
بتوانی��م مس��ابقات زیردریایی را به طور مس��تمر برگزار کنیم 
همین طور که اکنون دومین دوره از این مسابقات را در دانشگاه 
یزد ش��اهد هستیم. وی با اش��اره به اینکه مسابقات زیردریایی 
معمولا در دنیا برگزار می شود، گفت: این نوع مسابقات در ایران 
تاکنون در س��طح های مختلف بین دانشجویان به طور محدود 
برگزار شده بود اما در یزد این مسابقات به طور ترکیب رشته ها 
اجرا می شود که امیدواریم به شکل مستمر در سال های آینده 
آن را برگزار کنیم. عباس کلانتری رئیس دانش��گاه یزد در این 
نشس��ت خبری مس��ابقات ربات آبی زیردریای��ی با عنوان جام 
آبی با حضور محمد هادی هنرور اس��تادیار دانشکده مهندسی 
مکانی��ک دانش��گاه یزد و دبیر این رویداد، ب��ا تقدیر از زحمات 
دکت��ر هنرور و گروه دانش��جویی رویداد ج��ام آبی، این رویداد 
را در راس��تای ش��اگردپروری و مورد تاکیدرهبر معظم انقلاب 
دانس��ت. کلانتری با اش��اره به اینکه دنیا به سمت فناوری های 
نوین پیش می رود، عنوان کرد: رویداد س��اخت زیردریایی جام 
آبی تئوری را به همراه فناوری به عمل تبدیل می کند و کشور 
م��ا به چنین فناوری هایی برای ارتقای تجهیزات خود نیاز دارد 
و همان طور که پهپاد را توانس��تیم بس��ازیم، زیردریایی را نیز با 
مدل ها و فناوری های به روز خواهیم س��اخت و این موفقیت از 

همین مسابقات دانشجویی آغاز می شود.
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چرا جمعیت دامی ۴۰۰ هزار رأس کاهش یافت؟
واکاوی مشکلات دامداران کردستانی

استان کردستان با جمعیت انسانی بیش از یک میلیون 
و ۵۷۱ ه�زار نفر و برخورداری از تنوع آب و هوایی مراتع 
گسترده سرزمینی تاریخی از نظر دامپروری و کشاورزی 
است. کوهستانی بودن، برخورداری از تنوع آب و هوایی 
و مرات�ع گس�ترده موجب ش�ده ت�ا بیش از کش�اورزی، 
پ�رورش دام و امرار معاش از طری�ق آن در زندگی مردم 
استان کردستان نقش داشته باشد. وجود ذخایر ژنتیکی 
دام و طیور با سازگاری مطلوب در منطقه موید این است 
که استان کردستان دارای استعداد کافی برای توسعه دام 
و دامپروری است؛ گوسفند کردی، بز مرغز و اسب کردی 
ک�ه از نژادهای خ�اص و منحصر به فرد در جهان اس�ت، 
اما آنچه اکنون مهم به نظر می رس�د توسعه و تکنولوژی 
پرورش دام و گسترش صنایع تبدیلی مرتبط با آن است. 
گرچه در س�ال های اخیر برای مدرنی�زه و صنعتی کردن 
دامداری اس�تان قدم های موثری برداش�ته ش�ده اما در 
مقایس�ه با نیازها وضعی�ت این صنع�ت در دنیا هنوز در 
پله های نخس�تین قرار دارد. کردستان از قابلیت مطلوب 
تولی�د علوفه مرتعی برخوردار اس�ت و زمین های زراعی 
اس�تان دارای ظرفیت های درخور توجه برای تولید ذرت 
علوف�ه ای، یونجه و س�ایر علوفه ها اس�ت، ب�ه طوری که 
دشت های قروه و دهگلان یکی از قطب های تولید علوفه 
در منطق�ه غرب اس�ت. ب�ا توجه به ای�ن مزیت ها اکنون 
حدود ۵ . 3 میلیون واحد دامی ش�امل گوس�فند و بره، بز 
و بزغاله، گاو، گوس�فند و تک سمیان به صورت صنعتی و 

نیمه صنعتی و سنتی در استان پرورش داده می شود.  

پیمان اس��کندری رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان 
در میزگرد بررسی مش��کلات دامداران و عشایر استان کردستان که 
در سالن اجتماعات مجتمع فرهنگی هنری فجر این شهر برگزار شد، 
از کاهش ۴۰۰ هزار رأس جمعیت دامی استان خبر داد و اظهارکرد: 
دامداری در کردستان به صورت سنتی و هوارنشین دنبال می شود و 

باعث بروز مشکلات زیادی شده است.
به گزارش تس��نیم، وی گفت: زمانی استان کردستان تامین کننده 
دام س��بک کشور بود اما چند سالی اس��ت که از کانون تولید فاصله 
گرفته  و روس��تاها به سکونتگاه هایی تبدیل شده که روستانشینان با 

تولید غریبه شده اند.
رئیس س��ازمان جهاد کش��اورزی استان کردس��تان  افزود: فاصله 
گرفتن از کانون تولید، باعث مهاجرت روستانش��ینان به شهرها شده 

است.
وی ب��ا تاکید بر اینکه صنعت دامی کش��ور نیازمند حمایت جدی 
است، اذغان داشت: در گوشت قرمز ۸۰ هزار تن ناترازی داشتیم که 
الان به ۲۰۰هزار تن رس��یده است و باید از کشورهای دیگر واردات 

داشته باشیم.
اسکندری بیان کرد: اگر واردکننده بخواهد گوشت وارداتی مشابه 
کیفی��ت تولید داخل را تامین و وارد کند، باید مبلغ زیادی برای آن 
پرداخت کند، در حالی که با توجه بیش��تر به ظرفیت های موجود در 

روستاها، می توان تولید را رونق بخشید.
۸۰ درصد واکسیناسیون دامی در کردستان رایگان است �

کامران زیباکردار، مدیرکل دامپزش��کی اس��تان کردستان با اشاره 
به اینکه ۱۰ ش��بکه دامپزش��کی و ۲۰۰ مرکز زیرمجموعه همچون 
داروخانه در س��طح اس��تان فعال اس��ت، اظهار ک��رد: ۸۰ درصد از 

واکسیناسیون دامی به صورت رایگان در کردستان انجام  می شود.
وی با اش��اره به اینکه اکیپ های دامپزش��کی در روس��تاها حضور 
یافته و خدمات رایگان با نگاه یکسان به همه روستاها ارائه می شود، 
گفت: دامداران برای پرداخت بهای خدماتی همچون واکسیناس��یون 

بیماری های واگیر که فعلا رایگان نیست، با مشکل مواجه هستند.
مدیرکل دامپزشکی اس��تان کردستان احداث مراکز دامپزشکی را 
نیازمند وجود فارغ التحصیلان و اعمال مش��وق های معافیت مالیاتی 
دانس��ت و تصریح کرد: این آمادگی را داش��ته که با همراهی بس��یج 
اعتب��ار این واکس��ن ها را نیز تامین کرده تا ای��ن خدمات نیز رایگان 

شود.
وی از وجود ۱.۵ میلیون دام سبک و سنگین در دو هزار واحد در 
سطح روستاهای استان خبر داد و افزود: ۲۵ بهره بردار در کردستان 
اق��دام به نگه��داری و پرورش دام کرده که متوس��ط ه��ر بهره بردار 

۵۵راس دام را در استان نگهداری می کنند. 
زیباکردار خاطر نش��ان کرد: در شش ماهه نخست امسال ۴میلیون 
و ۷۰۰ هزار واکسیناس��یون علی��ه بیماری های مختلف این حوزه در 

استان انجام گرفته که از این میزان ۸۶ درصد به صورت رایگان و ۱۴ 
درصد بهادار انجام شده است.

مدیرکل دامپزش��کی اس��تان کردس��تان اعلام کرد: در شش ماهه 
نخست امس��ال، ۵۵ میلیارد ریال خدمات در بخش قراردادی جهت 

انجام واکسیناسیون در سطح استان انجام شده است.
فعالیت ۶۸ هزار بهره بردار مراتع در کردستان �

بهزاد ش��ریفی پور مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری کردس��تان 
اظهارکرد: از وس��عت دو میلیون و ۹۰۰ هکتاری استان، یک میلیون  
و ۷۰۰ ه��زار هکت��ار مع��ادل ۶۲ درصد از پهنه را جن��گل، مراتع و 

عرصه های طبیعی تشکیل می دهد.
وی از وج��ود ۲ هزار گونه گیاهی در اس��تان خبر داد و گفت: ۲۵ 
درصد ارزش علوفه ای داشته و ۸ برابر این میزان ارزش محیط زیستی 
دارد. مدیرکل منابع طبیعی استان کردستان خاطر نشان کرد: مراتع 
کش��ور با وسعت ۸۵ میلیون هکتار بیش از نیمی از مساحت ایران را 
به خود اختصاص داده و در استان نیز یک میلیون و ۴۸۰هزار هکتار؛ 

۴۸ درصد مرتع است.
وی با اشاره به اینکه در مجموع ۶۸ هزار خانوار روستایی کردستان 
بهره بردار بخش مراتع هس��تند، افزود: سالانه ۶۲۵ هزار تن علوفه در 
استان تولید می شود که ۶.۵ درصد علوفه کشور را به خود اختصاص 

داده است.
شریفی پور عنوان کرد: ۸۰ درصد علوفه در مراتع بومی و ۲۰ درصد 

به صورت دستی کشت و تامین می شود.
مدیر ش��عب بانک کش��اورزی اس��تان کردس��تان نیز مدعی شد: 
براساس قانون همه بانک ها باید ۲۰ تا ۳۰ درصد از تسهیلات شان را 

در بخش کشاورزی هزینه کنند که عملی نمی شود
جوجه ری�زی 4 میلیون قطع�ه ای واحد صنعت�ی و نیمه صنعتی  �

دامداری در کردستان
پیمان اس��کندری در شصت و یکمین جلسه س��تاد امنیت غذایی 
در س��ازمان جهاد کش��اورزی اس��تان کردستان، با اش��اره به میزان 
جوجه ریزی در ماه گذش��ته، گفت: جوجه ریزی واحدهای مرغداری 

در فروردین ماه امسال بالغ بر ۴ میلیون و هفتاد هزار قطعه بوده که 
این آمار نسبت به سال گذشته در یک سطح قرار دارد.

وی با بیان اینکه در خصوص بارگذاری نهاده های دامی در س��امانه 
بازارگاه مش��کلاتی وجود داشته است، افزود: این امر بر کاهش تولید 
تاثیر نگذاشته و کماکان تولید با قدرت در دستور کار مرغداران قرار 

گرفته است.
رئیس س��ازمان جهاد کشاورزی کردس��تان اظهار کرد: ذرت مورد 
نیاز تولید کنندگان به صورت مداوم با همکاری و پشتیبانی امور دام 

کشور در اختیار مولدین قرار گرفته است.
اس��کندری ب��ه آمار واحده��ای دامداری صنعتی اس��تان ش��امل 
گاوداری، پرواربندی بره و گوس��اله و گوس��فند داشتی اشاره کرد و 
ادم��ه داد: ۴۷۶ واح��د با ظرفی��ت بالغ بر ۶۱ هزار رأس در اس��تان 

وجود دارد.
وی ی��ادآور ش��د: ۲ هزار و ۴۵۸ واحد نیمه صنعت��ی دارای پروانه 
دام��داری کوچک نیز با ظرفیت ۷۲ ه��زار و ۵۳۷ رأس دام به تولید 

گوشت، شیر و فرآورده های دامی در استان می پردازند.
رئیس س��ازمان جهاد کش��اورزی کردستان با اش��اره به نهاده های 
دام��ی مورد نیاز دام��داران، بیان کرد: ۸۶ واح��د صنعتی با ظرفیت 
۱۱ هزار و ۲۰۰ رأس مش��مول بارگذاری نهاده های خام دامی شامل 
ذرت، جو، کنجاله س��ویا و سبوس هس��تند که بر اساس فرمول های 
تعریف ش��ده به ازای هر رأس ۴ کیلو و ۴۰۰ گرم در روز نهاده مورد 

نیاز این واحدها را تامین شده است.
اس��کندری گف��ت: از مجموع��ه اقدام��ات موثر جهاد کش��اورزی 
در خص��وص دامداری ه��ا، حذف س��بوس از س��ال ۹۹ و جایگزینی 
کنستانتره دامی جهت مصرف دام های استان است که می توان گفت 

کمک شایانی به افزایش بهره وری واحدها داشته است.
وی با اش��اره به آمار تولید کنس��تانتره دامی توس��ط ۱۳ کارخانه 
خوراک دام موجود در استان، اظهار کرد: در سال ۹۹ بالغ بر ۲۵هزار 
تن کنستانتره دامی تولید شده که این رقم در سال ۱۴۰۰ با رشدی 

معادل ۲۴۲ درصد به ۶۲ هزار تن رسید.

سخن پایانی
کردس��تان از دیرب��از تاکنون یک��ی از قطب های دامپ��روری در 
کش��ور بوده به گونه ای که زمینه و بس��ترهای لازم از جمله قابلیت 
مطلوب اس��تان در تولید علوفه مرتع��ی و وجود زمین های زراعی با 
ظرفیت های قابل توجه در تولید ذرت علوفه ای، یونجه و س��ایر مواد 
م��ورد نیاز دام در دش��ت های قروه و دهگلان ب��ه عنوان قطب های 
تولید علوفه در منطقه غرب کش��ور زمینه را برای توس��عه بیش��تر 
صنعت دامپروری در کردس��تان کاملا ایجاد کرده اس��ت. سه سطح 
دامداری صنعتی، نیمه صنعتی و روستایی در کردستان فعال است و 

براساس آنچه عنوان شده جمعیت دامی استان در فصل بهار حدود 
یک میلیون و ۸۰۰ هزار الی ۲ میلیون رأس دام سبک است. قاچاق 
دام جزو تخلفاتی اس��ت که از گذش��ته در کشور وجود داشته اما با 
توجه به ش��رایط و افزایش بی رویه نرخ گوش��ت روی آن حساسیت 
بیش��تری ایجاد ش��ده که با نوس��انات نرخ ارز به قاچاق خروجی از 
کشور تغییر ماهیت داده است.براساس آنچه از سوی متولیان امر در 
استان کردستان عنوان می شود قاچاق دام در استان نسبت به سال 

گذشته با رشد چند برابری مواجه بوده است.

فولاد آلیاژی میزبان همایش کویرنوردی کارگران 

صرفه جویی ۲۰ هزار مترمکعبی آب در شهرستان زنجان

همایش بزرگ کویرنوردی کارگران و کارخانجات کش��ور با حمایت شرکت 
ف��ولاد آلیاژی ایران- یزد در راس��تای توس��عه و تروی��ج ورزش میان جامعه 

شریف کار و تلاش در کویر یزد برگزار می شود. 
به گ��زارش خبرنگار  از اس��تان ی��زد، مدیر منابع انس��انی و رئیس 
شورای ورزش شرکت فولاد آلیاژی ایران ضمن اعلام این خبر گفت: همایش 
سراس��ری کویرنوردی کارگران و کارخانجات کش��ور به منظور ایجاد شور و 
نش��اط میان جامعه شریف کارگری و توس��عه و ترویج ورزش همگانی میان 
این قشر شریف، به میزبانی استان یزد و با حمایت شرکت فولاد آلیاژی ایران 

برگزار می شود.
عباس اس��تادی با اشاره به برنامه ریزی مدون ش��رکت فولاد آلیاژی ایران 

برای حفظ س��لامتی کارگ��ران و انج��ام برنامه های مختلف 
ورزش��ی در فواص��ل زمانی مش��خص افزود: اع��زام تیم های 
مختلف ورزش��ی به مس��ابقات کارگری کش��ور و حمایت از 
برگزاری برنامه های مختلف وزرش کارگری در س��طح استان 
و کش��ور از دیگر سیاس��ت های حمایتی شرکت فولاد آلیاژی 

ایران در امر ورزش بوده است.
رئیس ش��ورای ورزش شرکت فولاد آلیاژی ایران با اشاره به 
سابقه این شرکت در میزبانی از همایش کویرنوردی کارگران 

کش��ور در سال ۱۳۹۶ که در کویر بافق برگزار ش��د، افزود: پس از برگزاری 
جلسات هماهنگی با مسئولان ورزش کارگری در یزد مقرر شد همایش سال 

۱۴۰۲ نیز روزهای ۲۴ و ۲۵ آبان ماه به میزبانی شرکت فولاد 
آلیاژی ایران در کویر زرین اردکان برگزار شود.

عب��اس اس��تادی در ادامه ضمن اش��اره ب��ه برنامه های این 
همایش کش��وری، گفت: مراس��م افتتاحیه ای��ن همایش روز 
چهارش��نبه س��اعت ۱۸ برگزار می ش��ود و کارگران ورزشکار 
س��اعت ۳ صبح روز پنجشنبه پیمایش مسیر ۲۰ کیلومتری را 

در ریگ های گرم کویر زرین اردکان آغاز می کنند.
همایش کویرنوردی کارگران و کارخانجات کشور با همکاری 
و حمای��ت ش��رکت فولاد آلی��اژی ایران، هی��ات ورزش کارگ��ری و انجمن 

کوهنوردی و صعودهای ورزشی کارگران استان یزد برگزار می شود.

مدیرامورمنابع آب شهرس��تان زنجان گفت: با پر و مس��لوب المنفعه شدن 
۱۰ حلق��ه چاه غیرمجاز ش��اهد صرف��ه جویی ۲۰ ه��زار مترمکعبی آب در 

شهرستان زنجان خواهیم بود. 
به گزارش خبرنگار  از اس��تان زنجان کری��م خدایی، مدیرامورمنابع 
آب شهرس��تان زنجان از انسداد و پر و مس��لوب المنفعه شدن ۱۰ حلقه چاه 

غیرمجاز در روستاهای والارود و نظام آباد از توابع شهرستان زنجان خبر داد. 
خدایی گفت: در این راس��تا ۳ دس��تگاه ادوات حفاری و برداشت غیرمجاز 
 با دس��تور مقام قضایی و همکاری نیروی انتظامی شهرس��تان زنجان پلمب 

شد. 
وی افزود: با انس��داد این چاه ها سالانه به طور متوسط ۲۰ هزار مترمکعب 

در مصرف آب صرفه جویی خواهد شد.
مدیرامورمنابع آب شهرستان زنجان با اعلام این خبر گفت: در طرح تعادل 
بخش��ی منابع آب  زیرزمینی، انسداد چاه های غیرمجاز را در دستورکار داریم 
که در این خصوص برای حفظ حقوق عامه از هیچ کوشش��ی دریغ نخواهیم 

کرد.

15
یکشنبه 
2۸ آبان ۱402  
۵ جمادی الاول ۱44۵
۱9 نوامبر 2023
 شماره 24۵0
پیاپی3۷۶۸

تجارت صنعت
استانها



یکشنبه
28آبان1402-5جمادیالاول1445-19نوامبر2023-شماره2450-پیاپی3768س

طرح: حسین علیزاده

OIL

OIL

OIL

OIL
OIL

OIL
OIL

OIL
OIL

OIL

بدونشرح

کارتونروز

کمبودپرس�تارداستانجدیدینیس�ت؛سالهااست
ک�همراجعهکنن�دگانبهمراک�زدرمانیازکاف�ینبودن
کادرپرس�تاریگلایهمندهس�تند،موضوع�یکهوزارت
بهداش�تهمب�هآناذع�انداردوتلاشکردهاس�تبا
برگزاریآزمونهایاس�تخدامیبخش�یازآنراترمیم
کندام�ااس�تخدامهایجدیدتاچ�همیزانب�راینظام
س�لامتراهگش�ااس�ت.»کمب�ود«و»مهاج�رت«دو
کلی�دواژهپرتک�راردررس�انههابرایبی�انعلتکمبود
پرس�تاردرمراکزدرمانیوبیمارس�تانهااس�ت.برخی
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ازرشتهپرستاریفارغالتحصیلمیشوند.

روز پرستار بهانه ای برای توجه به مشکلات و دغدغه های این فرشتگان 
سپیدپوش سلللامت است که با وجود خستگی ناشی از کار بی وقفه و 
زخم های فراوان بر روح شان همچنان با جان و دل از بیماران پرستاری 
و مراقبت می کنند. این در حالی است که مدت هاست اضافه کاری های 
اجباری برای پرسللتاران در بیمارستان های دولتی و دانشگاهی، صدای 
اعتللراض نیروهای پرسللتاری را در آورده اسللت. شللیفت های کاری و 
اضافه کاری اجباری نیروهای پرسللتاری در بیمارسللتان های دولتی و 
دانشگاهی، با انتقاد شدید پرستاران همراه بوده، زیرا تعرفه ای که برای 
یک سللاعت اضافه کاری در نظر گرفته شده است، بین ۱۳ تا ۲۰ هزار 

تومان متغیر است.
�۱۳۰ساعت�اضافه�کاری�برای��۱.۹میلیون�تومان��

پرسللتاران از نرخ های پایین اضافه کاری که تقریبا اجباری نیز است، 
انتقاد دارند. آنها مدعی هستند که پرستاران در هر ماه به اندازه ساعات 
موظفی خود اضافه کار می ایستند اما مبلغ دریافتی بسیار ناچیز است.
یک پرسللتار در ماه، به جای پرسللتاری که در سیستم وجود ندارد و 
جای او خالی است، به اندازه تقریبا یک شیفت موظفی کار کرده است، 
اما اضافه کارش چند ماه بعد و به مبلغ یک میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 

واریز شده است.
اضافه�کاری�های�اجباری��

یک شللیفت کار پرسللتاری به اندازه ۴ شللیفت کار بدون استرس و 
دغدغه است که کارمندان عهده دار هستند؛ زیرا، کار اداری را نمی توان 
با سختی های کار پرستاری مقایسه کرد.مراقبت از چند بیمار که گاهی 
گرفتار بیماری های سللخت هستند، از عهده یک پرستار بر نمی آید؛ اما 
متاسللفانه به دلیل کمبود نیروی پرسللتاری در بیمارستان های کشور، 

شاهد هستیم که یک پرستار، عهده دار مراقبت از چند بیمار است.
به گزارش مهر، در همین حال، گاهی شاهد هستیم که همان پرستار 
برای ۲ شللیفت پشللت سللر هم نیز قبول مسللئولیت کرده که البته با 

آسیب هایی برای بیمار و پرستار همراه است.
جواد توکلی، فعال صنف پرسللتاری، از تبعیض های وزارت بهداشللت 

علیه جامعه پرستاری به شدت گلایه دارد.
وی بللا اشللاره بلله شللیفت های اجبللاری نیروهللای پرسللتاری در 
بیمارستان های دولتی، گفت: وزارت بهداشت به جای اینکه یک نیروی 
پرسللتاری استخدام کند و حداقل ۱۲ میلیون حقوق ماهانه برای او در 
نظر بگیرد، با نصف این مقدار، از پرسللتاران می خواهد در شللیفت های 

اجباری بمانند.
توکلللی ادامه داد: حالا که وزارت بهداشللت توان اسللتخدام نیروی 
پرستاری را ندارد، حداقل حقوق کامل را در قالب اضافه کاری اجباری 
به پرستار بدهد. به طوری که هر ۱۵۰ ساعت اضافه کاری، برابر با یک 
ماه حقوق پرستار است که می تواند پرداخت کند. اما، متاسفانه همین 
رقم را بین چند پرسللتار برای اضافه کاری اجباری پرداخت می کند و 

این تبعیض و ظلم آشکار است.
این فعال صنف پرستاری افزود: پرداختی بابت یک ساعت اضافه کاری 

به پرستار، بین ۱۳ تا ۲۰ هزار تومان است.
بررسللی ها و نتایج تحقیقات میدانی نشان می دهد، هر چقدر شیفت 
کاری پرستاران افزایش می یابد، احتمال خطا در مراقبت های پرستاری 
بیشتر می شود و این موضوع علاوه بر افزایش هزینه های نظام سلامت 

کشور، با آسیب های فراوانی برای بیماران و پرستاران همراه است.
فرسودگی�شغلی��

تحلیللل جسللمی نیروهای پرسللتاری بر اثللر کار زیللاد، یکی دیگر 
از آسللیب های اضافه کاری هللای اجبللاری اسللت. به طللوری که اغلب 
پرسللتاران، قبل از رسللیدن به دوران بازنشسللتگی، سلامت خود را از 
دسللت می دهند و با انواع بیماری های جسمی و گاهی روحی، دست و 

پنجه نرم می کنند.
یکی از مشللکلات پرستاری در کشور، شللیفت های شلوغ و طولانی 
مدت پرسللتاران است. ساعت ها روی پا ایسللتادن و سروکار داشتن با 
بیمللاران بدحال انرژی فیزیکی زیادی را از پرسللتاران سلللب می کند. 
در طول سللاعات شیفت، پرستاران موظف هسللتند به تعداد زیادی از 
بیماران رسللیدگی، بیماران را جابه جا، به تخت یا دسللتگاه های خاص 
عکسللبرداری و…، منتقل کنند که این موارد نیز فرد را متحمل فشار 

زیاد جسمانی می کنند.
کم نیسللتند پرسللتارانی که تحت تاثیر همین کارها دچار مشکلات 
کمر و حتی آسللیب های نخاعی شللده اند! از طرف دیگر، کشیک های 
شبانه روزی، کم خوابی شدیدی برای پرسللتار به ارمغان می آورند. این 
کم خوابی اثر منفی بر سیسللتم قلبی- عروقی، مغز، چشللم، دسللتگاه 
گوارش، سیسللتم ایمنی و تنظیم هورمونی فللرد می گذارد و تمرکز و 

احساس خوب را از فرد دریغ می کند.
سللاعات طولانی کار باعث افزایش مواجهه با خطرات شیمیایی محل 
کار، عوامل عفونی و مشللکلات جسللمی، روانی و احساسللی می شود. 
سللپری کردن سللاعات طولانللی در کار، زمللان لازم بللرای ورزش و 
وعده هللای غذایی را از فرد می گیرد و اسللترس مضاعف ناشللی از کار 

و دیسترس های شدید اخلاقی برای پرستار به همراه خواهد داشت.
کمبود�پرستار�و�استثمار��

بررسللی ها و گزارش های رسمی نشللان می دهد که با کمبود حداقل 
۱۰۰ هزار نیروی پرستاری در کشور مواجه هستیم و این در حالی است 
که هر سللال بر تعداد بیمارستان های جدید افزوده می شود که نیازمند 
کادر پرسللتاری هستند؛ اما از اسللتخدام و جذب نیروی جدید، خبری 
نیسللت. در واقع، وزارت بهداشللت به جای اینکه نسللبت به استخدام 
نیروهللای جدید اقللدام کند، از نیروهای شللاغل در حرفه پرسللتاری 
می خواهد که در چند شیفت مشغول کار باشند و اضافه کاری اجباری 
برای آنها در نظر می گیرد تا خلأ کمبود پرسللتار، از این طریق جبران 
شود. پرستاری از آن دسته مشاغلی است که فقط با عشق می توان آن 
را معنا کرد. پرستاری یکی از سخت ترین و زیان آورترین مشاغل است، 
مشکلاتی مانند نوبت کاری، حقوق و مزایای کم بسته به حجم کاری، 
بیمار و استرس روحی، آسیب های جسمی ناشی از کار در بیمارستان، 
استرس ناشللی از اهمیت تمرکز در کار و ندیدن زحمات این کار جزو 

سختی های حرفه پرستاری است.
به دلیل کمبود نیروی انسللانی، بازنشستگی پیش از موعد پرستاران 
چندان آسللان نیسللت. در عین حال سختی های این حرفه همچنان از 
چشللم مردم و بیماران پنهان مانده اسللت. پرسللتاری شغلی است که 
بیشتر پرسنل آن خانم هستند و از نظر سختی و حجم کاری اساسا با 

مشاغل دیگر قابل مقایسه نیست.

گلایهپرستارانازشیفتهایاجباری

مهاجرت، از عوامل اصلی  کمبود پرستار
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مشوق�هایی�برای�جذب�پرستار��در�برنامه�هفتم

نظام�سلامت�به�چه�تعداد�پرستار�نیاز�دارد؟

عبللاس عبادی، معاون پرسللتاری وزارت بهداشللت، درمللان و آموزش 
پزشکی گفت: یکی از دلایل کمبود نیروی انسانی، جابه جایی پرستاران از 
کشللورهای کمتر توسعه یافته به کشورهایی است که درآمد بالاتری دارند 

و کشور ما نیز از این موضوع مستثنا نیست.
وی با اشللاره به اینکه نسللبت تخت به پرستار دارای ۲ بخش پرستاران 
حرفه ای و غیرحرفه ای اسللت، توضیح داد: اگللر همه کارکنان حوزه نظام 
سلللامت با رابط های استخدامی متفاوت اعم از رسللمی، قراردادی و ... را 
تبدیللل وضعیللت دهیم، بازهم با عدد اسللتاندارد بلله ازای هر تخت، ۲.۵ 

پرستار فاصله زیادی داریم.
در این راسللتا پیش بینی مشللوق هایی برای جذب پرستاران و پزشکان 
در نظام سلللامت در برنامه هفتم توسعه مورد توجه بوده و در ماده )۶۹( 
این لایحه که به تصویب مجلس رسللیده، مقرر شللده است برای کسانی 
که در اسللتخدام رسمی، پیمانی و قراردادی دسللتگاه های اجرائی شاغل 
در سللتاد یا مراکز و موسسات ارائه خدمات سلامت موضوع قانون مذکور 
هستند،دولت با اعمال تعرفه و اصلاح نظام کارانه دریافتی آنان را به ازای 

جبران محرومیت از کار در بخش خصوصی جبران کند.
به گفته داود منظور، رییس سازمان برنامه و بودجه بر اساس این حکم 
قرار اسللت پزشکان، کادردرمان و پرسللتاران در بخش خصوصی فعالیت 

نکنند. حالا اگر قرار است جلوی اشتغال پزشکان و کادردرمان را در بخش 
خصوصی بگیریم، باید مشللوق های مالللی لازم را برای آن در نظر بگیریم 
و در ایللن حکم فوق العاده ویژه و کارانه در نظر گرفته شللده و حق مطب 
برای آنها دیده شللده اسللت. علاوه بر آن، اوایل آبان سللال جاری وزارت 
بهداشت، دستورالعمل قانون تعرفه گذاری مراقبت های پرستاری را اصلاح 
کرد که به گفته معاون پرسللتاری وزیر بهداشللت، مهم ترین دستاورد این 

قانون ارتقای هویت حرفه ای و کمک به استقلال مالی پرستاران است. 
آزمون�جدید�استخدامی�وزارت�بهداشت�مشکل�را�حل�می�کند؟��

با افزایش پذیرش دانشللجویان پرسللتاری در دانشللگاه ها و تسهیلاتی 
که برای اسللتخدام و تبدیللل وضعیت آنها در حال انجام اسللت، چنانچه 
قانون گذار از این بابت به نظام سلللامت کمک کند، امیدوار خواهیم بود تا 

چندسال آتی مشکل کمبود پرستار در کشور کاهش یابد.
افزایللش تخت هللای بیمارسللتانی در دولللت سللیزدهم از یک سللو و 
بازنشستگی کادر سلامت از سللوی دیگر، وزارت بهداشت را بر آن داشته 
است که امسللال مجوز استخدام ۱۰ هزار پرستار را از سازمان امور اداری 
و اسللتخدامی دریافت کنللد به طوری که از مجموع جللذب ۲۵ هزار نفر 
در آزمون اسللتخدامی، ۱۰ هزار نفر نیروی پرسللتاری به طور مستقیم در 
بخش درمان و ۲ هزار نیروی پرستاری در سایر بخش ها مانند فوریت های 

بهداشللت  حللوزه  و  پیش بیمارسللتانی 
مشغول به کار خواهند شد.

به گزارش ایرنللا، عبادی با بیان اینکه 
کمبللود نیروی پرسللتاری یللک چالش 
عمومی جهانی اسللت و کشللور ما نیز از 
ایللن موضوع مسللتثنا نیسللت، گفت: با 

افزایش پذیرش دانشللجویان پرستاری در دانشگاه ها و تسهیلاتی که برای 
اسللتخدام و تبدیل وضعیت آنها در حال انجام است، چنانچه قانون گذار از 
این بابت به نظام سلامت کمک کند، امیدوار خواهیم بود تا چندسال آتی 

مشکل کمبود پرستار در کشور کاهش یابد.
وی تصریح کرد: اکنون ۲۰۹ هزار کادر درمان اعم از همکاران پرسللتار، 
اتللاق عمل، هوشللبری، بهیار و کمک پرسللتار در مراکللز درمانی وزارت 
بهداشللت، بخش خصوصی، تامین اجتماعی و نیروهای مسلح مشغول به 

خدمت هستند.
به گفته معاون پرسللتاری وزیر بهداشت، افزود: اکنون نسبت پرستار به 
تخت، ۹ .۰دهم و نسللبت گروه پرستاری به تخت، ۱.۲ است و امیدواریم 
با افزایش جذب و تربیت نیروی انسللانی، فاصله ۱.۲ تا ۱.۸ در سللال های 

آتی برطرف شود.

اسللتاندارد جهانی برای استخدام پرستاران در مراکز درمانی ۲.۵ پرستار 
بلله ازای هر تخت بیمارسللتانی اسللت که پیش از ایللن  محمد میرزابیگی، 
رئیس سللازمان نظام پرسللتاری در این رابطه گفته بود: متاسفانه با کمبود 
بیش از ۱۰۰ هزار نفر پرسللتار در مراکز درمانی مواجه هسللتیم و با شللیوع 
بیماری هللای نوپدیللد و بازپدیللد و مزمللن، افزایش جمعیت سللالمندان و 
گسترش تخت های بیمارستانی باعث شده که نیاز بسیار زیادی به نیروهای 
پرسللتاری داشته باشیم اما مجوزهای استخدامی متناسب با افزایش تعداد 
تخت های بیمارسللتانی و تعداد پرسللتاران بازنشسته شده صادر نمی شود. 
وی در ادامه بیان کرد: به دلیل صادر نشللدن مجوز استخدام، بیمارستان ها 
و مراکز درمانی برای به کارگیری پرستاران به قراردادهای کوتاه مدت روی 
آورده اند، به طوری که در سال های ۹۸ و ۹۹، تعداد ۵۲ هزار و ۲۰۰ مجوز 
اسللتخدامی صادر شللد که ۵۰ درصد از این مجوزهای استخدام، مربوط به 
جذب پرستاران و ۵۰ درصد نیز مربوط به جذب سایر کارکنان سلامت بود. 
در ایام کرونا پرستاران جوان با تمدید طرح و آغاز داوطلبانه طرح خود، به 
کمک نظام سلللامت آمدند و به آنها وعده اسللتخدام داده شد اما بالغ بر ۱۷ 

هزار نفر از کادر سلللامت فعال در روزهای شللیوع کرونا که ۱۲ هزار نفر آنها 
پرستار بودند. پس از فروکش کردن آمار کرونا نه تنها بکارگیری نشدند بلکه 

همگی از کار بیکار شدند. 
جذابیت�های�شغلی�پرستاری�بیشتر�شود��

رییس سللازمان نظام پرسللتاری معتقد اسللت: اگر جذابیت های شغلی و 
جذب نیروهای پرستاری افزایش یابد، مشکلات کمبود پرستار و مهاجرت 

نیروها به خارج از کشور حل می شود.
میرزابیگی بازنشسللتگی نیروهای نظام سلللامت و گسللترش تخت های 
بیمارسللتانی را معضلی همیشللگی عنوان کرد و در عین حال این نکته را 
گفت که رفتارهای سلیقه ای و تعارض های ساختاری میان سازمان ها باعث 
عدم رسللیدگی به موضوع کمبود نیروهای پرسللتاری در کشور شده است. 
رییس سللازمان نظام پرسللتاری همچنین خاطر نشان کرد: اکنون به ازای 
هر تخت بیمارسللتانی کمتر از یک نفر نیروی پرسللتاری در ۲۴ سللاعت در 
هر بیمارسللتان داریم و باید تعداد پرسللتاران ۲ برابر تعداد فعلی شود تا به 

عدد استاندارد برسیم.

میرزابیگللی دربللاره درآمللد نیروهای 
پرستاری نیز توضیح داد: درآمد نیروهای 
پرسللتاری مانند یک کارمند ساده است 
و قانون تعرفه گذاری خدمات پرسللتاری 
باید به درسللتی اجرا شللود تللا دریافتی 

پرستاران اصلاح شود.
 این قانون مبتنی بر این اسللت که خدمات پرسللتاران نیز مانند پزشکان 
قیمت گذاری مشللخصی داشته باشد تا پرستاران از محل خدمات خودشان 
منتفع شوند. ۱۵ سال قبل قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری برای این 
موضوع تصویب شللد اما به دلایلی اجرا نشللد. در دوران کرونا رهبر معظم 
انقلاب به موضوع اجرای قانون تاکید و به مسللئولان هشللدار دادند که این 
قانللون اجرا شللود. الان آنچه از این قانون اجرا شللده صرفا محدود به چند 
مرحله پرداختی به پرستاران بخش دولتی به عنوان علی الحساب بوده است 
در حالی که تعرفه خدمات پرسللتاران باید مبتنی بر خدمات ارائه شللده از 

سوی آنها پرداخت شود.

آمارهای وزارت بهداشللت، درمان و آموزش پزشکی نشان می دهد به 
ازای هر تخت بیمارسللتانی ۱.۸ پرسللتار وجود دارد کلله این میزان در 
مناطق محروم به  ۰.۹ پرسللتار می رسد که البته با میانگین جهانی که 

۲.۵ پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی است، فاصله دارد.
طبللق آخرین برآورد وزارت بهداشللت؛ اکنون حللدود ۲۰۰ هزار نفر 
در سللطوح مختلف حوزه پرستاری در کشللور مشغول ارائه خدمات در 
بیمارسللتان ها و مراکز درمانی تحت پوشللش وزارت بهداشت، سازمان 
تامین اجتماعی، بیمارسللتان های وابسللته به نیروهای مسلللح و بخش 
خصوصی هسللتند که حدود ۱۴۰ هزار نفر از آنها در وزارت بهداشللت 

بلله ارائه خدمت می پردازند یعنی ۷۰ درصد پرسللتاران تحت پوشللش 
ایللن وزارتخانه قرار دارند. بر اسللاس آخرین برآوردهای مرکز آمار ایران 
که مسللتند به آمارهای سال ۱۴۰۰ نشللان می دهد که نسبت پزشکان 
عمومی به ازای ۱۰ هزار نفر جمعیت ۲.۰۷ و نسللبت پرستاران ۱۲.۶۹ 
بوده اسللت. البته این همه ماجرا نیسللت؛ آن طور که وزارت بهداشللت 
آمار داده، در ۵ سللال اخیر بیش از ۳۵ هزار نیروی گروه پرسللتاری در 
وزارت بهداشت جذب و در عین حال بیش از ۷ هزار نفر نیرو بازنشسته 
شده اند؛ البته باید به این نکته توجه داشت که »جذب پرستار« لزوما به 
معنای افزایش تعداد نیروهای پرستاری ارائه دهنده خدمت نیست، بلکه 

بسللیاری از این مجوزهای استخدامی صادر شده، صرف تبدیل وضعیت 
پرسللتارانی می شللود که پیش از این به صورت قراردادی و شرکتی در 

نظام سلامت فعال بوده اند.
علاوه بر مسئله بازنشسته شدن نیروهای انسانی حوزه پرستاری، همه 
سللاله تعدادی از نیروهای گروه پرسللتاری به خارج از کشللور مهاجرت 
می کنند؛ موضوعی که به گفته معاون پرستاری وزارت بهداشت در سال 
۹۹ حدود هزار و ۲۵۰ نفر از سازمان نظام پرستاری درخواست مهاجرت 
کرده اند که این مسئله زنگ خطری برای کمبود نیروی انسانی در حوزه 

پرستاری به شمار می رود.

آمار��حوزه�سلامت�ایران�در�بهار�۱۴۰۲


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16

